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Ž E L E Z A R - GLASILO D E L O V N E G A 
K O L E K T I V A ŽELEZARNE J E S E N I C E 
— Ureja redakcijski odbor — Glavni in odgovorni 
urednik loža Vail — Rokopisov iri fotografij ne 
vračamo - Naslov: Uredništvo »zelezarja«, zdru
ženo podjetje SLOVENSKE ŽELEZARNE Ljub
ljana — Železarna Jesenice. Telefon int. uredništvo 
183, administracija 484 — Tisk CP »Gorenjski tisk« 

5. seja tovarniškega odbora osnovne organizacije sindikata 

Osnove našega razvoja 
v prihodnjih 15 letih 

V zadnji š tevi lk i Železar ja smo poroča l i o peti seji tovarni
škega odbora osnovne organizacije s indikata Že lezarne . 
Danes povzemamo osnovne m i s l i iz informacije glavnega 
direktorja mag. inž. Petra K U N C A o izhodišč ih proizvodnega 
n a č r t a za prihodnje leto oz i roma izhodišč ih s r e d n j e r o č n e g a 
in do lgoročnega programa razvoja Železarne . K e r bodo o teh 
v p r a š a n j i h v pr ihodnj ih dneh podrobno razpravl jal i na se
s tankih delovnih skup in i n v samoupravnih organih delovnih 
enot, naj ta zapis o izvajanjih direktorja K u n c a prispeva svoj 
delež k bolj ak t ivn im i n bolj poglobl jenim razpravam, k i 
naj zajamejo ves delovni kolekt iv . 

proizvajamo danes v Jugosla
v i j i , ne b i nikjer na svetu 
obstojalo to l iko že lezarn ka
kor p r i nas, saj i m a vsaka re
pub l ika svoje že lezarne , ne
katere celo po več, k i so ne
kje že skoncentrirane v re
p u b l i š k i h mejah, prek tega 
pa doslej nismo šli. Doslej so 

(Nadaljevanje na 2. str.) 

Formirana skupna 
konferenca ZKS ZPSŽ 

V soboto, 14. novembra, je b i lo v Gozd M a r t u l j k u posveto
vanje sekretariatov osnovnih organizacij Z K S železarn Ravne, 
š t o r e i n Jesenice, zd ružen ih v z d r u ž e n o podjetje Slovenska 
že lezarne . P r v i posvet komunistov slovenskih že lezarn v takem 
sestavu je sicer skl ican s p r e c e j š n j o zamudo, saj so se ža 
vse ostale strukture, tako samoupravne kot po l i t i čne (sindi
kat, Z M S ) izoblikovale že preje, vendar pa so se odgovorni 
komunis t i vseh treh že lezarn dogovarjali o namenih i n c i l j i h 
integracije že pred referendumom, skupna prizadevanja pa 
so usklajevali tudi po referendumu. 

Sobotni posvet je imel 
t ro jn i namen. Najprej izme
njat i medsebojne informacije 

Tri razvojna 
obdobja 

Glavni direktor mag. inž. 
Peter Kune je uvodoma dejal, 
da bo v svoji informaci j i za
jel t r i obdobja: letni gospo
darski n a č r t za leto 1971, 
s redn je ročn i razvojni pro
gram 1971 — 1975 i n dolgo
ročni program 1971 — 1985. 
Zaradi lažjega razumevanja 
nalog, k i nas č a k a j o v p r i 
hodnjem letu, je direktor za
čel svojo razlago v obratnem 
vrstnem redu. 

Osnove razvojnega 
programa 
1971—1985 

Dolgoročni razvojni n a č r t Ju
goslavije predvideva tudi iz
redni porast proizvodnje v 

č rn i metalurgij i i n sicer na 
okrog osem mil i jonov ton su- : 
rovega jekla , kar z oz i rom na 
to, da ga danes proizvajamo 
dva mi l i jona ton, pomeni šti
r ikra tno povečan je . P r i tem 
seveda n i mi š l j eno , da bomo 
ta porast dosegli samo z no
v imi invest ic i jskimi vlaganji 
v naslednjih let ih, ampak 
predvsem z akt ivi ranjem vseh 
investicij i zvršenih v le t ih 
1961 — 1970 i n z nekater imi 
dodatnimi invest ici jami. P r i 
tem ne p r i č a k u j e m o n ič izred
nega, razen to, da se bo na 
Jadranu gradila najmanj ena, 
če ne dve novi že lezarni . P r i 
tem nas moti jo le ozke loka-
l i s t ične težn je , k i so v na
sprotju z javno proklamirano 
težn jo po koncentraci j i pro
izvodnje. M e n i m , da za proiz
vodnjo dveh mildjonov ton 
surovega jekla , ko l iko r ga 

Dve spodbudni odškod
nini v višini 3.668 N din 
11. seja odbora za izume in racionalizacije 
Predsednik odbora za izume i n racionalizacije p r i DSŽ inž. 
Janez Fale t ič je sk l ica l pretekl i torek 11. redno sejo odbora 
za izume i n racionalizacije z izredno bogat im i n o b s e ž n i m 
dnevnim redom. Člani odbora so pregledali sklepe zadnjih 
sej odbora. Obravnaval i so šes t , v zadnjem č a s u koris tno 
izvedenih t e h n i č n i h izbol jšav i n govorih o programu dela 
odbora v pr ihodnjem letu. 

S lužba za novatorstvo i n 
racionalizacijo mora skupaj 
s p r i s to jn imi s l u ž b a m i i n 
d r u š t v o m iznajditeljev i n av
torjev t ehn i čn ih izbol jšav do 
konca leta izdelati predlog za 

izbol j šani pravi ln ik o i zumih , 
t ehn ičn ih i zbo l j šavah i n ko
r i s tn ih predlogih, k i naj od
strani vse slabosti i n po
manjkl j ivos t i p r i sedanjem 

(Nadalj. na 7. str.) 

Grodelj ali surovo žejezo se izteka iz rekonstruiranega plavža v ponvico 

o delu i n organiziranosti 
osnovnih organizacij Z K v 
vseh treh tovarnah, obl ikova
t i skupno vodstvo Z K zdru
ženega podjetja Slovenske 
že lezarne i n se dogovori t i o 
osnovnih izodiščih ter nalo
gah skupnega vodstva i n po
sameznih organizacij v okvi 
r u Z P S ž . 

Uvodne mis l i v razpravo je 
podal sekretar t o v a r n i š k e g a 
vodstva Z K S n a š e že lezarna 
inž Tone V a r i . . Dejal je da 
so se sekretarji osnovnih 
organizacij Z K S vseh t reh 
že lezarn na predhodnem po
svetu dogovori l i , da na tem 
š i r š e m posvetu, k i naj pome
n i že zametek nove organi
zac i ja Z K ZPSŽ, obravnavajo 
nekatera osnovna izhodišča 
za b o d o č e delo komunistov 
v zdruenem podjetju. Da smo 
se temu č imbol j pr ib l iža l i , je 
nadaljeval, smo imel i v e č 
razgovorov s komunis t i , k i 
delajo v samoupravnem orga
n u ZPSŽ. 

Dosedanji razvoj oz i roma 
dejavnost zd ruženega podjet
j a Slovenske železarne , n i po
t rd i la samo pravilnost i zdru
žitve, ampak tudi ekonomsko 
u p r a v i č e n o s t i n nujo. T o 
obdobje je okrepilo tudi nuj
nost i n potrebo, da se zave
stno dela za nadaljnji kako
vostni razvoj integracijskih 
vezi. Odkr i to pa se moramo 
pogovori t i , je dejal sekretar 
V a r i , tudi o problemih i n 
vzrok ih , k i taka hotenja za
virajo, ker je le odstranjeva
nje teh pogoj za h i t r e j š e zb l i 
ževanje delovnih kolekt ivov 
vseh treh železarn . 

E d e n od pomembnih vzro
kov je v nedovoljenem med
sebojnem zaupanju oziroma 
iskrenem i n odkr i tem sodelo
vanju. To se odraža , je dejal, 
v konkre tn ih poslovi lnih i n 
samoupravnih dogovoril i , p r i 
č e m e r tudi po l i t i čne organi
zacije niso izvzete. Še vse 
p r e v e č je raznih zad ržkov i n 
o z k i h t ova rn i šk ih gledanj p r i 
ob l ikovalc ih poslovne pol i t i 
ke, medtem ko to ne b i sme
l i posp loš i t i na kolektive kot 
celote. Ozkost se o d r a ž a na 
pr imer p r i programiranju i n 
del i tv i dela, v nekaterih ko
mercia ln ih dejavnostih, zelo 
verjetno pa tudi p r i obl iko
vanju s r e d n j e r o č n i h i n dolgo
r o č n i h razvojnih programih 
i n š e kje. Taka i n podobna 

(Nadalj. m 3. str.) 



Osnove našega razvo
ja v prihodnjih 15 letih 

(nadalj. s 1. strani) 

bile nosi lci koncentracije re
publike i n t ežko p r i č a k u j e m o , 
da se bo v tej smeri v pr i 
hodnjih 15 letih kaj premak
ni lo , razen če b i z nek imi no
v i m i gospodarskimi ukrep i 
poskuša l i v b o d o č e to ano
mali jo odstranit i . 

Čeprav bomo v jugoslovan
skem mer i lu v pr ihodnj ih 15 
letih povečal i proizvodnjo od 
sedanjih nekaj več kakor dva 
mil i jona na osem mil i jonov 
ton surovega jekla , v naš i že
lezarni ne bomo bistveno po
večali proizvodnje surovega 
jekla. Tako predvidevamo 
porast proizvodnje surovega 
jekla od 500.000 ton, ko l ikor 
naj b i ga dosegli v letu 1971, 
na 700.000 ton leta 1985. Slo
venske že lezarne skupaj pa 
naj b i leta 1985 dosegle 
okroglo mi l i jon ton proizvod
nje surovega jekla . Če to pr i 
merjamo z le tom 1945 oziro
ma 1946, ko je n a š a tovarna 
dajala 56 % celotne jugoslo
vanske proizvodnje surovega 
jekla oziroma danes 23 %, po
tem nam iz račun p o k a ž e , da 
bo n a š prispevek leta 1985 iz
pod 10%. T a karakter is t ika 
je poleg nekater ih drugih naj
bolj znači lna . 

O b tem d o l g o r o č n e m pro
gramu smo ob vedno prisot
n ih hotenjih po p o v e č a n j u 
proizvodnje surovega jekla 
govori l i na sej i delavskega 
sveta že lan i i n p o s k u š a l i za
jezi t i n a š o večno že l jo po po
večani tonaž i . Takrat je D S 
sprejel kot osnovo za n a š 
nadaljnji razvoj ne večjo to-
nažo, ampak razvoj v kvalite
to oziroma predelavo. Glede 
na n a š geografski po loža j , če
prav ob nastanku že lezarne 
i n takoj po osvoboditvi n i b i l 
sporen, moramo danes p a č 
temu geografskemu po loža ju 
prilagajati fiziognomijo n a š e 
proizvodnje. 

N a p rv i pogled je n a š i h 
700.000 ton surovega jekla , na
sproti osem mil i jonov ton 
res skromna š tevi lka , če pa 
ob to postavimo f inančno 
realizacijo, k i bo p r i nas na
r a šča l a hitreje kot drugje, 
potem tak premik za nas n i 
izguba, p a č pa pridobitev. 
Preveč b i b i lo navajati po
drobnosti , ker je to obsežno 
gradivo, k i ga je pr iprav i la 
posebna komis i ja zveznega 
izvršnega sveta, v kateri sva 
sodelovala tudi midva z inž. 
Arzenškom. 

Do leta 1975 
600.000 ton surovega 

jekla 
Ob taki do lgoročni orienta

c i j i pa je izredno pomemben 
s redn je ročn i razvojni n a č r t 
za obdobje 1971_— 1975. Le-ta 
pa za nas pomeni relativno 
nekoliko večji porast. V sred
n j e r o č n e m programu predvi
devamo porast proizvodnje 
surovega jekla na 600.000 ton, 
to pomeni enak porast v 
p rv ih petih let ih, kakor v na
slednjih desetih le t ih . B o l j 

pomembne pa so izrazite 
spremembe, k i j i h v tem ob
dobju predvidevamo v pod
jetju. To b i rad i lus t r i ra l z 
nekater imi dejstvi. 

N a Ravnah, za katere me
nimo, da so bile dobro orien
tirane o d leta 1945 dalje, k o 
so razvi jal i svojo proizvod
njo, se niso usmer i l i v ma-
sovnost, arnpak v kvali teto i n 
predelovalno industr i jo. T o 
ne samo zato. ker so na tem 
p o d r o č j u svobodne cene, ker 
imajo tud i drugje na svetu 
cene v 114 panogi plafonira-
ne, medtem ko so na tem 
p o d r o č j u svobodne j še , am
pak rudi zaradi tega, ker je 
tam tudi fleksibilnost, pr i la
godljivost t r ž n i m zahtevani 
vel iko večja . Jasno je nam
reč , če ima podjetje naprave, 
na katerih lahko proizvaja 
oziroma predeluje raz l ične 
kvalitete odvisno od zahtev 
trga, je povsem d r u g a č e , ka
kor če i m a na pr imer valjar-
no, kot je valjarna 2400, po
tem na njej lahko proizvaja 
samo grobo p ločev ino . Č e 
se spremenijo zahteve trga, n i 
m o g o č e kaj ukreni t i , ampak 
naprej to proizvajati , ker je 
ž iv l jenjska doba take valjar-
ne 30 do 40 let, če je sodobno 
postavljena, sicer pa je tud i 
k r a j š a . T o so zakoni tost i , k i 
veljajo po vsem svetu i n m i 
smo se odloči l i za t r ž n o go
spodarstvo i n moramo vse te 
zakonitost i v n a š a t i tudi na 
n a š e p o d r o č j e . Ravenčan i so 
takrat to ugotovil i i n zato je 
danes nj ihova f iziognomija 
nekol iko d r u g a č n a i n 16% 
svoje blagovne proizvodnje 
ne prodajajo kupcem v o b l i k i 
polfabr ikakta , ampak jo pre
delujejo naprej. Teh 16% pa 
par t ic ip i ra na realizacij i 32 
odstotkov. To pomeni , da je 
cena teh proizvodov še en
krat viš ja , kakor če b i to pro
dal i kot polfabrikat . Če pa b i 
i z računa l i , ko l iko je nj ihova 
predelana blagovna proizvod
nja soude ležena v dob ičku , b i 
videl i , da to predstavlja okrog 
60 odstotkov. 

V j e sen i šk i že lezarni imamo 
okroglo pet odstotkov blagov
ne proizvodnje, k i jo predela
mo v k o n č n e proizvode, to je 
v žebl je i n elektrode. Teh pet 
odstotkov predstavlja devet 
odstotkov f inančne realizaci
je, seveda pa tudi dob iček . 

S tem sem hotel le pouda
riti, kaj taka orientacija p r i 
n a š a že lezarni Ravne i n 
vzrok, zakaj nam ne. Srednje
ročn i program našega pod
jetja p o s k u š a to popravi t i . Z 
n j im predvidevamo p o v e č a n j e 
proizvodnje surovega jek la od 
500 na 600.0001, toda od tega 
se bo poveča l a proizvodnja 
hladno val janih trakov o d se
danjih 28.000 na 180.000 ton. 
Hladno val jani t rakovi pa n i 
so samo v Jugoslavij i , ampak 
povsod v svetu akumulativ
n i , akumulaci ja z n a š a od pet 
do 15 odstotkov, p r i nas ra
č u n a m o nekaj čez 10 %. Če 
izhajamo iz n a š e sedanje, po
p r e č n o zelo nizke akumulaci
je, potem to pomeni za nas 

izenačevanje pogojev, oziro
ma nekol iko bol j š i kos k ru 
ha v bodoče . Poleg tega v pr i 
hodnjih petih let ih predvide
vamo bistveni porast proiz
vodnje hladno ob l ikovanih 
profilov, ne samo kotnikov i n 
U profilov, kakor j i h sedaj 
delamo, ampak tudi ostal ih, 
kar naj b i predstavljalo o d 
32 do 50.000 ton, to p a je od
visno tudi od u s p e š n o s t i delo
vanja konzorci ja . T a proiz
vodnja je izredno važna , ker 
b i n a m v s luča ju k r ize v pro
izvodnji hladno val janih tra
kov š e vedno ostali proizvo
d i v l ahk ih konst rukci jah iz 
hladno obl ikovanih profilov, 
iz stekel p ločevine , ker je ste
kel v i sokoprodukt ivni agre
gat, na katerem b i lahko ob 
poln i i zkor i ščenos t i dosegli 
proizvodnjo od 72 do 78 ton 
na uro, kar je enako svetov
n i m d o s e ž k o m . Seveda seda
nj i dosežki niso tak i , ker ste
kel n i polno izkor iščen , pro
izvodnjo na njem b i lahko še 
za 2.5 krat oz i roma za 150 % 
povečal i . 

Naslednj i proizvod, k i na
stopa v n a š e m s r e d n j e r o č n e m 
programu, je žica, ker smo 
v b o d o č e le proizvajalci plo
čevine i n žice, brez k a k r š n i h 
k o l i drugih profi lov. T u d i vle
čenje jek la v jeklovleku je 
pogojeno z ozko naslonitvijo 
na že lezarno Š t o r e oz i roma 
na izbi ro tanj šega asortimen-
ta, k i b i ga dob i l i i z nekol iko 
dopolnjenega programa i z va
lj ar nc žice. P r i žici se pred
videva nadaljnje povečan j e 
kapacitet i n sicer za 10% za 
drobno vlečenje i n bistveno 
povečan je var i lne žice. Predvi 
devamo, da b i že leta 1975 
mora l i proizvesti 3.500 do 
4.000 tone te žice, ker to l iko 
je samo jugoslovanska po
t r o š n j a , če pa bomo kvalitet
no zadost i l i tud i zunanjemu 
trgu, potem je tu š e dodatna 
potreba za nekaj t i soč ton 
varilne žice. 

Poleg tega predvidevamo v 
s r e d n j e r o č n e m programu 100 
odstotno povečan je proizvod
nje samih elektrod, saj r aču 
namo na proizvodnjo čez 
20.000 ton. P r i proizvodnj i va
rilnega p r a š k a je š e nekaj 
odpr t ih v p r a š a n j , da se dolo
či k o n č n a koncepcija. Pred
vsem pa bo v proizvodnj i elek
t rod potrebna trajna borba 
za č i m niž jo lastno ceno, ker 
bomo le tako lahko konkur i 
ra l i na trgu. 

Finalni izdelki iz 
lastnih proizvodov 
V s r e d n j e r o č n e m razvoj

nem programu pa še n i za
jeta finalizacija i z proizvo
dov, k i sem j i h omenjal, to je 
finalizacija iz hladno valjane 
p ločevine , hladno obl ikovanih 
profi lov, hladno vlečene žice 
i n hladno vlečenega jekla , na 
č e m e r osebno z nekater imi 
sodelavci v zadnjem č a s u in 
tenzivno delamo. To pa je za 
nas izredno pomembno. Če k 
temu dodamo še toplo valja
no p ločev ino na 2400, kjer 

lahko proizvajamo JSirino 
2200 m m , minimalne debeline 
pet mi l imetrov i n to ne za 
trg, ampak za do ločene final
ne proizvode izdelane doma, 
ker b i b i lo to e k o n o m i č n o , 
ker je za nas transport i z 
Skopja predrag, da b i t am 
kupoval i , potem sem n a š t e l 
vse osnovne materiale, iz ka
terih b i v s r e d n j e r o č n e m pro
gramu postopno iz leta v leto 
vstopal i na p o d r o č j e prede-
valne industri je. N a tem ve
l iko i n intenzivno tudi dela
mo. S tem b i tudi odstranje
va l i ogromno nesorazmerje 
med baz i čno i n predelovalno 
industr i jo , k a k r š n o je p r i 
nas i n k a k r š n e g a p r a k t i č n o 
nikjer na svetu n i , p r i prel i
vanju dohodka iz ene v dru
go vejo. T u d i nove predvide
ne gospodarske mere nam ne 
dajejo nobenega poguma, da 
b i v n j ih videli več jo zašči
to ah potrebno socialno var
nost, o č e m e r p a še nekaj be
sed kasneje. 

Če k tem osnovnim mate
r i a lom p r i š t e j e m o še var i lno 
žico, op laščene elektrode i n 
var i ln i p r a š e k ob vel ikem 
znanju, k i ga imajo n a š i teh
nologi na m e t a l u r š k e m pod
roč ju , potem imamo vse 
osnovne surovine i n osnovno 
znanje. M a n j k a nam le, k a r 
b i s i pa z u resn ičeva
njem s r e d n j e r o č n e g a progra
ma mora l i p r idobi t i , ustrez
n ih kadrov z ustrezno fizio
gnomijo za postopno uvaja
nje finalne proizvodnje. Ra
č u n a m o , da b i p r i tem pro
gramu lahko p rece j šen del o d 
2000 Jesen ičanov , k i delajo v 
inozemstvu, p r idob i l i nazaj, 
ker imajo p r a k t i č n o tu svoja 
stanovanja a l i pa j i h gradijo, 
nekateri p a imajo tu celo 
svoje d ruž ine . Razen tega p a 
so kad r i tudi se doma, k i so 
se zaradi tega, ker so v neka
terih panogah nekoliko bo l j 
ši osebni dohodki , zaposl i l i 
izven svoje stroke. 

Navajam samo nekaj mož
nosti finalne proizvodnje, o 
č e m e r smo že govori l i , ne 
glede na vrs tn i a l i pr ior i te tn i 
red, a l i d o k o n č n o s t , ker so 
potrebna š e r azmi š l j an j a , 
predvsem pa ustrezni dogovo
ri oz i roma pogodbene zašč i te . 
Poudarjam pa, da so vs i do
govori dokaj resni, manjka 
le denarja, č e p r a v povsod go
vor imo o potrebni preorien-
taci j i n a š e že lezarne i n je za 
to tudi dovolj razumevanja 
i n posluha, vendar vedno tu
d i ne potrebnega denarnega 
kr i t ja , zato je mogoče , da bo 
marsikatera u s p e š n a kombi 
nacija tudi odpadla, a l i pre
ložena na kasne j š i č a s . 

V tem trenutku se dogo
varjamo o m o ž n o s t i h priz-
vodnje od m o n t a ž e traktor
jev, m o n t a ž e specialnih av
tomobilov, do izdelave kon
tejnerjev, zvarjencev, odpre-
skov, odkovkov, do pelet na 
eni strani, na drugi strani pa 
do razš i r i tve proizvodnje lah
k i h ha l iz hladno obl ikovanih 
profi lov i n celo do bolj žlaht
n i h proizvodov, o č e m e r p a 
bomo, ko bodo stvari bolj 
d o k o n č n e , kolekt iv p ravočas 
no obvesti l i . Izdelani bodo iz 
hladno valjane p ločevine i n 
hladno valjane žice, za kar 
smo celo rezerviral i potreb
no zemlj išče na B le j sk i Do
bravi . Bana ln i razlog n a m r e č 

je, da se m o r a m o zaradi pra
h u s to proizvodnjo, seveda 
če jo bomo osvoj i l i , umak
n i t i na p o d r o č j e , kjer p r a š 
n ih delcev iz Železarne ne bo. 

V letu 1971 posvetiti 
osnovni proizvodnji 

večjo pažnjo 
Proizvodnj i n a č r t za p r i 

hodnje leto mora torej upo
š teva t i n a š o do lgo ročno i n 
s r e d n j e r o č n o usmeritev, f i
n a n č n e m o ž n o s t i i n možno
st i , k i j i h danes imamo. M i 
bomo š e več let mora l i ži
vet i o d č rne metalurgije, naj 
nam bo všeč al i ne, ker ta 
nam edina daje k ruh . Ne gle
de na n a č r t e in na to, kaj 
že l imo, ker to se bo razvijalo 
organsko in postopno, je po
trebno v naslednjem ' . t u po
svetit i naš i osnovni proiz
vodnj i -večjo pažn jo . Seveda 
p a v naslednjem letu mora
mo izkl juči t i iz proizvodnje 
vse, kar je neren labi lno, to k a r 
smo naredil i v l e tošn jem le
tu. K a r je najbolj nerenta
bi lno — n a m r e č so še neka
teri proizvodi nerentabilni , 
ampak zaradi tega, da je 
asortiment na š ih proizvodov 
dovolj kompleksen in če do
ločenega proizvoda ne dela
jo n i t i v že lezarni Ravne, n i 
t i v Š t o r a h i n smo to doslej 
proizvajal i m i , moramo zadr
žat i , v ko l ikor le n i pret irano 
nerentabilno — smo odstra
n i l i v l e t o š n j e m letu. 

Z ukin i tv i jo proizvodnje na 
težki progi , č r n e proizvode 
na l ahk i i n srednji progi in 
č r n o valjano tanko p ločev ino 
na 1J00 smo v l e t o š n j e m le
tu odstranil i tisto, kar je b i lo 
za n a š najbolj boleče . K a j t i 
tu, ne-le, da je bi lo na jveč 
nes reč , tudi na jveč ja f izična 
i zč rpanos t je b i la v teh obra
t ih, kar so pokazali zdravni
ški pregledi, ker so ljudje de
la l i v izredno slabih delovnih 
pogojih i n zato n i nič čud
nega, da so b i l i ob vsem tem 
tudi ekonomski rezultati iz
redno slabi, č e b i t i obrat i 
mora l i vse s t r o š k e pokriva
t i sami i n se oskrbovati 
z v ložkom izven Železarne , 
ah ga po normalnih cenah 
kupovat i v predhodnih obra
t ih v Železarni , b i n ikdar ne 
ime l i denarja za pokrivanje 
osebnih dohodkov, ker b i vse 
š lo za pokrivanje f iksnih 
s t r o š k o v in obs to ječe amor
tizacije, k i pa ne o m o g o č a 
redne reprodukcije, da ne 
omenjam drugih s t roškov , 
ker je dobit (izplen) izredno 
majhna in ob n i zk i produk
t ivnosti proizvodnja izredno 
draga. 

V leto 1971 startamo brez 
teh izredno nerentabilnih 
proizvodov, s tem pa še ved
no nismo odstranil i vseh, o 
čemer sem prej govori l . 

Proizvodni program za 
prihodnje leto predvideva 
500.000 ton surovega jekla , 
ka r doslej še nismo dosegli 
i n pomeni nasproti letošnje
m u letu okrog 60.000 ton po
večanja , kar pomeni dvome
sečno proizvodnjo. V prihod
njem letu r a č u n a m o na več
jo proizvodnjo na e lek t r ičn ih 
pečeh z ozi rom na večji ob
seg proizvodnje na aglome-

(nadalj. n a 10. i n 11. str.) 
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Formirana skupna 
konferenca ZKS ZPSŽ 

(Nadal j . s 1. str.) 
gledanja so več al i manj pr i 
sotna v vseh t reh tovarnah 
in bi pomeni la ve l iko š k o d o , 
č e bi se v n a š a l a tudi v delov
ne kolekt ive, k i se z referen
d u m o m niso iz rek l i samo za 
formalno sodelovanje, ampak 
predvsem za iskreno skupno 
prizadevanje, za večjo sigur
nost i n h i t r e j š i razvoj i n pro-
cvi t vseh treh že lezarn . 

P rob lem, k i izv i ra iz prve
ga, je v p r a š a n j e delitve pro
izvodnega programa i n na
dal jnja usmeritev posamezne 
tovarne v o k v i r u z d r u ž e n e g a 
podjetja. N a tem se je v pre
tek lem obdobju delalo, osno
ve pa so vgrajene tudi v 
s r e d n j e r o č n i program. Ven
dar pa, je nadaljeval govor
n ik , č e p r a v nam je delitev 
proizvodnega programa jasna 
in medsebojne obveznosti 
znane, je pa še vedno prema
l o pr ipravl jenost i i n jam
stva, da se bodo t i dogovori 
t u d i dosledno uresn ičeva l i . 
Š e vse p r e v e č v id i vsakdo 
svojo tovarno i n svoje kor i 
s t i . To pa nedvomno pomeni 
ve l iko š k o d o za nadaljnjo, 
bolj poglobljeno in u s p e š n o 
sodelovanje vseh treh tovarn. 

Ob tak ih pojavih si mora
m o predvsem komunis t i za
stavi t i v p r a š a n j e , a l i kot 
z d r u ž e n o podjetje ne k a ž e m o 
d r u ž b i dvojnega obraza? Re
snica je n a m r e č , da pred re
p u b l i š k i m i , f i nančn imi i n 
d rug imi organi nastopamo 
kot eno podjetje, ker druga

če nas tudi ne obravnavajo, 
v odnosih med seboj pa po
k a ž e m o povsem drug obraz. 

Tako stanje je delno tudi 
posledica tega, da smo doslej 
delal i predvsem na združe
vanju l jud i v samoupravnih 
i n po l i t i čn ih organih, prema
lo pa po drugih vsebinskih 
v p r a š a n j i h integracije i n naj
b r ž je ravno v tem vel ik 
vzrok za omenjene pojave. 
Če pa bomo hoteli naprej 
razvi ja t i n a š a samoupravno 
integracijo, potem se bomo 
mora l i ravno komunis t i z vso 
o d l o č n o s t j o lo t i t i razreševa
nja v p r a š a n j : kako v n a š e m 
nadaljnjem razvoju integrira
t i materialne rezultate naše
ga skupnega dela, kako rezul
tate našega dela združ i t i ta
ko, da bo vsaka organizacija 
zd ruženega dela v k o n č n e m 
dohodku sodelovala po svo
j em v loženem ž ivem i n minu
lem delu. To pa pomeni za
če tek kovanja jeklenih med
sebojnih vezi, k i ne bodo 
pospeševa le samo večji do
hodek i n večje poslovne re
zultate, ampak k i bodo od
stranile vse dosedanje nega
tivne težnje i n pojave ter j i h 
podredile skupnim interesom 
zd ruženega podjetja. 

V pogledu nadaljnjega raz
voja samoupravnega telesa 
ZPSŽ bo potrebno še mnogo 
dela. Menimo, da je še pre
več formal izma i n premalo 
r e sn i čnega samoupravnega 
dogovarjanja, k a k r š n e g a po
znamo v las tnih tovarnah. 

Obsežen program dela 
za vključevanje mladih 

v železarske poklice 
K a d r o v s k a s lužba Železarne je izdelala obsežen program dela 
za pridobivanje mlad ih kadrov i z gorenjskega o b m o č j a za 
že leza r ske poklice. V ospredju tega programa so predvsem 
tesne j š i i n bol j n a č r t n i s t ik i z vodstvi šol r a d o v l j i š k e i n jese
n i š k e o b č i n e oz i roma z učenc i v iš j ih razredov osnovnih šol 
i n gimnazije. 

Dosedanj im s t ikom s posa
mezn imi vodstvi šol bo sle
d i lo prvo soboto v decembru 
š i r š e s r e č a n j e predstavnikov 
vseh šol iz omenjenih obč in 
s preds tavniki n a š e Železar
ne. Ob tej p r i l i k i si bodo og
ledal i nove j še obrate Železar
ne, seznanjeni pa bodo tudi 
s s r e d n j e r o č n i m in dolgoroč
n i m razvojem podjetja. M e d 
d rug im se bodo na tem sreča
n j u pogovori l i o obl ikah in 
vsebini nadal jnj ih st ikov, 
predvsem z učenc i sedmih i n 
osmih razredov. Le-ti naj b i 
po predlogu spoznali Železar
no tako s konkre tn im ogle
dom, k i mora b i t i bolj po
globljen kot ob i ča jne ekskur
zije i n s k r a j š o razlago na
daljnjega razvoja podjetja, 
k i bo temu sledila. 

Naslednja obl ika , za kate
ro vsebino že pr ipravl ja po
sebna t r i č l a n s k a komis i ja , je 
javno tekmovanje ekip sestav
l j en ih i z učencev osmih raz
redov vseh osnovnih šol ra
dov l j i ške i n j e sen i ške obč ine 
o poznavanju Že lezarne i n že
lezars tva Vsebinsko bodo 

v p r a š a n j a zajemala kratek 
zgodovinski pregled razvoja 
že lezars tva na Gorenjskem, 
vlogo že lezars tva v n a š e m 
nacionalnem i n jugoslovan
skem gospodarstvu, tehnolo
gijo že lezars tva , proizvodnjo 
n a š e Že leza rne i n b o d o č n o s t 
Že lezarne . Šole bodo preje
le tudi ustrezno gradivo po
sebno prirejeno za to tekmo
vanje, obenem pa ga bodo 
lahko uporabljale p r i svojem 
učno-vzgo jnem delu. Vse šo
le bodo za to tekmovanje, k i 
bo predvidoma drugo polovi
co februarja 1971, prejele 
p r a v o č a s n o ustrezen razpis. 

Ista komis i ja bo pr ip rav i la 
tudi us t re - ^n ra^nis na vse 
osnovne šole o pismeni na
logi iz že lezars tva , k i naj b i 
jo p isa l i učenc i sedmih i n 
osmih razredov osnovnih šol . 
Že leza rna bo na jbo l j š e eki
pe na tekmovanju i n najbo.j-
še spise tudi nagradila. 

K vsem tem prizadevanjem 
i n predvidenim ob l ikam, k i 
naj pomenijo le t e sne j še , na

b a d a l L na. 4» str.) 

M o r d a je temu vzrok zapr
tost poslovnega odbora, ker 
č lani delavskega sveta pre
malo, a l i n ič ne vedo o nje
govem delu. N i t i niso še po
vsem jasne relacije na l i n i j i 
delavski svet — poslovni od
bor — direkci ja . Včas ih se 
poraja o b č u t e k , da poslovni 
odbor niha glede na funkci
jo med delavskim svetom i n 
generalnim direktorjem. O 
teh v p r a š a n j i h bo potrebno 
še vel iko r azmiš l j a t i i n kre
p i t i vlogo delavskega sveta i n 
poslovnega odbora ZPSŽ ter 
p r o u č i t i m o ž n o s t obl ikovanja 
special iziranih komis i j kot 
samoupravnih teles p r i de
lavskem svetu. 

Referent je za tem pouda
r i l , da b i b i lo nedvomno več 
narejenega, če b i b i l a direk
ci ja ZPSŽ že d o k o n č n o izobli
kovana ozi roma kadrovsko 
zasedena. O tem naj b i svoje 
mnenje izrekel tudi ta fo
r u m , da se s tvari č i m p r e j 
normaliz i ra jo . 

Ob koncu svojega referata 
je sekretar V a r i poudar i l tu
d i pomembnost dogovora o 
vlogi Zveze komunistov v 
z d r u ž e n e m podjetju. Organi
ziranost komunistov v okvi
r u zd ruženega podjetja mora 
s luži t i nadaljnjemu pospeše
vanju integraci jskih tokov in 
to ne samo prek organov, 
ampak predvsem s tem, da 
enotna i n napredna gledanja 
v interesu nadaljnjega razvo
j a v n a š a m o tudi v svoje orga
nizacije in delovne kolektive. 
M i moramo v tovarnah kot 
komunis t i us tvar i t i t a k š n o 
razpoložen je , da bomo po
speševal i nadaljnj i integra
c i j sk i proces, v katerem bo 
materialna povezanost in 
medsebojna odvisnost tako 
m o č n a , da bo prodr la do sle
hernega delavca — samo-
upravljavca, da bo imel obču
tek slovenskega železar ja , je 
zakl juč i l svojo uvodno razmi-
š lan je inž. Tone V a r i . 

Po vsestranski razpravi , k i 
je sledila i n v kateri so pred
s tavniki osnovnih organizacij 
Z K posameznih tovarn sezna
n i l i navzoče o delu i n orga
niziranost i svojih organizacij , 
so sprejeli naslednje sklepe: 

— D a n a š n j i posvet, sestav
l jen iz 21 č lanov sekretaria
tov osnovnih organizacij Z K 
vseh treh tovarn, se preime
nuje v konferenco Z K S 
ZPSŽ; 

— Izv r šn i organ konference 
je šes t č l ansk i sekretariat, se
stavljen iz sekretarjev i n na
mestnikov sekretarjev osnov
n i h organizacij Z K S vseh treh 
tovarn; 

— Za sekretarja konferen
ce Z K S ZPSŽ je b i l izvoljen 
inž. Tone V a r i ; 

— T r i č l a n s k a komis i ja , k i 
j o imenuje sekretariat, p r i 
pravi poslovnik dela, pristoj
nosti i n n a č i n a volitev orga
nov konference Z K S ZPSŽ; 

— N a osnovi uvodnih izho
d i šč dopolnjenih z razprava
m i bodo izdelani sklepi prve 
konference Z K S z d r u ž e n e g a 
podjetja Slovenske že lezarne 
i n posredovane vsem trem 

organizaci jam. 

Predsedstvo na posvetu sekretariatov osnovnih organizacij 
Z K S vseh treh slovenskih železarn 

Globinska peč 
v remontu 

P r i tov. S i ta r ju v val jarni 
Be la smo se pozanimali za 
remont globinske peči š t . I. 
Tov Si tar je povedal, da so 
globinsko p e č š t . I us tavi l i 
10. novembra ob 22. u r i zve
čer . Skupina 25 valjavcev iz 
valjarne Bela je pogodbeno 
prevzela izkop ž l indre iz dna 
peč i ter r u š e n j e sten peč i . 
Tako so delavci Vatrostalne 
lahko začeli z delom 14. no
vembra ob 6. u r i zjutraj . Ce
loten izkop je b i l zak l jučen 
16. novembra. N a globinski 
peči je zaposlenih okrog 60 
zidarjev Vatrostalne i n ok
rog 20 vzdrževalcev. T u so 
vš te t i k l jučavn iča r j i valjar
ne Bela , sodelavci iz inš ta la
cijskega oddelka, m o n t a ž e 
Javornik, V E N Bela ter R T A . 

M e d remontom bodo v ce
lo t i obnovi l i stene peči i n 
delno tudi dno. Prav tako bo 
v celoti obnovljen rekupera-
tor. Novost je v tem, da bo
do p rv ič mont i ra l i pokrove 
z v isečo obzidavo. V ta na
men je bilo treba predelati 
i n pr i lagodi t i konst rukci jo 
treh pokrovov, kar je opra

vi la konst rukci jska delavnica 
na Jesenicah. Izveden bo tu
di p lošča t tesnilni venec. Te-
snenje med obzidavo in po
k rovom bo izvedeno z mine
ralno volno. P r i č a k u j e m o 
da l j šo obstojnost vencev i n 
pokrovov. 

Remont naj b i trajal do 
27. novembra do 22. ure. V s i 
pa s i prizadevajo, da b i re
mont skra j ša l i in da b i glo
binska peč š t . I začela č im
prej z obratovanjem. 

N O R V E Š K A — Pred krat
k i m je prevzela n o r v e š k a la
di jska d r u ž b a E ina r Rasmus-
sen iz Kris t iansanda v nek i 
japonski ladjedelnici ladjo 
»Polvsaga«, specializirano za 
prevoz železove rude. Njena 
nosilnost je 162 000 t in je to 
do zdaj največja t a k š n a lad
j a na svetu. Prevažala bo že
lezovo rudo za potrebe ja
ponskih železarn iz Avst ra l i 
je, J u ž n e Amerike in Afr ike . 

Obvestila kolektivu • Obvestila kolektivu 

telefon 
doma v p isarn i 

Dežurna služba 

S O B O T A , 21. novembra: 
Franc G L O B O C N I K , r ~ v ž 

N E D E L J A , 22. novembra: 
E d v a r d C E C E K , t ehn i čne s lužbe vzdrž. 

P O N E D E L J E K , 23. novembra: 

T O R E K , 24. novembra: 
inž. Bor i s B R E G A N T , strojr 

S R E D A , 25. novembra: 
An ton K O M L J A N E C , H O P 

Č E T R T E K , 26. novembra: 
inž. Ivo A R Z E N Š E K , S E P 

P E T E K , 27. novembra: 
inž. E m i l AŽMAN, V E N 

D e ž u r n a s lužba traja od datuma nastopa ob 7. u r i do na
slednjega dne do 7. ure. K o l i k o r dežu rnega n i v pisarni a l i 
doma, kl ič i te glavnega vratarja na tel. 410. 

Morebi tne spremembe d e ž u r n i h so razvidne iz obvestil, k i 
j i h vsako soboto objavljamo na razpisnih deskah p r i vseh 
vratarj ih. 

Ta jn i š tvo t ehn ičnega i n proizvodnega direktorja 

340 740 

548 727 

577 739 

952 951 

851 871 

501 500 

955 957 
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Mladi o sebi, svojih problemih, 
nalogah in perspektivah 

Predvsem je važna vsebina 
samoupravljanja 

N a seminarju za vodstva aktivov Z M S v delovnih orga
nizacijah, k i je b i l v Gozd Mar tu l jku , je o razvoju i n 
uč inkovi tos t i samoupravljanja v delovnih organizacijah 
n a š e obč ine govoril Š tefan R O D I , predsednik obč inskega 
sindikalnega sveta. 

Poudari l je, da je sp lošno oceno o uč inkov i to s t i samo
upravljanja dati precej težko, saj je za samoupravljanje 
v vsaki delovni organizaciji nekaj specif ičnega, posebnega. 
K l j u b temu, da so izhodišča za razvoj samoupravljanja 
povsod enaka, moramo upoš t eva t i osnove. To so ekonom
ski , gospodarski, organizacijski , t ehno lošk i , po l i t i čn i i n 
drugi procesi, k i pogojujejo okvire, v kater ih se samo
upravljanje razvija. 

Osnovno vp ra šan j e , k i ga moramo ob nadaljnem raz
voju nujno upoš t eva t i je vsekakor oblikovanje i n iskanje 
vsebine samoupravljanja v delovnih organizacijah. 

N e m o g o č e in idealno je p r i čakova t i premike v samo
upravljanju, če bomo p r i tem pozabi l i na organizacijo 
dela, organizacijo poslovanja. Toda če b i razvoju samo
upravljanja posvetih* tol iko pozornosti , kot ekonomskemu 
i n t e h n o l o š k e m u razvoju, b i lahko tudi na tem p o d r o č j u 
dosegli dosti bolj viden napredek. 

Tud i v naš i občini je dal X V . zvezni amandma kvalitet
ne j še osnove za izhodišča o razvoju samoupravljanja, 
če tud i zahtev omenjenega amandmana še nismo v celoti 
real iz iral i . Bistvene spremembe so p r i nas predvsem v 
tem, da smo organiziral i d r u g a č n e oblike samoupravnega 
delovanja in organiziranja, čeprav p r i tem nismo zanema
r i l i vsebine. Nove oblike samoupravljanja o m o g o č a j o in 
zahtevajo večje znanje i n uč inkov i to s t p r i delu. 

Še vedno pa imamo tudi p r i nas opravka z d o k a j š n j o 
mero nezaupanja v uč inkov i tos t samoupravljanja. Mars i 
kateri proizvajalec je to zaupanje izgubi l zato, ker nismo 
b i l i sposobni realizirat i dobr ih sklepov, ker smo dobre 
sklepe pušča l i ob strani i n sprejemali druge, dostikrat 
manj uč inkov i t e . 

Tovar i š R O D I je v nadaljevanju še govori l o individu
alni in kolekt ivni odgovornosti p r i izvrševanju sprejetih 
dogovorov; to je pravzaprav p o d r o č j e , k i je v nekaterih 
delovnih organizacijah še n e r e š e n o . E n o od važnih vpra
šan j in pod roč i j p r i uveljavljanju samoupravljanja je vse
kakor kadrovanje v samoupravne organe. Dost i bo še 
treba stori t i na p o d r o č j u usposabljanja v tej smeri , saj 
o p a ž a m o , da nam primanjkuje l jud i z znanjem, če tud i 
so pripravl jeni v samoupravnih organih delovati. 

Katera so bistvena izhodišča za razvoj i n uč inkov i to s t 
samoupravljanja p r i nas? 

Tovar i š R O D I je omenil predvsem naslednje: 
— kvaliteta vsebine i n sama organizacija samouprav

ljanja v delovnih organizacijah 
— s i s t ema t i čnos t i n n a č r t n o s t v delovnih organizacijah 
— definiranje odgovornosti (individualne in kolektivne) 
— samoupravno dogovarjanje 

V nadaljevanju seminarja je spregovoril tudi L u d v i k 
KEJŽAR, č lan komiteja obč inske konference Z K S Jeseni
ce. Tema, o kateri je govori l , je b i l a N A G R A J E V A N J E P O 
D E L U . 

2e v uvodu je tov. Kejžar poudari l , da nače la nagraje
vanja po delu na jvečk ra t ne razumemo a l i pa ga posplo
š i m o samo na delitev osebnega dohodka. Nače lo nagraje
vanja je samo element, k i daje osnovo za formiranje i n 
delitev dohodka, je v i r dohodka za r azš i r j eno reproduk
cijo, za formiranje skladov i n za osebni dohodek. P r i 
nače lu nagrajevanja po delu moramo upoš t eva t i vse te 
bistvene elemente. Lahko r ečemo , da smo v nače lu nagra
jevanja po delu že dosti uspeli, še vedno pa smo oddaljeni 
od resn ičnega nagrajevanja po rezultatih dela. To je pro
ces, k i odpira m o ž n o s t i i n poti , na kateri je m o ž n o dati 
proizvajalcu vpl iv p r i od ločan ju na celotne odnose p r i 
formiranju in del i tvi dohodka. Prav tako se ne zavedamo, 
da je sistem nagrajevanja po delu neizpopolnjen i n da 
ga enostavno n i mogoče d o k o n č n o izobl ikovat i . Nače lo 
nagrajevanja po delu daje samo m o ž n o s t i , da se dobijo 
enaka merila za enako vloženo delo. 

Dostikrat i ščemo pravilne pot i i n reš i tve za sistem na
grajevanja po delu, kaj hi t ro pa nas zavede na n a p a č n o 
pot miš l jenje , da je osebni dohodek glavno meri lo . Zave
dati se moramo, da teh v p r a š a n j ne more reševa t i posa
meznik, tudi ne le določene skupine, t emveč mora o 
sistemu nagrajevanja po delu razpravljat i sleherni proiz
vajalec. Le na osnovi samoupravnih dogovorov i n resnič
nega sodelovanja slehernega proizvajalca, bomo lahko 
postavi l i t a k š n a meri la , k i bodo r e sn ično zagotavljala 
nagrajevanje po v loženem delu i n rezultatih dela. 

O b v e s t i l o 
š p o r t n a komis i ja p r i T K Z M že lezarne Jesenice bo usta

novi la jadralno pi lotsko i n padalsko sekcijo, katera b i 
b i la p r i d r u ž e n a Aero k l u b u Jesenice. 

Pogoj za č l ans tvo je poleg veselja i n pripravl jenost i , 
telesna sposobnost i n redno p l a č a n a č l ana r ina , k i letno 
z n a š a 12,00 N . d in . 

Z ozi rom na izredne perspektive š p o r t n o tu r i s t i čnega 
letalstva p r i č a k u j e m o š tevi len vpis. V tečaj se lahko prija
vijo tudi interesenti i z drugih podjetij ozi roma ustanov. 

Okv i rn i program: 
— december — vpis i n zd ravn i šk i pregledi; 
— januar—marec — tečaj t eo re t i čnega znanja letenja 

iz padalstva; 
— spomladi — p r a k t i č n o učen j e letenja; 
— jeseni — samostojno pilotiranje. 
Interesenti naj se pr i javi jo najkasneje do 3. decembra 

1970 na telefon št . 218 že lezarna Jesenice. 

Razpravljali so o okvirnih programih 
komisij pri TK ZMS 

N a redni ponedeljkovi seji predsedstva T K Z M S Žele
zarne so se k l jub m a n j š e m u š tevi lu pr i so tn ih kot ob iča jno , 
zbra l i vs i predsedniki stalnih delovnih komis i j p r i T K 
Z M . Le-ti so mora l i tokrat iznesti pred predsedstvo v 
grobih ob l ikah programe nadaljnjega dela posameznih 
komis i j . P o r o č a n j a predsednikov komis i j so b i la na dnev
nem redu že na eni pre tekl ih sej predsedstva, ker pa 
razen predsednika k luba mlad ih novatorjev i n samouprav-
ljavcev Igorja H E F E R L A n i p o r o č a l n ihče več , je b i lo to 
v p r a š a n j e obravnavano na zadnji seji. V eni p r e j š n j i h 
š tevi lk Železar ja je b i lo o k l u b u mlad ih samoupravljavcev 
in novatorjev že dost i napisanega i n ker do sedaj do 
bistvenih sprememb v predvidenem programu dela k luba 
n i p r i š lo , bo tokrat več govora še o okv i rn ih programih 
ostalih treh komis i j . 

O okvi rnem programu nadaljnjega dela d r u š t v e n e 
komisi je je govori l njen predsednik M i l a n S L I V N I K , k i je 
dejal, da se delo komis i je ne bo bistveno spremenilo od 
dosedanjega. V nače lu bo komis i ja še vedno skrbela za 
organizacijo raznih prireditev i n praznovanj. T u d i v novem 
delovnem obdobju naj b i d r u š t v e n a komis i ja odkupi la 
k a k š n o g leda l i ško predstavo i n organizirala gostovanje 
k a k š n e g a poznanega pevca zabavnih melodi j . Predlagano 
je b i lo tudi , da b i se predvsem za delavce iz ostal ih 
republik organiziral koncert narodno zabavne glasbe dru
gih jugoslovanskih narodov. Poleg tesnega sodelovanja z 
m l a d i m i v z d r u ž e n e m podjetju pa b i d r u š t v e n a komis i ja 
želela navezati stike tud i s p r ipadn ik i J L A . V ta namen 
naj b i skupina mlad ih železarjev 22. novembra tudi obi
skala b l i žn jo karavlo. 

Za S l i v n i k o m je o nadaljnjem programu š p o r t n e komi
sije govori l njen vodja M i l a n K I L A R . Iz njegovega poro
čila je razvidno, da bo delo komisi je zelo o b š i r n o in 
pestro. V programu so zajeta domala vsa m o ž n a tekmo
vanja od hokeja, nogometa pa d o šaha . Upa t i je, da bosta 
v okv i ru š p o r t n e komisi je pr iče l i delovati tud i dve sekci j i : 
p laninska i n padalsko-letalska. Že v bl ižnj i pr ihodnost i 
sta predvideni dve tekmovanji i n sicer v kegljanju (de
cember) i n s m u č a n j u (januar). V programu pa so še 
skupni nastopi mlad ih š p o r t n i k o v ZPSŽ na nekaterih več
j i h tekmovanjih i n tud i medsebojna tekmovanja i n sre
čan ja . 

N a koncu seje je govori l še Peter L U K A N o zamišl je
nem delu ideo loške komisi je v novem obdobju. Predsednik 
L u k a n je navedel celo vrsto zan imiv ih tem, kater ih preda
janje naj bi organizirala ideo loška komis i ja . T u so v p rv i 
trrsti predavanja (al i razgovori) o s r e d n j e r o č n e m progra
m u ZPSŽ, sanacijskem programu i n stanovanjski po l i t i k i . 
Nadalje še predavanja o n a š e m gospodar sko-po l i t i čnem 
sistemu, gospodarstvu Slovenije, jugoslovanska diploma
cija i n m e d d r ž a v n i ob isk i , bl ižnj i Vzhod i n ostali arabski 
svet, Z D A — Vie tnam — K a m b o d ž a — O Z N ter predavanje 
o K i t a j s k i i n SZ ter o problemih oboroževan ja . Program 
je zelo obsežen i n zahteven, zato so pr isotni meni l i , da b i 
bi lo bolje program nekol iko sk ra j š a t i oz i roma s t rni t i 
nekatere sorodne teme izven okvirov Železarne, č l a n i ideo
loške komisi je so se sestali v sredo, 18. novembra še enkrat 
i n skupaj pregledali program dela ter bolj konkretno dolo
čili teme predavanj. 

Če se za konec primerjajo lanskoletni i n le tošn j i pro
grami posameznih komis i j , lahko ugotovimo, da je le tošn j i 
dost i bol jš i . Vsaj nekaterim posameznim predsednikom 
i n č l a n o m komisi j ne manjka volje do dela, zato je pr iča
kovat i , da bo program tudi u s p e š n e j e real iziran i n da 
mlad im prihodnje leto ne bo potrebno zagovarjati raznih 
spodrsjajev, kar je bi lo do sedaj k l jub vsemu le malo 
p reveč pogosta navada. E . Z . 

Obsežen 
program... 

(nadalj. s 3. str.) 
č r t n e i n stalne stike s šola
m i obeh občin , pa moramo 
dodati še zače to sodelovanje 
našega že lezarskega izobraže
valnega centra z osnovnimi 
šo lami v drugi polovici minu
lega šolskega leta i n njiho
vo bodoče sodelovanje i n po
m o č p r i u re sn i čevan ju zastav
ljenih nalog kadrovske služ
be. Pomemben delež pa je 
i n bo prispevala tudi publ i 
kaci ja o že lezarskih pok l i c ih , 
k i j o je ŽIC izdal skupaj s 
kadrovsko s lužbo letos po
mlad i . 

Vse predvidene i n še ne
predvidene oblike sodelova
nja Železarne z vodstvi os
novnih šol obeh obč in i n 
gimnazijo ter učenci teh šo l , 
naj b i poveča le zanimanje za 
že lezarske poklice i n delovna 
mesta, ne t a k š n a , k a k r š n a so 
danes, ampak t a k š n a , kakr
š n a bodo ju t r i . To sodelova
nje naj b i pomagalo tudi po
veča t i zaupanje mlad ih ge
neracij v b o d o č n o s t n a š e Že
lezarne in objektivnemu pr i 
kazu našega j u t r i š n j e g a dne. 
Ustvar i t i tako zaupanje in 
pripadnost Železarni i n žele
zarstvu, k a k r š n a je b i l a last
na n a š i m prednikom, k i so to 
že lezarno ustvarjali i n se za
njo bo r i l i in t rpel i v s tavki , 
narodnoosvobodilni borb i in 
povojni obnovi . 

Elektromo
tor DEMAG 
v popravilu 

Pred nekaj dnevi je p r i š lo 
do okvare na pogonskem 
elektromotorju D E M A G valjč
nega stroja v hladni valjar-
n i . Obratovodja V E N inž. K o -
sel nam je c popravi lu elek
tromotorja povedal nasled
nje: 

Vzdrževalc i so se takoj lo
t i l i dela. K e r je .okvara manj
šega znača ja , predvidevajo, 
da jo bodo lahko odstrani l i 
doma oz. v d o m a č i h delavni
cah. Do okvare je p r i š lo za
rad i preobremenitve elektro
motorja. Stroj obratuje že 
od leta 1937 in je obratoval 
30 let brez večje okvare. Med
tem so se t ehno lo ške zahteve 
spremenile, z ozi rom na tiste 
za katere je b i l stroj t ud i 
kupljen. Zaradi tega so po
stajale tudi obremenitve stro
j a večje . Stroj bo popravljen 
predvidoma do prihodnjega 
tedna. V e č k r a t je b i l že v 
popravi lu in je p r i č a k o v a t i 
še okvare, k i pa pomenijo 
izpad proizvodnje. Zaradi te
ga je obratovodstvo V E N s 
svoj imi sodelavci v sodelova
nju z vodstvom proizvodnje 
začelo razmiš l j a t i o morebit
n i predelavi tega motorja iz 
dvohitrostnega v enohitrost-
nega, s č e m e r naj b i stroj 
postal močne j š i i n s tem tudi 
zanesl j ivejš i . I s t o č a s n o pa 
smo se odločil i tud i da pro
u č i m o m o ž n o s t za nabavo re
zervnega rotorja, kar nam bo 
omogoči lo , da p r i morebi tn ih 
ponovnih okvarah izpad pro
izvodnje z m a n j š a m o na m i 
n imum. 
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Samoupravni organi 
v preteklem tednu 

58. seja odbora za plan in finance 
Predsednik odbora za plan i n finance je skl ical 58. sejo odbo
ra v petek, 13. novembra 1970 i n predlagal za obravnavo 
pregled sklepov i n po roč i lo o uspehih proizvodnje v I. dekadi 
novembra. 

17. seja odbora za splošne zadeve 
V petek, 13. novembra 1970 je b i l a 17. seja odbora za sp lo šne 
zadeve z naslednjim dnevnim redom: pregled sklepov p r e j š n j e 
seje, po roč i l a o i zvršen ih s lužben ih potovanjih v zamejstvo, 
odobritev s lužben ih potovanj v zamejstvo, obravnava organi
zacijskega predpisa za postopek razpisov zbiranja racionali-
zatorskih predlogov i n nj ihova uporaba ter organizacijskega 
predpisa za postopek p r i p r i jav i i n obravnavi predlogov s 
p o d r o č j a K N O W - H O W ter r e ševan je t ekoč ih zadev. 

Sk lep i minule seje so b i l i stva, odobr i l i so predlog za 
izvršeni . Poroč i l a o izvršenih 
s lužben ih potovanjih so vze
l i na znanje. K p o r o č i l o m ni
so i m e l i p r ipomb, ker so 
ugotovi l i , da so b i l a vsa po
tovanja u s p e š n o opravljena. 
T u d i vse predloge za službe
na potovanja v zamejstvo so 
odobr i l i brez pr ipomb, ker 
so meni l i , da so vsa ta poto
vanja za Že lezarno kor i s tna 
i n nujna. To pot j i h je sicer 
b i lo nekaj več kot po nava
d i , ka r p a je razumlj ivo gle
de na situacijo v k a k r š n i se 
nahajamo. Celo p r i č a k u j e j o , 
da j i h bo v bl ižnj i b o d o č n o 
s t i še nekaj več , posebno še 
če se bo real izirala zamisel 
o izgradnji nove hladne va-
ljarne. 

V nadaljevanju seje so odo
b r i l i prej n a š t e t a organiza
ci jska predpisa s p o d r o č j a 
racionalizacije i n novator-

odpravo dosedanje uprave os
novnih sredstev, katere de
javnost se v celoti prenese 
v t ehn ičn i sektor i n se prak
t i čno ukine le delovno mesto 
di rektor ja uprave osnovnih 
sredstev, ostala delovna me
sta pa glede na potrebe i n 
stanje investicij v tovarni . 
Odobr i l i so tudi spremembo 
normat iva v centru za obde
lavo podatkov. Ob koncu se
je pa so rešil i še nekaj vlog. 
Več ino teh vlog za p o m o č p r i 
gradnji raznih spomenikov so 
zavrni l i , odobr i l i so le izde
lavo navij a ln ih bobnov za 
s m u č a r s k o vlečnico v Plani
c i i n b r e z p l a č e n dobitek 20 
k g nesort i ranih žebl jev za 
s rečolov , k i ga bo pr i redi lo 
prostovoljno gasilsko d r u š t v o 
z B leda za nabavo novega av
tomobi la . 

11. seja odbora za izume in racionalizacije 
Predsednik odbora za izume in racionalizacije inž. Janez 
Fale t ič : je sk l ica l 11. sejo odbora v torek, dne 10. novembra 
1970, z a dnevni red pa je predlagal pregled sklepov zadnje 
seje i n zaostalih sklepov p r e j š n j i h sej, obravnavanje predlo
gov ter r e ševan je t ekoč ih zadev. 

P r i pregledu sklepov, pred- bo odbor nagradil s 5 do 
vsem t is t ih , k i niso izvršeni 1 0 % odobrene o d š k o d n i n e , 
na p r e j š n j i h sejah so skle- Ta sredstva ne bodo breme
n ih , da je treba p r i sestav
ljanju sprememb i n dopolni
tev obs to j ečega p rav i ln ika o 
i zumih i n racionalizacijah 
bolj n a t a n č n o definirat i č len 
31 predvsem pa ga je treba 
vkl juč i t i v sistem izredno 
p l a č a n i h dopustov, k i velja v 
Železarni za š p o r t n o i n osta
lo . rekreativno dejavnost. 
Prav tako je treba p r i tej na
logi vel iko bol j u p o š t e v a t i 
propagandno i n informat ivno 
dejavnost, poseben poudarek 
pa j e treba dat i tudi nagra
jevanju u s p e š n i h i n prizadev
n ih mentorjev za p o m o č 
avtorjem p r i real izaci j i raci-
onal izatorskih i n novatorskih 
predlogov. Poleg tega so skle
n i l i , da je treba delavskemu 
svetu Že leza rne p red lož i t i , 
dokler ne bodo sprejete spre
membe prav i ln ika , da po
oblasti odbor za izume za 
odobritev izredno p l a č a n i h 
dopustov posameznim avtor
jem v iz jemnih p r imer ih i n 
v ta namen določi potrebno 
kvoto. 

Glede na nenehne p r i t o ž b e , 
da mentor j i za p o m o č avtor
jem p r i realizacij i predlogov 
ne delajo dobro, so na roč i l i 
referatu, da na naslednji seji 
odboru p o r o č a , kater i o d 
mentorjev ne nudi potrebne 
p o m o č i avtorjem. Poleg tega 
je treba p o r o č a t i tudi o p r i 
zadevnih mentorj ih , katere 

n i l a i zp lačane o d š k o d n i n e . 
V nadaljevanju seje so ob

ravnavali dospele predloge. 
O d šes t ih p red ložen ih so odo
b r i l i nagrade le dvema. 
Ostale predloge p a je odbor 
zavrni l zato, ker n i b i lo mo
goče t o č n o opredel i t i p r i 
hranke i n j i h bo obravnaval 
po .enoletni p r a k t i č n i upo
rabi , k o bodo t o č n o znani 
p r i h r ank i a l i pa za to ker 
predlog n i t e h n i č n a original
nost i n bol j spada v s lužbeno 
do lžnos t . 

Ob koncu seje so š e dolo
čili smernice, po ka ter ih bo 
v bl ižnj i b o d o č n o s t i deloval 
odbor za izume i n racionali
zacije in sicer: 

— zahteval bo dosledno iz
v r ševan je sklepov minu l i h 
sej, 

— na sejah bo določeval 
strokovne po ročeva l ce i n na
č ine za ocenitev š e neocenje-
n i h predlogov, 

— za vsako sejo odbora se 
mora p red lož i t i vsaj dva ob
delana predloga po razpisu 
t e h n i č n i h problemov po že 
sprejet ih nače l ih i n k r i t e r i j i h . 

Poleg teh so s i zadal i na
logo, da bodo sodelovali p r i 
r azč i ščevan ju problemov za 
sestavljanje sprememb i n do
polnitev p rav i ln ika o i zumih , 
predsedniku odbora pa so na
roči l i , da skl iče sestanek z 

asistenti, k i so zadolženi , da 
kot mentorj i pomagajo avtor
j em p r i realizacij i kor i s tn ih 

-predlogov, racionalizacij i n 
novatorstva. Potem pa so š e 
na roč i l i referentu za raciona
lizacije i n novatorstvo, da za 
naslednje seje pr iprav i pred
loge po vzorcu, k a k r š n e g a je 
uporabi l predsednik odbora 
za to sejo. 

18. seja komisije 
Dnevni red seje komisi je za 

nagrajevanje, k i je b i l a 9. 
novembra, v pros tor ih valjar-
ne Bela , je obsegal dve točk i . 
Predsednik Franc Divjak je 
navzoče č l ane seznanil z ne
ka te r imi osnovnimi podatki 
delitve mase osebnih dohod
kov za oktober. Vzporedno s 
tem je posredoval tudi pri
merjalne podatke za valjar-
no žice i n Že leza rno v celoti . 
Iz podatkov je razvidno, da 
so imel i v ok tobru v valjarni 
žice 59% gibljivega dela i n 
v val jarni Be la 20,50% giblj i
vega dela. Sprejet je b i l 
sklep, da za va l j amo Be la i n 
va l jamo žice izplačila oseb
n ih dohodkov ne bodo spre
meni l i . 

Nadalje je b i lo na seji 
sklenjeno in predlagano, naj 
b i z odgovornimi s lužbami 
po izkuša l i spremeniti cenik 
tako, da b i vnesli tudi kva
drat 120 i td . Šef delovne eno
te inž. Perne je komis i jo 
in formira l o tem, da na od
delku za nagrajevanje p r i 
pravljajo več predlogov i n si
cer za pov i šan je osebnih 
dohodkov do do ločen ih grup 
za delovna mesta z n iž j imi 
kva l i f ikac i jami N K , P K i n 
K V . Drug predlog, k i ga pr i 
pravljajo je, da b i vzdrževal
c i dobi l i osebne dohodke po 
obra t ih z namenom, da b i 
dosegli bo l j še vzdrževan je 
ter predlog za s t imulaci jo 
pr izadevnim č l a n o m kolekt i 
va . 1 

K o m i s i j a je p r i p o r o č i l a 
obratovodstvu, d a p r ip rav i 
predlog za povečan j e premi
je v val jarni žice za doseže
n i h 100 ton. Inž . S e n č a r je 
predlagal popravek pravi ln i 
k a za premijo na b lumingu 
i n sicer tako, da b i asistenti 
posameznih izmen dobi l i po
p r e č n o premi jo vseh š t i r i h 
izmen. V k o l i k o r b i ugotovi l i , 
da delo na izmeni n i poteka
lo v skladu z regulativi i n 
navodi l i je t reba k r ivcu od
tegniti premijo v viš ini dose
žene premije na izmeni , v ko
l i k o r pa ie n i dosegel se m u 
odtegne 10 N d inar iev. K o m i 
sija se je s predlogom inž. 
S e n č a r i a strinjala, obrato-
vodstvi valjarne B e l a i n va
l í a m e žice pa bosta o tem 
obvestil i sektor za ekonomi
ko podietja. Tova r i š Beg je 
še predlagal naj b i penalizi-
rali t ud i vzdrževa lce , če va
l u niso pravi lno vgrajeni i td . 
Ustrezen predlog bosta pr i -
rtravila inž . S e n č a r i n vod
stvo delovne enote valj ame 

P r i pregledu sklepov so 
ugotovi l i , da vs i sklepi niso 
izvršeni i n bodo izvršeni do 
prihodnje seje. 

Poroč i lo direktorja za pro
izvodnjo o uspehih proizvod
nje v I. dekadi novembra je 
b i lo zelo ugodno in so dose
ženi zelo dobr i rezultati , 
t a k š n i kot niso doseženi še 
nobeno prvo dekado v letoš
njem letu. Plan skupne i n 
p lan blagovne proizvodnje 
sta dosežena več kot 100 %. 
Vendar so ugotovil i , da pa 
bo položaj v naslednjih dveh 
dekadah malo manj ugoden, 
ker bodo na globinski peči I. 
v val jarni Be la začeli z re
montom, k i bo trajal prav do 
konca meseca. Z remontom 
bodo začeli tudi p r i A S E A 
e lek t r i čn i peči , sicer šele 20. 
t. m. , bo pa prav tako tra
j a l skoraj do konca meseca. 
Težave bodo nastopile z raz
poreditvijo polproizvodnje 
bluminga na posamezne obra
te, ker bo ta proizvodnja za
rad i z m a n j š a n i h kapacitet 
ogrevanja m a n j š a . V valjarni 
2400 bodo delno ublaži l i po
manjkanje v ložka s slabi, k i 
j i h bodo do konca meseca 
1100 ton dobi l i iz Romunije . 
T u d i v predelovalnih obrat ih 
bo proizvodnja z m a n j š a n a 
zaradi okvare elektromotorja 
na Demag va l j čnem stroju, 
za katerega predvidevajo me

sec dn i popravila. Ta okvara 
je to l iko bolj neprijetna, ker 
na tem ogrodju valjajo samo 
kvalitetna oglj ikova i n legi-
rana jekla . 

Zavedali so se, da bo dobro 
delo celotne že l eza rne zaradi 
teh vzrokov do konca meseca 
predvsem odvisno od tega, 
ko l iko bodo lahko na b lumin
gu izvaljal i polproizvodnje 
za ostale obrate. Zato so pr i 
poroči l i vsem odgovornim ta
ko v proizvodnji kot v vzdr-

- zevanju, da v tem mesecu 
posebno pozornost posvetijo 
prav obratovanju b luming 
valjarne. 

V razpravi pod točko raz
no, so ugotovili , da sta b i l a 
na b lumingu i n v valjarni ži
ce na Bel i pred k ra tk im dva 
da l j ša zastoja zaradi izpada 
e lek t r i čnega toka. K e r so 
t a k š n i izpadi izredno nevarni 
i n lahko povzroč i jo vel iko 
š k o d o ne samo zaradi izpadle 
proizvodnje, t emveč tudi za
radi okvare naprav so zah
tevali pojasnilo za vzroke iz
padov. Predvsem so želeli ve
deti a l i so vzrok i za izpad 
e lek t r i čnega toka v tovarni 
a l i pa zunaj. Zanimalo j i h je 
še , če lahko Železarna zahte
va povrač i lo škode v prime
r ih , da so vz rok i za izpad zu
naj tovarne a l i pa vsaj pra
vočasno javljanje, da se za
varujejo naprave. 

22. seja odbora za življenjske pogoje 
in rekreacijo 

Predsednik odbora za ž ivl jenjske pogoje i n rekreacijo je 
sk l ica l 22. sejo odbora v sredo, 11. novembra predvsem zaradi 
obravnavanja problematike delitve i n organizacije topl ih mahe 
v kant inah n a š e tovarne. Poleg tega so obravnavah samo nekaj 
t ekoč ih zadev oziroma p r o š e n j . 

Poroč i lo o organizacij i i n 
del i tvi topl ih mal ic v kanti
nah Železarne od 1. septem
bra dalje odkar se te ma
lice regresirajo, je podala so
cialna delavka Lukanova, k i 
je v kadrovskem sektorju za
do lžena , da sk rb i za realiza
cijo sklepov odbora za živ
ljenjske pogoje, k i se nana
ša jo na dodatno prehrano 
n a š i h sodelavcev. Iz tega po
roč i la so ugotovil i , da je do
sežen osnovni namen regresi
ranja topl ih mal ic , k i so po 
s t rokovni oceni zdravnikov 
medicine dela najbolj zdrave 
i n najbolj koristne za n a š e 
delavce, predvsem za tiste v 
t ežk ih i n v roč ih obrat ih. Šte
v i lo kor is tn ikov topl ih mal ic , 
se je o d prvega septembra 
poveča lo s p r e j š n j i h 8 % na 
40 %, v ok tobru pa ž e na 43 %. 
V želji d a b i se to število še 
poveča lo , so naroč i l i kadrov
skemu sektorju, da organizi
ra enkrat tedensko poš i l jan je 
vzorcev topl ih obrokov na 
analizo ka lo r i čne vrednosti , 
da organizira s i s t e m a t i č n e 
preglede higienskih pogojev 
i n snage v vseh kant inah že 
lezarne, gostinskemu podjet
j u so naroč i l i , da mora 
tud i v b o d o č e za n o č n e izme
ne dostavljati sveže tople ob
roke, k r i t i č n e pr ipombe čla
nov odbora na organizacijo, 

delitev, kvaliteto i n kvant i
teto topl ih obrokov ter po
dobno pa je treba posredo
vat i gostinskemu podjetju 
b r ž k o bo gotov stenografski 
zapisnik te seje. Poleg tega 
so skleni l i , da je treba vsem 
vodjem delovnih skupin po
sredovati i n f o i T . - ' ; q o or
ganizaciji delitve topl ih ma
l ic i n uporabljanju bonov s 
tem v zvezi. 

N a predlog kadrovskega 
sektorja so odobr i l i sredstva 
za t r ikratno cepljenje p ro t i 
g r ip i s pr ipombo, da je cep
ljenje za č l ane n a š e delovne 
skupnosti obvezno, ker bo 
uč inkov i to le, če se bodo ce
p i l i vsi člani . V tem smis lu 
so naroči l i kadrovskemu sek
torju, da določi postopek i n 
ukrepe zoper tiste, k i se cep
ljenja ne b i udeležil i iz ne
oprav ičen ih razlogov. 

V nadaljevanju seje so 
odobr i l i na p r ipo roč i lo odbo
ra za osnovna sredstva, da se 
za nakup dveh dvosobnih i n 
osem enosobnih stanovanj, 
vsedjivih še letos, lahko ko
ristijo sredstva o r o č e n a p r i 
bank i v ta namen. Po tem so 
reš i l i še nekaj p r o š e n j za de
narno p o m o č , izredno plača
ne dopuste oz. obravnavali 
reš i tev stanovanjskih proble
mov. 



Sestanki delovnih skupin 
PLAVŽ — V E L I K A J N A — K A M N O L O M — 

Dnevni red sestanka delovne skupine dne 12. 11. 
je obsegal t r i točke . Spet so razpravl jal i o varstvu 
p r i delu in poudar i l i , da je treba upoš t eva t i vsa 
že znana varnostna navodila, še posebej signale za 
razstreljevanje. N a znak za razstreljevanje si mo
rajo vsi poiskat i varno mesto. N a to je treba še 
posebej opozarjati novo sprejete delavce. Že o d 
novega leta si prizadevajo in dokazujejo, da v 
kamnolomih druga skupina n i pr imerna in je to 
tudi vzrok, da ljudje odhajajo. V letih 1969—1970 
je dobilo zaposlitev 92 delavcev, prav tol iko j i h je 
že tudi odš lo . Ob t a k š n i f luktuaci j i n i zagotovila 
za z m a n j š a n j e p o š k o d b ter za varno delo. Obrav
navah so tudi osnutek prav i ln ika o odgovornosti 
delavcev na delu v ZPSŽ. Pr ipomb ni bi lo , vendar 
so mnenja, da na kamnolome ne b i smeli gledati 
kot na privesek k tovarni . Mehanizaci ja je nujno 
potrebna, prav tako tudi ustrezno števi lo delavcev, 
k i bodo kos nalogam. Zagotoviti je treba ustrezen 
zas lužek, sicer bo treba kamnolome u k i n i t i i n 
apnenec uvaža t i . K e r n i zadostne pozornosti , je 
n a š kamnolom eden od slabo razvi t ih v Sloveni j i . 

PLAVŽ — JANČIČ — K A M N O L O M T R E B E Ž — 
Sestanek so ime-i 11. novembra. Razpravl ja l i so 
o varstvu p r i delu ter o proizvodnih problemih. 
Ugotavljajo, da p r i uporabljanju železnega droga 
s ka ter im r u š i j o kamenino i n premikajo bremena 
ob n a j m a n j š i nepazljivosti lahko pride do udarcev 
i n do hu j š ih p o š k o d b . Zadnje čase opaža jo tudi 
druge vzroke za p o š k o d b e (fizična nesposobnost). 
V kamnolom prihajajo delavci, k i so p re š ibk i , 
razni inval id i , k i morajo zaradi premajhnega s t aža 
pr i je t i za vsako delo i td . Proizvodnja dolomita 
poteka v redu, le napredovanje delovnih e taž v 
steni napreduje zelo počas i , ker nimajo ustreznega 
kadra. V celi steni še nimajo d o k o n č a n e nobene 
e taže , kar n i v skladu z varnostnimi predpisi . 
Delavce so na sestanku seznanili tudi z ostalo 
problematiko obrata plavž. 

PLAVŽ — J E L O V C A N — A P N E N I C A — N a se
stanku 12. novembra je vodja delovne skupine 
obrazloži l nekatere podrobnost i , k i se n a n a š a j o 
na novo aglomeracijo, k i je začela poskusno obra
tovati . Obraz lož i tev se je n a n a š a l a tudi na zasedbo 
delovnih mest. Delavci iz stare aglomeracije so 
sedaj na p r i u č e v a n j u dnevno po š t i r i ure, k i bodo 
p l a č a n e z denarjem pred razdeli tvijo. S 23. novem
b r o m pa predvidevajo, da bo aglomeracija začela 
redno obratovati na dve izmeni . Delavce zanima, 
kako je s skupinami i n so zainteresirani za delov
na mesta z v i š j imi kategori jami. N a č r t za garde
robo je b i l izdelan že pomladi . S t r o š k i so narasl i 
o d 5 na 10 m i l i j . s tar ih dinarjev, do k o n č n e izde
lave. Zaradi tega so n a č r t opust i l i ter podrto steno 
na novo zazidal i . Iz meseca v mesec je na dnev
nem redu granulacija apnenca iz Brezovice. Apne
nec nakladajo z nakladalcem, k i na loži velike 
skale, ne pa droben material , ka r p o d r a ž i proiz
vodnjo i n j o tud i o težkoča . 

T R A N S P O R T — J U S T I N — V O Z O V N A D E L A V 
N I C A — N a sestanku 27. oktobra je šef delovne 
enote transport n i fonn i ra l prisotne o prehodu na 
42-urni tednik. Uvedl i ga bodo s p r v i m novem
b r o m k l jub pomanjkanju delavcev i n bo zato po
trebna več ja delovna discipl ina i n prizadevnost na 
delovnih mestih. Delavce so opozor i l i tud i na krvo
dajalsko akci jo v dneh od 3. do 10. novembra. N a 
l ivn ih vozovih t ežko vzdržu je jo polavtomatske spe-
n jače , zato ker v l i v n i j a m i martinarne ozi roma 
elektrojeklarne slabo č is t i jo odpadke na nakla
dalni pov r š in i livnega voza. 

M A R T I N A R N A — Š Č E R B I Č — P O N V I Č A R S K I 
Z I D A R J I — N a sestanku 16. oktobra so razprav
l j a l i o proizvodnem n a č r t u . V o d j a skupine je na
nizal probleme, zaradi kater ih p lan n i bdi izpol
njen. Zavedajo se vseh problemov, k i j i h bo treba 
reš i t i , znano pa j i m je tudi , da je treba delo opra
v i t i kvalitetno i n v n a j k r a j š e m času , da b i omogo
čili nemoteno obratovanje S M i n e l ek t r i čn ih peči . 
V ko lek t ivu so š e posamezniki , k i kvar i jo discipl i
no. Z a p u š č a j o delovna mesta i n p r e d č a s n o odha
ja jo z dela. Z a t a k š n e nedisciplinirane č l ane ko
lek t iva predlagajo odpoved delovnega razmerja. 
Razp rav l j a l i so š e o va r s tvu p r i delu. P o š k o d b 

niso imel i , naloga vseh pa je tud i v prihodnje, da 
uporabljajo zašč i tna sredstva ter u p o š t e v a j o var
nostne predpise. S t a r e j š i delavci naj opozarjajo 
tudi m l a j š e novosprejete delavce. Glede osebnih 
dohodkov so predlagali , da j i h je treba na osnovi 
ugotovljenih rezultatov uskladi t i z os ta l imi delov
n i m i mesti v mart i r iarni . 

S T R O J N O V Z D R Ž E V A N J E — C E R K O V N I K — 
H V Ž — Sestanek so ime l i 6. novembra. Vodja 
strojnega vzdrževan ja v HVŽ inž. Mule j je navzo
če seznanil s p r ipombami na konferenci proizvod
n i h i n vzdrževa ln ih obratovodij . Skup ina se v ce
lo t i ne more strinjati, s p r ipombami obratovodij 
proizvodnih obratov, k i so v e č k r a t naravnost ten-
denciozne. Dost i je zastojev, predvsem po k r i v d i 
t is t ih, k i z n j imi upravljajo. Odgovornost vsakega 
posameznika na s t roj ih je dostikrat neod
govorna, vzroke za to pa je treba pogosto i ska t i 
v tem, da so delavci premalo p o u č e n i zaradi ne
nehne fluktuacije. Zaradi večje varnosti ter bol jše
ga p o č u t j a in večjega u č i n k a je potreben brezpo
gojen red in discipl ina v delavnici ter na vseh 
s t roj ih , k i j i h vzdržu je jo . Napeljava voda za ace-
ti len i n k i s ik je v teku. Ob koncu sestanka so raz
pravl ja l i še o delu sindikalnega odbora i n i zvo l i l i 
9 delegatov za občn i zbor, k i bo 29. decembra. 
Pr ipombe so imel i še glede regresiranja top l ih 
obrokov. B i l i so zalo os t r i i n k r i t i čn i glede poslo
vanja z boni i n č a k a n j a na malico. K a k o bodo bon 
uporabi l i t i s t i sodelavci, k i imajo dietno hrano, 
sicer pa b i moralo b i t i poslovanje z boni bolj 
poenostavljeno. 

T R A N S P O R T — M A L I — A V T O M O B I L S K I 
P R E V O Z I —. N a sestanku delovne skupine 31. ok
tobra je obratovodja tov. Koš i r pojasnil organiza
cijo za prehod na 42-urni tednik. Dežurn i imajo 
že delovni čas 4 + 1 , vsi ostali pa bodo delali po 
sistemu 5 + 2. V celotni Železarni bo 42-urni ted
nik uveljavljen s 1. januarjem 1971. Kr i t i čno so 
ocenil i nadure p r i osebnih vozi l ih , k i j i h je treba 
z m a n j š a t i . Dano je b i lo tudi pojasnilo glede krvo
dajalske akcije in zagotovljeno, da zbrana k r i osta
ne na Jesenicah. Leon V i d i c je imel nekaj pr ipomb 
glede prob. K r i v d a glede prevoza i n t očnos t i zade
ne us lužbence O T K . Sodelavec Tiš ler meni, da so 
vzdrževa lne kapacitete pomanjkl j ive. Obratovod-
stvo naj zato posreduje za večji i n h i t r e j š i potek 
zlasti m a n j š i h popravi l . Polde K a r l i n je omenjal 
tarifne postavke. Sprejet je b i l sklep, da bodo 
skl ica l i sestanek s predstavniki s indikata i n D S , 
da b i usk lad i l i kategorizacijo z enakimi v pro
metu. 

S P L O Š N I S E K T O R — S T A R E — S E K R E T A 
R I A T — Sestanek je b i l 5. novembra. Razpravl ja l i 
so o d e v e t m e s e č n e m poslovnem po roč i l u i n ob
ravnavah s ta l i šče delavskega sveta o proizvodnem 
n a č r t u za leto 1971. N a dnevnem redu je b i l tud i 
pravi ln ik o priznavanju izp lačevanja stimulacijske-
ga dodatka, ter p rav i ln ik o nadomesti lu s t r o š k o v 
za s lužbena potovanja i n uporabo osebnih voz i l . 
Seznanjeni so b i l i tud i s p r ihodom nove delovne 
sile v sekretariat, dan pa je tudi poudarek na iz
k o r i š č a n j e delovnega časa i n za bo l j šo discipl ino. 

J A V O R N I K I — B E N E D I č I č — Sestanka de
lovne skupine se je ude lež i lo 28 delavcev ter obra
tovodja Zdravko Črv. Prebrana je b i l a informaci ja 
obratovodstva. Navzoči so b i l i ponovno opozorjeni 
n t uporabo zašč i tn ih sredstev. V s i , k i j i h ne bodo 
uporabl jal i , bodo odstranjeni z delovnih mest. 
Obratovodja je poudar i l , da se za šč i t na sredstva 
delijo le pro t i zamenjavi. Postavljeno je b i lo tudi 
v p r a š a n j e glede bund v z i m s k i h mesecih. Obrato
vodja je odgovori l , da se lahko kur i jo tudi koš i . 
Skupina je b i l a seznanjena še z uporabo i n za
menjavo bonov za top l i obrok. Kandida t za č l ana 
sindikalnega odbora je tov. Alo jz Bauman. Sode
lavec Knafel j je postavi l v p r a š a n j e glede perspek
tive obrata i n dobi l odgovor obratovodja. 

E L E K T R O D N I O D D E L E K — L I P O V Š Č E K — 
O P L A š č E V A L N I C A — Sestanek so imel i 13. no
vembra. Poroč i lo o izpolnjevanju proizvodnega na
č r t a je posredoval obratovodja. Razumlj iv je iz
pad proizvodnje varilnega p r a š k a zaradi p o ž a r a 
na transformatorju. Ne morejo pa razumeti po

manjkl j ive dobave vložka, k i povz roča verigo z * 
stojev. Vsem pr i s to jn im organom p r i p o r o č a j o več, 
resnosti p r i oskrbovanju obrata z v ložkom, seve
da če j i m je v interesu uspeh obrata. Di rek tn i pro
izvajalci so i tak brez moč i . Člani delovne skupine 
zahtevajo popravek mase osebnega dohodka za to
l i k o odstotkov, ko l iko r znaša jo spremembe p r i ka
tegorizaciji . V nasprotnem pr imeru kategorizacija 
ne b i b i la uč inkov i t a . Obratovodja je na sestanku 
govori l še o perspektivi obrata, predsednik sindi
kalnega odbora pa o pr ipravah na občni zbor. Po
novno je b i lo pojasnjeno, kako je s k o r i š č e n j e m 
bonov za malico. Imel i so več pr ipomb i n ugoto
v i l i , da kol ič ina i n kvali teta tople malice ne ustre
za dejanski ceni i n tudi k ruh ima z ozi rom na ko
l ičino v kant in i večjo ceno. Ustanovi t i b i b i lo tre
ba kont ro ln i organ, k i b i ugotavljal dejanski na
men uporabljenih denarnih sredstev za tople ma
l ice . 

M A R T I N A R N A — L E K Š E — L I V N A J A M A — 
Sestanek so imel i 10. novembra i n obravnavali na
slednja v p r a š a n j a : zakaj je tako majhna vzdržlj i
vost peč i po remontu, varnost p r i delu ter discipl i 
na v obratu in po roč i lo o d e v e t m e s e č n e m proiz
vodnem n a č r t u . Inž . Skube je prisotne seznanil z 
remontom i n vzd rževan jem peči . Delavci so b i l i 
seznanjeni tudi s p o r o č i l o m za 9 mesecev. Da p lan 
n i b i l izpolnjen, je vzrok v tem, da so b i h premalo 
pozorni do proizvodnje. Mnenja so b i h tudi , da 
sk lad išče livnega materiala ne ustreza na mestu, 
kjer je sedaj. Bliža se z ima, mater ial je b l i zu vrat 
i n ga bo treba nujno premesti t i na drugo mesto. 
Disc ip l ino v obratu bo treba poostr i t i , ker opa
žajo, da nekateri delavci p r e d č a s n o zapušča jo de
lovna mesta. Sprejet je b i l sklep, da bodo vsem 
delavcem v tak ih p r imer ih odtegnil i eno uro. Var
nost p r i delu peša , zato jo bo treba poost r i t i s 
tem, da bodo delavci uporabl jal i zašč i tna sred
stva, k i so predpisana za nj ihova delovna mesta. 

G R A D B E N O V Z D R Ž E V A N J E — ŠULIGOJ — 
P L A S T I K A — N a sestanku 2. novembra so na jveč 
razpravl jal i o nalogah d e ž u r n e s lužbe, d i sc ip l in i 
vzdrževalcev in drugih problemih. Kaže, da bo tre
ba začet i z d e ž u r n o s lužbo v novi aglomeraciji . Zato 
se bo treba seznaniti z nalogami d e ž u r n e s lužbe, 
k i bo potekala v šes t ih izmenah, č e bodo nareko
vale potrebe, bodo d e ž u r n o s lužbo opravl ja l i tudi 
na popoldanski in nočn i izmeni. Vsak dan bo tre
ba pregledat: transportne trakove i n odstranit i 
okvare. Okvare bo treba vpisati v knjigo d e ž u r n e 
s lužbe. V kol ikor bodo vse okvare odstranjene i n 
t rakovi vzdrževani , bodo z m a n j š a n i izdatk i za na
bavo novih trakov. Vse morebitne okvare na agre
gatu je treba jav i t i p r a v o č a s n o , bo pa potrebna 
večja povezanost med posameznimi skupinami ' 
vzdrževanja , saj prav zaradi n e p r a v o č a s n e g a jav
ljanja okvar pride do zastojev. Delavci plastike 
so pr ipravl jeni , da pomagajo p r i odstranjevanju 
okvar, vendar se je že zgodilo, da so mora l i zaradi 
nediscipline druge skupine ozi roma vodje remon
ta č a k a t i osem ur, da so lahko začeli z delom. 
P o š k o d b je še vedno precej. Uporabl ja t i je treba 
predpisana za šč i t na sredstva, delavci pa bodo mo
rah b i t i na delovnih mestih tudi bolj paz l j iv i . 

M A R T I N A R N A — B A U M A N — L I V N A — J A M A 
— ČOP — P E Č I — N a sestanku 10. novembra so 
obravnavah poroč i lo o 9-mesečnem poslovanju Že
lezarne. Ugotovi l i so, da so z dosežen imi rezultat i 
lahko b i l i zadovoljni le v januarju i n apr i lu , v 
ostal ih mesecih pa p lan n i b i l dosežen . Vse to 
pa je vpl ivalo tud i na osebne dohodke, k i niso 
b i h zadovolj ivi . B i h so tud i objekt ivni vz rok i , ven
dar b i se mora l k l jub temu vsak delavec potru
d i t i na svojem delovnem mestu, da b i b i l i zpad 
proizvodnje m a n j š i . T u d i na tem sestanku so ob
ravnavah delovno discipl ino. Še vedno je nekaj 
posameznikov, k i rad i zamujajo p r ihod na delov
no mesto ter obrat z apušča jo p r e d č a s n o i n posto
pajo pred vratarjem. Zato bodo potrebne o s t r e j š e 
mere. Varnos tn i s lužbi predlagajo, naj ostreje 
ukrepa tudi p r i t is t ih č lan ih kolekt iva, k i kasni jo 
na delo i n j i h delavci martinarne, k o se v r a č a j o 
z n o č n e izmene, s reču je jo , ko so še precej odda
l jeni o d vratarja." Delavci martinarne so se že več
krat pr i toževal i zaradi nevzd ržn ih pogojev, ven
dar ustreznih ukrepov m. E l e k t r i č n a p e č več me
secev obratuje brez o d p r a š e v a l n i h naprav, prah 
p a morajo vdihavati tudi delavci v mar t inarn i i n 
še posebej žer javovodje , k i imajo težave tudi zara
d i slabe v id l j ivos t i . Postavljeno je b i lo tudi vpra
šanje , kako je s preventivnim z d r a v n i š k i m pregle
dom zaposlenih delavcev, ker ga lan i n i b i lo . Tež
j i h p o š k o d b niso imeh, vendar je b i lo poudarjeno, 
da naj vsak posameznik prispeva de lež , da bo delo 
potekalo varno. 



Kje bo nova koksarna 
V zagrebškem in beograjskem časopis ju se vedno pogosteje 
pojavljajo izjave predstavnikov organizacije v Splitu, ki pro
jektira koksarno. Ta koksarna naj bi imela v prvi fazi zmo
gljivost 750.000 ton, ki naj bi se pa kmalu podvojila. Glavni 
odjemalec naj bi bile železarne Jesenice, Štore in Sisak ter 
drugi metalurški obrati v Sloveniji in zahodni Hrvatski. 

K o k s a r n a v L u k o v c u zahte
va za obnovitev svojih peč i 
i n povečan j e proizvodnje na 
preko m i l i j o n ton koksa . V i 
s o k i prevozni s t r o š k i za kok-
n i premog, k i ga mora n a š a 
d r ž a v a u v a ž a t i , i n prevoz 
koksa do p o t r o š n i k o v v za
hodnem delu n a š e d r ž a v e so 
eden o d vzrokov, da je ren
tabilnost slovenskih že lezarn 
jn tudi S i ska tako majhna. 
Svetovna k r i za glede koks-
n i h premogov je omogoč i l a , 
da se je cena koksa dvigni la , 
za s luča j nostne kupce pa se 
je celo podvoj i la . K o k s a r n a 
v Lukavcu je v tej s i tuaci j i 
koks že izvažala, p o t r o š n i k i 
v Sloveni j i i n že lezarna Sisak 
p a so ostal i brez njega oziro
m a so morale omej i t i svojo 
proizvodnjo. 

T o je b i l povod, da so t r i 
slovenske že lezarne i n železar
na Sisak sklenile pogodbo z 
m e t a l u r š k i m i n š t i t u t o m v 
L jub l j an i , k i naj b i skupaj 
z b i ro jem za razvoj i n pro
jektiranje že lezarne Sisak 
izdelala š t u d i j o o najprimer
ne j š i lokac i j i skupne koksar-
ne nekje na obal i . Obalna 
lokaci ja naj b i b i l a izbrana 
tam, od koder b i p o t r o š n i k i 
v Sloveni j i , že lezarna Sisak 
i n drugi p o t r o š n i k i iz zahod
nega dela d r ž a v e mogl i dobi
vat i na jcene j š i koks . Na log 
je b i l , naj se najobjektivnej-
še pr imerjajo med seboj 
prednosti i n nedostatki za 
s ledeče lokacije: Spl i t , B a k a r 
na severni obal i zal iva, ob 
lušk i za uvoženo železovo 
rudo, P lomin , kjer je b i l a 
zgrajena lani termoelektrarna 
in Kope r , kjer se ob anka-
ranski obal i gradi luka za 
razsute tovore i n ladje veli
k i h nosi lnost i . 

Te š t u d i j e so bi le i z ročene 
koncem avgusta i z v r š n i m a 
svetoma S R Slovenije i n 
S R Hrvatske, gospodarskima 
zbornicama S R Slovenije i n 
S R Hrvatske i n pr izadet im 
s k u p š č i n a m obč in . 

P r i izdelavi prve i n naknad
nih š t u d i j o koksarn i ob mor
j u so sodelovali i n sodelujejo 
s t rokovnjaki specialisti iz 
obeh republ ik , tud i strokov
njaki Spl i ta . P r i tem pa je 
b i lo t reba u p o š t e v a t i tud i 
m o ž n o s t , da se v bl ižnj i ah 
dal jš i b o d o č n o s t i ob koksar
n i razvije t ud i že leza rska pro
izvodnja, torej m o ž n o s t , da 
se poleg koksa iz bogatih 
uvoženih r u d proizvaja me-
tal izirani v ložek za potrebe 
obs to ječ ih jek larn . 

Medtem je o b č i n s k a skup
ščina R e k a dala predlog za 
lokaci jo v neposredni b l iž in i 
rafinerije v U r i n j u , o b č i n s k a 
s k u p š č i n a L a b i n pa predlog 
za R a š o , ker je t am že opu
ščen rudn ik i n je na razpo
lago ve l iko zeml j i šče ; glavni 
argument pa je, da je t am 
na razpolago delovna s i la i n 
vsa infras t ruktura s stanova
n j i , t rgovinami, šo l ami , am
bulantami i t d . Tako kot p r i 

d rug ih lokaci jah, pa so tud i 
v Ras i pogoji , k i so negativ
n i ter j i h je treba pr imer ja t i 
s prednostmi. M e t a l u r š k i in
š t i t u t kot nosilec te š t u d i j e 
se n i n ikadr iz javi l glede 
prednosti i n nedostatkov ene 
ah druge lokackije . Zato n i 
u p r a v i č e n o govori t i , da p r i 
i zboru ne b i p r i š l a v p o š t e v 
še k a k a druga lokakci ja . 

K o t je znano, so slovenske 
že lezarne i n že lezarna S isak 
že pred č a s o m sklenile po
godbo o poslovnem sodelo
vanju. V p r a š a n j e na jcene j še 
ga koksa je zadnje vitalno 
v p r a š a n j e i n cene za ta koks 
ne smejo obremenjevati n i t i 
nepotrebni prevozni s t r o š k i 
n i t i pretirane investicije. K o k s 
ne smejo bremenit i še dodat
n i zas lužki , k i naj b i z nje
govo prodajo omogoč i l i na

daljnjo izgradnjo veleželezar-
sk ih objektov. 

V k ra tkem bodo te stadije, 
ki so bi le z a d r ž a n e zaradi 
naknadnih predlogov, gotove 
i n bo predlagana najprimer
n e j š a lokaci ja . Vse gradivo 
b o na razpolago javnost i , n a š 
namen pa je v tem, da s so
l idno strokovno anal izo 
ustvar imo pogoj za realno 
ekonomsko odloč i tev . 

M e t a l u r š k i i n š t i t u t je spre
je l konkretno nalogo, katero 
h o č e solidno opravi t i i n jo 
kot dokumentaci jsko strokov
no gradivo p red lož i t i stro
kovn i javnost i . N i k a k o r pa se 
ne nameravamo vk l jučeva t i v 
k a k r š n o k o l i arbitiranje, n i t i 
ne že l imo dopusti t i , da nas 
drugi p ro t i naš i vo l j i za to 
uporabljajo. Zato tud i n i 
umestna nobena akc i ja od 
katerekoli s t rani , k i b i imela 
namen pre judic i ra t i k o n č n e 
od ločbe n a r o č n i k o v š tud i j e . 

Z a investitorje: 
M e t a l u r š k i i n š t i t u t Ljubl jana 

(Delo — 17. nov. 1970) 

Zmanjšanje potroš
niških kreditov 

V Uradnem l i s tu SFRJ š t 48 z dne 29. oktobra letos 
je izšla uredba o spremembah uredbe o sp lo šn ih pogo
j i h za p o t r o š n i š k e kredite . V točk i 2. je do ločeno , da 
skupni znesek odobrenih kredi tov ne sme presegati 
6JJ00 N d in . Odobreni kredi t p r i banki al i pooblašče
nem trgovskem podjetju je polna vsota najetega po
soj i la , vk l jučno lastna f inančna udeležba (20 % ) . 

Postopek po novem n a č i n u to lmač i naslednji p r i 
mer: 

Delavec A . A . je vzel v bank i kredi t 4.000 N d in . O d 
tega je kot lastno ude ležbo vplačal 20 °/o, t. j . 800 N d in . 
Ostanek kredi ta z z a r a č u n a n i m i b a n č n i m i obres tmi 
nato vp laču je v mesečn ih obrok ih na jveč do 24 mese
cev. Dokler delavec A . A . ne vp lača zadnjega obroka, ne 
more vzeti novega kredi ta več kot 2.000 N d in ( razl ika 
med 4.000 i n 6.000 din) . 

P o t r o š n i š k i kredi t lahko dobimo v banki al i poobla
š č e n e m trgovskem podjetju. 

K o t p o t r o š n i š k i kredit se smatrajo tudi k red i t i 
odobreni posameznikom prizadet im zaradi potresa v 
Bosn i . V tem pr imeru vsote posojila presegajo 10.000 
N din , odplač i ln i rok pa je 5 let. V tem času prizadet i 
ne morejo dobi t i še drugega p o t r o š n i š k e g a kredita. 

Še vedno pa se mora u p o š t e v a t i meja obremenitve 
do 1/3 m e s e č n e g a zas lužka tako, da oseba z n i z k i m i 
osebnimi dohodki ne more najeti n i t i 6.000 N d in kre
dita. Izvzeti o d te omejitve (6.000) so tudi vo jašk i vo jn i 
inva l id i , p r i kater ih m e s e č n e obremenitve (odbi tki) ne 
smejo presegati 1/3 osebnga dohodka. 

Navedena omejitev ne velja za gradbena posoji la in 
stanovanjske kredite. Janez K r u š i c 

Dve spodbudni odškodnini 
v višini 3.668 IM din 

(Nadaljevanje s 1. strani) 

delu z namenom, da se bo l j 
r azš i r i inovaci jska aktivnost 
med člani kolekt iva. 

Referat za novatorstvo i n 
racionalizacijo m o r a izdela
t i smernice i n predloge, ka
k o naj v e č k r a t n i u s p e š n i av
to r j i dobe za svoje delovne 
i n ustvarjalne dosežke pr i 
merna zas lužena priznanja na 
osnovi 31. č l ena dosedanje
ga prav i ln ika . Ta priznanja 
naj b i b i l a v o b l i k i dodat
n i h dopustov, a l i š t u d i j s k i h 
potovanj, ekskurzi j i n ogle
dov drugih modernih i n so
dobno urejenih delovnih ko
lektivov. Dosedanji p rav i ln ik 
o i zumih , t e h n i č n i h izboljša
vah i n kor i s tn ih predlogih iz 
leta 1969, k i je trenutno ver
jetno na jbo l j š i v S loveni j i in 
celo v držav i , se mora izpo
po ln i t i v kor is t novatorjev i n 
raeionalizatorjev. 

Delovni postopek o d ideje 
ah zamis l i iznajditelja do 
u s p e š n e realizacije i n dalje 
do objektivne ocene i n spod
budne nagraditve se m o r a 
pospeš i t i i n izbol jša t i . Odstra
n i t i se morajo vs i kompl ic i 
r an i b i rokra t sk i i n admini
s trat ivni postopki , k i v ve l ik i 
mer i hrome i n zavirajo de
lovni i n ustvarjalni polet no
vatorjev. 

Za potrebe ZPSŽ se morajo 
vsaj do konca leta izdelati 
primerne, r e p r e z e n t a n č n e d i 
plome i n priznanja, k i bodo 
s v e č a n o i z ročena najbolj p r i 
zadevnim i n u s p e š n i m avtor
jem izbol j ševa ln ih predlogov. 

Ne samo člani odbora za 
izume i n -~~ionaIizacije p r i 
D S , t emveč tudi č lani komi
sij za inovacijsko dejavnost 
p r i svetih D E i n v s i drugi de
j a v n i k i v ko lek t ivu morajo 
b i t i mobi l iza tor j i nov ih iz-

najditeljev, novatorjev, raei
onalizatorjev in avtorjev ma
l i h kor i s tn ih t e h n i č n i h izbol j 
šav . Šes t t i sočč l ansk i kolekt iv 
j e sen i šk ih železarjev m o r a 
sam, z las tn im znanjem i n 
z večjo zavzetostjo hitreje 
i n m o č n e j e zavrteti razvojno 
kolo v rentabilnost i n poslov
nost, s katero se bo uvrs t i l 
na vodi lno mesto slovenske
ga i n jugoslovanskega žele
zarstva. M i sami moramo me
hanizi ra t i š tev i lne naprave i n 
odstrani t i ozka, t ežka i n ne
varna mesta v proizvodnj i i n 
vzd rževan ju ter vloži t i ma
ksimalne napore za zniževa
nje laž j ih , tež j ih ah celo 
smrtn ih p o š k o d b i n nes reč . 

Člani odbora na osnovi pr i 
jav, p o r o č i l i n ocen pristoj
n i h i n odgovornih s lužb , iz
vedencev i n strokovnjakov, 
trenutno niso mogl i pozit ivno 
oceni t i š t i r i t ehn i čne izboljša
ve, ker š e niso do vseh potan
kos t i izvedene i n uvedene v 
proizvodnjo. Av to r j i j i h mo
rajo še razvi ja t i i n izpopol
n i t i . Po preteku enega leta 
j i h bodo ponovno obravna
vale i n ocenjevale komisi je za 
izume i n racionalizacije p r i 
svetih D E , v s l uča ju več j ih 
vrednosti , ko r i s t i i n pr ihran
kov pa j i h b o s t imulat ivno 
nagradil odbor za izume i n 
racionalizacije p r i DSŽ. 

Dva u s p e š n a i n koris tno iz
vedena izbolj sevalna predlo
ga p a sta b i l a po temelj i t i 
i n objekt ivni presoji pozitiv
no ocenjena, avtorjem p a 
pr iznani dve spodbudni od
š k o d n i n i v skupni viš ini 
3.668 N d in . 

V o d j i b luming-š teke l valjar-
ne na B e l i inž. Va len t inu ČR
V U j e b i l a priznana odškod

nina v v iš ini 1680 N d in za iz-
bo l j ševa tn i predlog š t . 1910 
— »Uspešna zamenjava kova
n ih i n t e r m i č n o obdelanih no
žev na slab š k a r j a h b luminga 
z noži iz j ek la Č 0562 i n z na-
varjenimi rezinami z elektro
do U T O P 5«. D o m a izdelani 
noži na osnovi predloga š t , 
1910 so enakovredni on im, k i 
smo j i h p red tem nabavljal i 
v železarni Ravne. 

Pozi t ivno je b i l ocenjen i n 
s t imulat ivno nagrajen tud i 
predlog št . 1941 — »Zamenja
va h id rav l i čnega f luida Nyvac 
20 z ol jem M o b i l D T E Med i -
u m za č r p a l k e h id r av l i čnega 
sistema na s teklu v va l ja rn i 
Bela« avtorjev Andreja H L E -
B A N J A i n Antona S I T A R J A 
iz strojnega vzdrževan ja va-
Ijarne Bela . Avtor ja sta za 
svojo o d l i č n o i n brezhibno 
izvedbo i n zamenjavo preje
l a enkratno skupno odškod
nino v višini 1.988 N din . No
vo olje, k i popolnoma ustre
za i n o m o g o č a brezhibno ob
ratovanje h i d r a v h č n e g a s> 
s tema, je mnogo cene j še od 
p r e j š n j e g a Nyvac 20, zame
njava p r e p r e č u j e stalne za
stoje, k i so pred zamenjavo 
povzroča l i več je izpade pro
izvodnje. 

T rem avtorjem dveh uspeš 
no izvedenih t ehn i čn ih izbol j 
šav č e s t i t a m o k d o s e ž e n i m 
uspehom ter p r i znan im i n iz
p l a č a n i m spodbudnim od
š k o d n i n a m . Komis i j e za i zu 
me i n racionalizacije p r i sve
t ih D E , kakor tudi odbor za 
inovacije p r i DSŽ, se bodo 
v na jveč j i mer i po t rud i l i , da 
bodo p o s p e š e n o i n objekt ivno 
ocenjevale vse v proizvodnjo 
uvedene izbol j ševa lne predlo
ge. 



Jakob Klinar 

Revolucionarno 
delavsko gibanje 
na Jesenicah 
v letih 1935 — 1941 

Počastil i so spomin tistih, ki 
so v tem boju žrtvovali svoja 

Življenja. Ob koncu je podruž-
ruci čestital in se zahvalil za 
centralo S M R J sodrug čurko-
vič, za njim pa predsednik 
Delavske zbornice sodrug Se-
dej. Zadnji je spregovoril 
predsednik strokovne komisi
je sodrug Franc Leskošek. 

Ta manifestacija je v vseh 
ndeležencih in gledalcih za
pustila nepozaben vtis. To je 
bila manifestacija skupnega 
boja za delavske pravice. Go
stje so raznesli pozdrave svo
jih sodrugov z železarskih Je
senic po vsej Sloveniji. Na
sprotniki so lahko ugotovili 
samo to, da so delavske vrste 
čvrste , da so v svojih zahte
vah enotni ter da iz dneva v 
dan raste pripravljenost za 
brezkompromisen boj proti 
razrednemu sovražniku. 

Jugoslovanski komunisti so 
se leta 1936 znašli pred novi
mi nalogami. 18. julija 1936 so 
se namreč uprli španski gene
rali. Upor je veljal režimu 
ljudske fronte, ki jo je ljud
stvo postavilo na oblast na 
februarskih volitvah istega le
ta. Reakcija se je hitro zna
šla. Upornikom, ki jih je vo
dil falangistični general Fran-
co, so zagotovili moralno in 
materialno pomoč . Najbolj 
Sta se seveda pri tem angaži
rala fašist ična režima v Nem
čiji in Italiji. Predvsem po 
njuni zaslugi je v triletni 
Španski državljanski vojni 
zmagal Francov fašizem. 
Nemči ja in Italija sta bili 
članici znamenitega odbora 
ta. »nevmešavanj e« v španske 
notranje zadeve. Ob izdajal
skem molku ostalih članic ko

Od 30. 8. do 5. 9. 1970 je 
priredila Planinska zveza Slo
venije alpinistični tabor v 
Zahodnih Julijcih, v skupini 
Viša. Taborili smo v Zabrški 
Krnici v šotorih, na višini 
1500 m. Stopetdeset metrov 
od italijanske koče Refuge 
Palerina, ob vznožju mogoč
nih sten Divje koze 2507 m. 
Gamsove matere 2518 m in 
Viša 2666 m. 

Že takoj prvi dan pa nam 
je vreme zagodlo po svoje. 
tSo je celo nedeljsko dopol
dne, šele popoldan se je ne
koliko umirilo. Delavec in 
Marjeta sta se odpeljala že. 
ob 9. uri dopoldne z avtobu
som, ki je pripeljal prve alpi
niste in opremo za taboren je 
ter jih peljal v Italijo do 
Ovčje vasi. Od tam do mesta 
taboren j a je še kaki dve uri 
hoda. Sredi popoldneva so 
prišl i z drugimi alpinisti na 

misije — razen Sovjetske zve
ze — sta ves čas , kar je dela
la komis i ja , kar najbolj aktiv
no podpira l i fa langis t ične si
le. Ž a l o s t n o vlogo je p r i tem 
odigrala Franci ja , kjer je b i l 
prav tedaj na oblast i l judsko-
frontovski r ež im. 

Napredni ljudje so z nara
šča jočo skrbjo s ledi l i dogod
k o m v Špan i j i . V s e m je b i lo 
jasno, da je republ ikanska 
vojska potrebna p o m o č i . Pro
stovoljci so se jav l ja l i po 
vsem svetu, toda reakcionar
n i r ež imi so se zares potrudi
l i , da so j i h kar najbolj ovi
r a l i p r i nj ihovem odhodu v 
internacionalne brigade. N a 
ci l j j i h je p r i š lo le malo. Ta 
p o m o č v l judeh je b i l a kaj 
skromna v p r imeru s t i s t im, 
kar sta F rancu poš i l ja l i I tali
ja i n N e m č i j a . 

N a Iberski polotok so od
hajal i tud i Jugoslovani. O d 
Je sen i čanov so b i l i med špan
s k i m i borc i narodni heroj 
Jože Gregorč ič ter delavci 
Franc Prevc, Egon E r l i c h 
(padel na aragonski fronti ob 
Mare l l i ) , Silvester Fab ič iz 
Radovlj ice, Stane Fenda (po
del na aragonski fronti 1938), 
Stanko F inžgar , Franc Gre
bene (padel na E b r u septem
bra 1938), Ivan Gregor ič , Jo
že Kapus z Blejske Dobrave 
•— zdaj živi v Franc i j i , Alber t 
Krago ln ik z Javornika (umr l 
v Dachauu 1944), Rafael K r a 
j i na (padel na aragonski 
f ront i marca 1938), Franc 
Malenšek , J o ž e Mavc , Franc 
Moharko (že konec ju l i j a 
1936 je b i l t e ž k o ranjen, po
zneje p a je za n j i m izgini la 
vsaka sled i n b r ž k o n e je 
podlegel ranam), J o ž e P i k o n , 

Franc Po točn ik (v z a č e t k u 
N O B komisar Gorenjskega 
odreda, 1942 ranjen i n ujet, 
pozneje podlegel v koncen
traci jskem t a b o r i š č u ) , Franc 
Rejc (doma iz Tolmina , za
poslen v K I D na Jesenicah), 
Jože Repinc (glavni k u r i r 
K P J ; zvezo s K P na Jeseni
cah je vzdrževal do leta 1932, 
ko se je mora l umakni t i v 
Sovjetsko zvezo, odkoder je 
odšel v Špan i jo , se v r n i l v 
Boh in j , b i l preseljen v Srbi 
jo, tam vstopi l v partizane, 
b i l ranjen i n ujet ter odpe
l jan v Nemči jo ; po vojn i se 
je v rn i l na Bohin jsko B i s t r i 
co, kjer zdaj živi) , Š tefan 
Rogina (Hrvat po rodu, pred 
vojno zaposlen na Jesenicah; 
po vrn i tv i iz Špan i j e odše l v 
partizane v Hrva tskem Za
gorju ter že leta 1941 padel), 
Janez T u š e k (po v rn i tv i iz 
Š p a n i j e odše l takoj v N O V , 
b i l pozneje ujet i n 1941 ustre
ljen v Begunjah). 

V Špan i jo b i o d š l o še več 
borcev, če b i j i m tega ne 
p rep reč i l a pol ic i ja . Seveda se 
je odhod to l ikšnega števila 
č lanov K P o b č u t n o poznal 
tudi p r i delu v par t i j sk ih 
organizacijah ter v ku l tu rn ih 
i n š p o r t n i h d r u š t v i h . De
loma ta vrzel , deloma zma
govit i pohod faš izma po 
E v r o p i sta opogumila tako 
oblast kakor lastnike pod
jetja. Delavci so nenadoma 
začut i l i p r i t i sk ter o d k r i l i , 
da podjetje znova k r š i ko
lektivno pogodbo. V z a č e t k u 
leta 1937 je podjetje začelo 
izdajati svoje glasilo »Tovar
n i š k i ves tn ik« . K a k o r je pi
salo na njem, so ga delaivci 
i n us lužbenc i v tovarni pre

jemal i b r e z p l a č n o . Pa je b i lo 
slehernemu jasno, da stro
škov za časop i s ne kr i je jo 
de ln ičar j i s svo j imi dob ičk i , 
ampak j i h p laču je jo delavci. 
Mezde so začele padati , s tari 
»sumljivi« delavci pa so za
čeli dobivat i odpovedi. N a 
nj ihova mesta so sprejemali 
nove »zanesljive«, k i so j i h 
p r ipo roča l i p r o r e ž i m s k e or
ganizacije a l i posamezniki . 
T e m novim delavcem so dal i 
za 20% niž je p lače , hk ra t i 
pa so dotedanje začeli pr i la
gajati »novim«. O tem je 
govori l tudi č l anek v eni iz
med p rv ih š tevi lk »Tovarni
škega ves tn ika« . Ne sicer 
naravnost, toda pisec se je 
razpisal o želji podjetja, da 
b i kar najbolj tesno i n ši
roko sodelovalo z delavci, 
saj b i šlo to predvsem v p r i d 
vseh zaposlenih v tovarni . 

Seveda so delavci takoj ra
zumeli , k a k š n o pot b i mora l i 
ubra t i , da b i dosegli to »so
delovanje«. Pr is ta t i b i mora l i 
na znižanje p lač . D r u g a č n e 
»enotnost i« med delavci i n 
las tn ik i podjetja s i n i b i lo 
moč i predstavljati . N o v i »de
lavski« časopis je hotel p a č 
pr ikazat i delodajalce i n de
lavce kot n e k a k š n o vel iko 
d r u ž i n o , v kateri lastnik pod
jetja bolj skrb i za svoje de
lavce kakor mat i za svoje 
otroke. R a č u n za ta ča sop i s 
b i b i l visok, če b i se podjetju 
posreč i lo skleni t i novo kolek
tivno pogodbo: vsaj 500 din 
b i mora l potem podjetju pu
st i t i vsak delavec za časopis , 
katerega naloga je b i l a raz
bi ja t i delavske vrste! P r i 
tem pa b i ga seveda delavci 
še naprej prejemali »brez
plačno« . . . 

Ob teh namerah podjetja 
delavci seveda niso ostali 
r a v n o d u š n i . Začeli so izda
ja t i svoj časop i s »Naš kovi
nar« ; urejeval ga je takratni 
sekretar K P za j e sen i ško 
ok rož je Slavko Federle. Svo
je glasilo so prodajal i po 
dinarju, izhajalo pa je po 
potrebi . V njem so sproti 
razkr inkaval i laži ter dema-
goška gesla sovražn ika . Tako 
so p rek r i ža l i nasprotniku na
č r t e , da b i s »Tovarn i šk im 

ves tn ikom« razbi l delavske 
vrste ter unič i l v t ežavnem 
boju skovano enotnost jese
n iškega proletariata. 

14. januarja 1937 — b i l je 
č e t r t ek — so skl ica l i v pro
storih Delavskega doma velik 
shod, k i ga je vodi l Ivan 
Mule j . Ta jn ik i s t rokovnih 
organizacij so na shodu po
ročal i o pogajanjih, k i so 
tekla v L jub l j an i i n na kate
rih so se pogajali o novi ko
lekt ivni pogodbi. Že 16. ja
nuarja 1937 so skl ica l i nov 
shod, na katerem so sprego
vorile tud i j e sen i ške žene pa 
predstavniki j e sen i šk ih tr
govcev i n obrtnikov. Postal 
je prava manifestacija enot
nost i j e sen i šk ih železarjev 
ter solidarnosti vseh delov
n ih l jud i na Jesenicah z 
n j imi . To , da se morajo o 
novi kolekt ivni pogodbi po
gajati v Ljubl jan i , je zahte
valo podjetje, ker b i sicer 
po mnenju lastnikov tovarne 
pogajanja potekala p o d pr i 
t i skom ulice. 

M e d pogajanji so bi le v to
varni na dnevnem redu re
dukcije. Najzavednejš i so-
drugi i n delavski zaupniki 
so na svoji koži obču t i l i na
r a šča joče nasilje. Delavske 
strokovne organizacije so po
slale K I D apel z naslednjo 
vsebino: 

M e d pogajanji so tudi 
predstavniki K I D ugotavljali , 
da je uspeh v d o b r š n i mer i 
odvisen od obojestranske to
lerantnosti . Izogniti se je 
treba vsemu, kar b i moglo 
ka l i t i mirno ozrač je . Samo 
p r i največj i strpnosti je mo
goče r a č u n a t i na ugoden raz
voj in zak l juček pogajanj. 
Delavska organizacija se v 
poln; meri zaveda težke na-
icgs in odgovornosti, k i j o 
je prevzela. S svoje strani je 
storila vse, da se odnosi med 
obema strankama ne b i po
s labšal i . Za to se namerava 
t rudi t i tudi v prihodnje, p r i 
tem pa r a č u n a enako uvidev
nost s strani podjetja. Ven
dar delavska delegacija ugo
tavlja, da podjetje n i uve
ljavljalo obljubljene strp-

mesto. Takoj so pričeli s po
stavljanjem šotorov. Ažman, 
Kofler, Brojan ml. in jaz ter 
Langus in Guzelj pa smo pri
šli pod n o č do njih. Šotori 
in oprema je bila od dežja 
kar precej mokra. Ob 22. uri 
se odpravimo k počitku. Ce 
bo zjutraj lepo vremo, gre
mo na ture. 

Sredi noči me zbudi m o č n o 
šumenje padajočega dežja. 
Lilo je kar m o č n o . Ponede
ljek je, ura je pol petih. 
Skozi Šotor počas i prodira 
jutranja svetloba. Dež še 
vedno pada. Temne, težke 
megle se leno vlečejo ob ro
bovih in stenah ter zagrinja-
jo razgled po okolici. V šo
torih se sem pa tja kaj pre
makne in sliši govorjenje in 
ponovno vse utihne. Izgleda, 
da smo opravili za današnji 
dan, ali morda še dalj časa. 
Saj je že začetek septembra 

i n obenem še mla j , k o se 
vreme rado spreminja. U r a 
je devet, k o p o č a s i ponehava 
dež. Sem i n tja se p o k a ž e na 
nebu modr ina , pa j o zopet 
zagrnejo oblak i . Ob desetih 
se leno le razmaknejo megle 
i n k m a l u posije toplo sonce. 
Okrog š o t o r o v je postalo ži
vo. Vsak h i t i , da b i č i m p r e j 
p o s u š i l vse mokre stvari . 
Dan je postal zelo lep. Za 
plezanje pa je premokro, saj 
voda še vedno cur l ja prek 
skal i n sten. Ves dan sedeti 
a l i postopati okrog šo to rov 
p a b i b i l o zapravljanje časa , 
saj nam je skopo odmerjen, 
napravi t i p a b i b i lo treba 
č imveč . 

P r e m i š l j a m , k a m b i šel po
poldan. Z Gust l jem se dome
niva , da greva na V e l . Nabojs 
— 2313. Ob eni u r i sva odš la 
na pot, z nama pa je š la tudi 
Marjeta , š l i smo po po t i 

Janez Brojan - st. 

Mojstranški 
planinci 
in alpinisti 
v Zahodnih 
Julijcih 

prek južnega poboč j a na v r h 
i n se v rača l i po vzhodnem 
grebenu. Vreme je bi lo zelo 
lepo i n toplo. Razgled z vrha 
je b i l krasen. U r a je pet po
poldan, ko. se odpravimo na
zaj v dolino, kar h i t ro smo 
p r i šo to r ih . P r v i dan je za 
nami , kako bodo naslednji? 

Zvečer pride za nami še 
Stane, tako nas je b i lo de
vet iz našega odseka, vsega 
skupaj pa prek 30 alpinistov 
i n reševalcev ter pripravni
kov. 

Torek se bud i z zlato sonč
no zarjo, napovedovalko le
pega vremena i n dneva. Naš i 
fantje: Zvone — Janko, Janez 
i n M i h a so se zajedli v glad
k o i n prevesno steno Gamso
ve matere, k i je edina v tej 
skupin i V I . tež. stopnje. Ple
zal i so jo š t i r i ure i n se po 
Kugi jevem sestopu v r n i l i na
zaj v tabor. Odločil i so se za 
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las tn ik i K I D , . ko so poslal i 
dne 23. januarja 1937 iz p i 
sarne g. Pe t rov i ča delavskim 
zaupnikom i n č l a n o m delav
ske delegacije na pogajanjih 
za novo kolekt ivno pogodbo 
naslednja pisma: 

»Zadeva: odpoved s lužbe . 
Odpovedujemo vam z da

n a š n j i m dnem na 14 dni vaše 
s lužbeno razmerje p r i n a š e m 
podjetju. Vrš i tev vašega služ
benega opravi la preneha z 
d a n a š n j i m dnem. 

S lužbeni pre jemki do vštev-
ši 6. februarja so vam na raz
polago za izplači lo p r i obra-
tovodstvu. 

Žig K I D 
C. Noot s. r. Dostal s. r.« 

M e d pogajanji za kolektiv
no pogodbo je podjetje po
slalo grozilna p i sma tudi 
č l a n o m delavske delegacije 
Venc l ju Perku, J o ž e t u če les -
n i k u i n Ignacu K r a l j u . N a 
ta nač in , z odpovedmi i n gro
z i l n i m i p i smi , so hoteli last
n i k i K I D p r i s i l i t i delavsko 
delegacijo, da b i podpisala 
pogodbo, katere osnutek je 
pr ipravi lo podjetje. Z dru
g imi besedami: s svoj imi 
podpis i pod kolekt ivno po
godbo naj b i č lani delavske 
delegacije izdal i svoje . tova
r i še v tovarni , z n j imi vred 
pa vse prebivalce Jesenic i n 
okolice. 

Zastopniki podjetja so b i l i 
p r e p r i č a n i , da si na teh po
gajanjih lahko dovoli jo prav 
vse. Cinično so zavrača l i vse 
predloge delavske delegacije, 
hkra t i pa p i sa r i l i , da delav
ska delegacija ne zna izdelati 
uporabnega nasprotnega pred
loga. In kako lahko b i ga 
bi lo napisati! Vanj b i ne b i lo ' 
treba vstaviti drugega kot 
15 % zn ižan je delavskih p lač , 
pa b i b i l sprejemljiv. K e r ga 
pa delavski delegati le niso 
predlož i l i , so se zastopniki 
K I D navel ičal i pogajanj z 
n j imi . Zahtevali so pogajanja 
z zas topniki Zveze z d r u ž e n i h 
delavcev; delavske zaupnike 
bi s teh pogajanj enostavno 
izločili. Soži t je med delavci 
i n podjetjem naj b i se torej 
izkazalo v garanju za dva 
k o v a č a na dan. 

k i . Razgledujemo se za naši
m i fanti v sosednjih stenah, 
a n i opazit i nikogar. Še b i se 
razgledovali naokrog, vendar 
nas je čas priganjal , saj smo 
imel i še dolgo pot pred se
boj . Sestopit i moramo prek 
j u ž n e stene Divje koze do 
Božj ih pol ic , katere p reč i j o 
prek vse j u ž n e i n severne 
stene Divje koze. Po pol icah 
plezamo v levo, nazaj na 
^edlo, kjer- smo pus t i l i na
hrbtnike. N a sedlu se nekoli
k o o k r e p č a m o , saj je ura 
poldne, pa še nismo nič jed
l i . Na to zopet pot pod noge. 

Iz sedla se spustimo po 
precej s t rmem žlebu in pe
ščen im na zelenico do koče 
Refuge C Cors i (1550 m) , na
to ponovno navzgor na škrb i -
no Zadnje Š p r a n j e (2271 m) 
med Mojzesom i n Višem 
2666 m . 

(Se nadaljuje) 

Nadaljevanje 

Žal je trajalo to soži t je le kratek čas . V M a r i b o r 
so vdrle hitlerjevske horde, pred ka ter imi se je 
u m a k n i l Čufar v Ljubl jane. T a m sva se spet s reča la 
v k u l t u r n i š k i skupini , skupaj s P rež ihov im Voran-
cem. Stanoval pa je Čufar na Mestnem trgu p r i čev
l jar ju Andreju V o v k u , a dokumente je ime l na ime 
mesarskega p o m o č n i k a K a r l a Š t r u k l j a , p o r o č e n e g a 
z ženo Amal i jo , k i je Čufar n i n i t i poznal. N o , ob 
tem se je Čufar jeva h u m o r i s t i č n a žilica spet razži-
vela — rad se je hva l i l , kako brhko i n skrbno ž e n k o 
i m a . . . 

Toda že jun i ja 1942 so z d rug imi L j u b l j a n č a n i 
zajeli fašis t i tudi Čufar ja i n ga odgnali v Gonars. 
T a m je pol ic i ja odkr i l a njegovo pravo ime i n ker 
ga je n e m š k a pol ic i ja že iskala, so ga i ta l i janski 
pol ic is t i prepeljal i v Ljubl jano, da b i ga 10. avgusta 
v Š e n t v i d u izročil i n e m š k i po l i c i j i . Čufar je tvegal 
— uklenjen je skoči l s tovornjaka, toda gozda n i 
dosegel. Pokopal i so ga v Šen tv idu , po vojn i pa ga 

• •• * 
prepeljali na j e s e n i š k o pokopa l i šče , k jsr leži v skup
nem grobu š t i r idese t ih partizanov. 

Tako je mora l pisatelj i n komunist , č lovek bla
gega i n plemenitega srca umreti , star komaj 37 le t ; 

obenem z mnogimi deset t isoči , k i b i b i l i po vo jn i 
prepotrebni za prospeh domovine i n socializma. A da 
b i ostala njegova ustvarjalna h u d o m u š n a , nemirna 
in obenem miro l jubna duhovna podoba v živem i n 
plodnem spominu, posveča k lub Čufar jevih prijate
ljev to knj iž ico šo l am na Jesenicah, v M a r i b o r u i n 
v Ljubl jan i , k i nosijo ime Toneta č u f a r j a , prav tako 
pa tudi vsej ostali slovenski mlad in i — trdno pre
p r i č a n , da povest »Tovarna« ne bo le prijetno bra
nje, ampak bodo naš l i v njej tudi tiste e t i čne i n 
estetske vrednote, k i j i h v vsakdanjem č t ivu vse 
bolj p o g r e š a m o i n k i j i h bodo ob pomanjkanju 
ustreznega č t iva s p r i d o m uporabl ja l i tud i vzgoji
tel j i . 

K O N E C 
Cvetica Zagorski 

TONE ČUFAR — portret izdelal ak. slikar Jaka Torkar za njegovo ponatisnjeno 
povest Tovarna 

Spremna beseda urednika Cvetka 
Zagorskega ob ponatisu povesti 

Toneta Cufarja TOVARNA 



Osnove našega razvoja v prihodnjih 
(Na dal j . z 2. str.) 
rac i j i , seveda ob maksimal
n ih prizadevanjih č lanov de-
lovneca kolekt iva. Jasno je, 
da plan, k i ne zahteva ma
ksimalnega prizadevanja, n i 
plan, ker ne gre za to, da b i 
se skozenj lagodno spreho
d i l i , to n i t i n i š p o r t n a tek
ma, kjer b i lahko p r i čakova
l i s luča jn ih rekordov, ampak 
v tem d i n a m i č n e m svetu, v 
prostoru i n času , v k a k r š n e m 
živimo, pomeni resen dogo
vor o maksimalno m o ž n i h 
proizvodnih i n poslovnih do
sežkih . 

P lan za prihodnje leto 
predvideva od 500.000 ton su
rovega jekla okrog 365.000 ton 
blagovne proizvodnje. P r i 
tem pa je izredno važno , da 
bo valjarna 2400 na Javorni-
k u nosila p rece j šen delež, saj 
njen plan za prihodnje leto 
znaša 110.000 ton. Skupne 
proizvodnje debele pločevine , 
s tem da r a č u n a m o tudi z 
va l jamo Bela , predvidevamo 
na 120.000 ton. Druga po
membna postavka je, da na
č r t u j e m o 105.000 ton proiz
vodnje v val jarni žice. O d te
ga b i b i lo do 15.000 ton be
tonske, ostalo kval i tetna ži
ca; sami bomo naprej pre
delovali skoraj 70.000 ton, od 
tega seveda nekaj na Schu-
magu, ostalo pa prodal i , če
prav so zahteve trga vel iko 
večje, č e val jarna žice te na
loge ne bo real iz i rala , letos 
tega n i zmogla, ker smo zaradi 
kredi tn ih težav do zunanjih 

dobaviteljev remont izvedb v 
avgustu, namesto v marcu , 
kakor smo predvidevali , po
udar i t i pa moram, da smo v 
tem č a s u dosegli tudi rekor
de in kar nas še najbolj ve
seli z izmeno, k i je komaj 
pred š t i r i m i meseci p r i š l a iz 
ukinjenega obrata na Javor-
n i k u v va l jamo žice, potem 
je to za nas najbolj občut l j i 
va i n boleča t očka . 

V predelovalnih obra t ih 
glede na gibanje, k i ga danes 
imamo, seveda tud i n ismo 
brez pr ipomb, ker je še več 
stvari , k i j i h je treba š e iz
popolni t i , ampak generalno 
vzeto, so svoje planske obvez
nosti dosti dobro izpolnjeva
l i . T o pa za n a š o f i nančno re
alizacijo izredno vehko pome
n i . 

Seveda pa je vse to v osno
vi odvisno od izpolnjevanja 
p lanskih nalog v proizvodnj i 
surovega jekla . T u pa se na
čenja splet v p r a š a n j i n nalog, 
od nabave m e t a l u r š k i h suro
v in , do njihove kakovost i i n 
k o n č n o tudi cene. Nadalje, a l i 
bo nova aglomeracija imela v 
zače tku proizvodnje to l iko te
žav, kakor j i h je imela valjar
na žice, a l i bo začela tako do
bro obratovati , kakor na pr i 
mer v Zenic i . R a č u n a m o pa, 
da bo po dosedanjih informa
cijah i n poizkusih aglomera
ci ja dobro pr iče la . V p r a š a n j e 
je tudi , če bomo na p lavžu 
vse leto lahko proizvajal i 
brez remonta, če bomo, boj i
mo se, da ne, to pomeni ok

rog 160.000 t on grodlja, k a r 
pomeni t ud i več j ek la v mar-
t inarni . Vse je odvisno tud i 
o d tega, ah bomo u s p e š n o 
vzdrževal i mart inarao, ah bo 
Vatros ta lna opravi la remonte 
tako, kakor je treba. T o 
omenjam zato, ker menimo, 
da Vatrosta lna letos n i nare
d i la vsega tako, kakor b i 
mora la i n j i o č i t a m o izpad 
o d 7 do 13.000 ton proizvod
nje, p r i č e m e r s i v nekaterih 
p r imer ih k r i vdo tud i dehmo 
i td . Vse to je zajeto v obsež
nem gradivu, k i označu je i n 
do loča n a š e naloge v letu 1971 
v vseh niansah i n podrobno
stih. 

Vse to pa bo seveda zahte
valo o d nas ve l iko več dela, 
ne več znojenja, ampak več 
doslednega dela. Manj mora 
b i t i tistega odvečnega dela, k i 
je posledica premajhne orga
niziranosti , slabosti vodenja, 
n e u č a k a n o s t i i n podobno. 
P lan v letu 1971, kakor tudi 
plani v b o d o č e , nam omogo
čajo , da se bomo tudi m i , ka
kor ostali , bolj pri lagajal i tr
gu. To pomeni, če imamo več 
vlečene žice, na t rgu lažje 
manevriramo, nam to omogo
ča izbi ra t i kupce, se lažje pr i 
lagajamo t r ž n e m u gospodar
stvu. To nam bo o m o g o č a l o 
dosegati večji dohodek i n ve
čji osebni dohodek. N a ta na
čin nam b i lahko ostalo tud i 
nekol iko več skladov. Vse to 
pa bomo seveda lahko dose
gah, če bomo str iktno izvaja
l i vse n a š e s p lanom spre j e-

V železarni Ravne že danes predelujejo 16% svoje blagovne proizvodnje 

Varjenje konstrukcije iz hladno oblikovanih profilov 

te naloge. P o v r š n o s t i p r i pro
izvodni dokumentaci j i , tehno
logi j i i n podobno, k a k r š n e 
smo zasledil i tud i letos, p r i 
tako zastavljenih nalogah se
veda ne bo smelo b i t i . 

Di rek tor K u n e j e zatem na
vajal več konkre tn ih prime
rov, k i označu j e jo p o v r š n o s t 
a l i neodogovornost posamez
nikov na raz l ičn ih delovnih 
mestih. O b i č a j n o se za navi
dezno, p o s p l o š e n o skrbjo za 
take a l i d r u g a č n e cene, za su
rovine i n podobno, skr ivajo 
lastne slabosti posameznikov, 
obratov a l i s l užb . Za vsa ta 
p o d r o č j a imamo odgovorne 
s lužbe i n posameznike i n za
to naj b i vsakdo predvsem 
skrbel , da svoje delo vestno 
opravi , ne pa da išče izgovo
re za svoje slabo delo v sla
bost ih drugih, ah da svojo 
skrb zanemarja zaradi prob
lemov i n nalog, k i j i h mora
j o izvrševa t i drugi . Po teh 
v p r a š a n j i h imamo s sindika
t o m Že lezarne tudi enotne 
poglede i n s ta l išča . Ravno v 
tem pogledu, v pogledu kre
pitve delovne, t e h n o l o š k e i n 
organizacijske odgovornosti 
posameznikov i n s lužb , mora
mo v pr ihodnjem letu nare
d i t i korak naprej. Nesmiselno 
bi b i lo idealizirat i , da bomo 
v pr ihodnjem letu naredi l i 
vse kar mis l imo, da je b i lo 
doslej narobe, pa tudi č e b i , 
se nam bodo odprle nove po
manjkl j ivost i in naloge, ka r 
je v tako d i n a m i č n e m razvo
j u in življenju povsem narav
no. Poudar i t i pa h o č e m , da 
moramo naredit i korak na
prej k i zbo l j šan ju sedanjega 
stanja oziroma k odstranjeva
n ju slabosti, k i nas spremlja
jo . Letos smo izboljšali neka
tere stvari , vendar še prema
lo, ker mimo nekaterih sla
bosti , k i j i h v id imo, š e ved
no r a v n o d u š n o hodimo, al i se 
naredimo celo nevedne. Te 
stvari vs i č u t i m o , večk ra t pa 
se zgodi k o j i h konkretno 
obravnavamo, da se naredi
mo nevedne, a l i j i h celo na 
tak a l i d r u g a č e n nač in opra
v iču jemo i n zato j i h je tud i 
t ežko dokazovati. Ravno za
radi takih s tvar i so n a m po
trebne neke obl ike prisi le , k i 
so lahko ah sestanki svetov 
delovnih enot, a l i sestanki de
lovnih skupin, a l i s indikalne 
organizacije, k i posameznike, 
k i odstopajo od sp lošn ih do
govorov i n norm, pris i l jujejo, 
da ie-te spoš tu j e jo p r i svojem 
delu, a l i tiste, k i ne r azmiš 
l jajo dovolj i n zaradi tega 
slabo opravljajo funkcijo, pr i 
s i l imo, da r azmiš l j a jo i n bo
l je opravljajo zaupano delo 
a l i funkcijo. Vse to je vsebin
s k i del našega proizvodno-po-
slovnega n a č r t a za prihodnje 
leto. 

Stabilizacijski 
predpisi nam morajo 

zagotoviti boljše 
pogoje 

gospodarjenja 
Pro izvodn i n a č r t za pr ihod

nje leto n i n i č bolj napet ka

k o r je b i l letos, n i t i n i s l a b š e 
n a č r t o v a n . P r i tem pa r a č u 
namo, da nam ne bodo zuna
nje razmere tako nenaklonje
ne kakor so nam bile letos. 
Z a letos vam je znano, da 
smo gospodari l i v p rv ih de
vetih mesecih med dvema 
mejnikoma, eden je b i l paket 
ukrepov o nel ikvidnost i , k i j e 
b i l sprejet lan i decembra na 
zveznem izvršnem svetu, dru
gi p a je sklep istega organa 
o zamrznjenju cen. Zvezni iz
v r šn i svet je po devetih me
secih n a m r e č ugotovil , da so 
b i l i decembrski ukrep i p r e 
pavša ln i i n premalo živl jenj
sk i . Sedaj so b i l i sprejeti dru
gi sklepi , za katere nisem pre. 
p r i č a n , da so dosti bo l j š i , 
ampak, ker bo temu sledila 
vrsta drugih sklepov ob več
j em sodelovanju z gospodar
stvom, r a č u n a m , da nam bo
do le-ti omogoči l i neko l iko 
bo l j š e gospodarjenje. Možno
sti bo l j šega gospodarjenja pa 
ne v id imo v tem, da n a m bo
do predpisi zagotovili več de
narja, ne v tem, da nam bodo 
omogoči l i delitev viš j ih oseb
n i h dohodkov samih po sebi, 
ampak v tem, da nam dajo 
enakopraven položaj v gospo
darstvu i n zajezijo ekspanzi
j o ter š p e k u l a t i v n e namene 
nekaterih, kater im so pred
pis i namenjeni in ne da po
novno prizadenejo nas. Tako 
se je n a m r e č dogodilo s pred
pis i o odstranitvi nelikvidno
sti , k i so prinesl i kor is t i t i 
s t im, kater im so b i l i pred
vsem namenjeni, to je raznim 
monopolis tom, grosistom, tr
govcem idr., k i so s tem sa
mo zaslužili zaradi skrajno 
nesocia l i s t ičn ih poslovnih od
nosov. I s t o č a s n o pa, ko so 
nam pomagali plasirat i n a š e 
proizvode na trg, so hitel i z 
dviganjem cen k ruha i n mesa, 
do jeklenih izdelkov. V tem 
kurzu se je znaš la tudi pre
delovalna industri ja, k i j o je 
vodi lo geslo »poceni kup i t i — 
drago p roda t i « . Skoraj never
jetno j« , da imajo nekatera 
podjetja po pet mil i jonov 
S d i n akumulacije na zapo
slenega, druga pa komaj t r i 
mi l i jone S d in realizacije na 
zaposlenega. To je samo do
kaz zelo raz l ičn ih , neizenače-
n ih pogojev gospodarjenja i n 
t ak ih pogojev lanska pavšal
na odloč i tev n i mogla reš i t i . 
Reš i t i tudi zato ne, ker smo 
vsi , tud i m i v teh predpisih 
i ska l i luknje kakor pravimo, 
ker so nas predpisi zaradi ne
l ikvidnos t i omejevali p r i 
osnovnih, eks i s t enčn ih vpra
šan j ih . Vel ike delovne orga
nizacije, k a k r š n a je n a š a in 
še mnoge druge, se ne more
j o čez n o č prilagajati takim 
al i d r u g a č n i m sklepom, žele
zarna kot celota n a m r e č diha 
zelo konvencionalno, zelo 
vztrajno i n se ne more čez 
n o č prilagajati trgu. To velja 
tudi za železnico i n vrsto dru
gih, k i so kot pravimo baza 
a l i globoka infrastruktura. 

Zadnj i ukrepi o zamrznje-
n ju cen so b i l i v prvem tre
nu tku za nas ugodni. K a j t i 
m i se ne i zmiš l j amo novih 
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15 letih 
cen, da b i dosegali v i š jo aku
mulacijo, a l i da b i s i nekaj 
gradi l i . M i že l imo i n zahteva
mo samo tisto, k a r nam je 
bilo odvzeto. Višj i osebni do
hodek že l imo dosegati samo 
z v i š jo produktivnost jo. T o 
ni demagogija, vsakomur lah
ko dokumentirano d o k a ž e m o , 
da se je produktivnost dvig-

, nila več, kakor n a š osebni do
hodek. S tem h o č e m pouda
r i t i , da je dokaz, da m i ni 
smo med t i s t imi , k i povzro
čajo inflacijo, to pa velja za 
vso jugoslovansko č r n o me
talurgijo i n še posebej za na
šo Že lezarno . 

V l e t o š n j e m le tu ukrep o 
zamrznjen j u cen pozdravlja
mo, manj pa so n a m simpa
tični drugi ukrepi . N e m i s l i m 
tu na i n direktne mere, k i za
htevajo več reda, v i š jo pro
duktivnost, p a č pa na mere v 
zvezi z uvozom, k i v naš i aso
ciaciji najbolj prizadenejo na
šo že lezarno i n že leza rno Rav
ne, ker smo zelo odvisni o d 
uvoza. Samo uvoz prepotreb-
nih m e t a l u r š k i h surovin i n re
zervnih delov iz konver t ib i l 
nega p o d r o č j a v pr ihodnjem 
letu bo povzroč i l 1 2 % viš je 
s t roške . T o so strahotna bre
mena, k i nas čaka jo . Zato 
slovenske že lezarne pozdrav
ljamo zamrznjenje cen, ne 
moremo p a sog laša t i z eno
stranskim obravnavanjem de
poniranja sredstev za uvoz i n 
enostranskega obravnavanja 
eventualne nove paritete za 
bazično industr i jo , k a r je po
udaril tud i generalni d i rektor 
Klančnik na nedavnih razgo
vorih v Beogradu. To z dru
gimi besedami pomeni , da b i 
linearne mere oz i roma enake 
mere za vse gospodarstvo p r i 
zadejale nov udarec gospo
darstvu, k i je b i lo ž e doslej 
najbolj prizadeto. Razprava 
v Beogradu je b i l a sprejeta 
in izgleda, da bomo dob i l i ne
ke ola jšave p r i uvozu starega 
železa, koksa i n grodl ja v tem 
smislu, da ne bo treba polo
žiti obveznega pologa, med
tem k o bomo za ferolegure 
morali po lož i t i polog. M o ž n e 
pa so tud i neke carinske olaj
šave p r i koksu . T o so ž e do
datne mere, sprejete na pod
lagi reakcije že lezarn . N e k i h 
nadaljnih o la j šav t e ž k o pr iča 
kujemo, p r i č a k u j e m o edinole 
to, da se n a š dohodek ne bo 
pretakal v druge veje. Ce bo
do stvari ostale tako v pr i 
hodnjem letu, bo n a š p lan ob 
prizadevanju nas vseh lahko 
realiziran v n a š e zadovolj
stvo. Ob takem ku rzu raču
namo, da n a š a akumulac i ja 
v pr ihodnjem le tu ne bo 
manjša kakor letos, oz i roma 
okrog t r i odstotke o d celotne 
realizacije. 

pa te m i s l i strnem. Mere, k i 
j ih je sprejel zvezni izvršni 
svet z vsemi dopolni tvami , k i 
Jih pripravljajo, b i n a m o rno 
eočile normalno živl jenje , ka r 
pomeni, d a svoje planirane 
obveznosti zaradi zunanjih 
okvirov lahko izpolnimo, se
veda č e bomo tud i znotraj 
Podjetja dovolj t rdn i , uporn i , 
delovni i n dosledni. 

Preludij 

Najbolj zveste 
delavske roke 
so dvignile 
puške 

najbolj zvesta 
delavska srca 
so zanetila 
upor 

ti si iskal 
nove upornike 
v sivem mestu 

in bil 
na zvesti straži 
za borce 
Z gor - j 

Pesem o rodu 

Kri iz železa 
in muzike 
v tvojem rodu 
podedovana 

kri iz železa 
in muzike 
ljudstvu 
vselej vdana 

kri iz železa 
in muzike 
v stare 
Železarske 
kronike 
in v nove 
uporniške 
kronike 
z rdečimi 
črkami 
na nesmrtne 
listine 
dela in boja 
vtkana, 
delavska 
Bernardova 
kri 

Historična 
meditacija 

Vre in ure 
so se stekale 
v dneve 
in tedne 
in mesece 

nad listine 
stare 
sklonjen 
sem leta i 
in leta 
slonel 

Miha Klinar 

Rekviem 
Spominu Nika Bernarda 

Javornik 
Sava 
in Bohinj 
od Bistrice 
A i dne 
Fužin 
Mojstrana 
Moste 
Globoko 

kladiva 
plavži 
in rovi 
v lastništvu 
graščin 

BuceUeniji 
Rouardi 
Zoisi 
in še vrsta 
gosposkih 
imen 

danes samo 
Zgodovina 
odvržena 
z naših ramen 

A koliko muk 
in znoja 
koliko bojev 
gorja 
koliko žrtev 
trpljenja 
za rod, ki 
gospodar je 
vsega 

Nekega dne 
pa po tebi 
so planile 
zveri I 

nekega dne 
so nadeli 
ti na zapestja 
vezi 

nekega dne 
so te odgnali 
daleč 
od rodne zemlje 

Črne note 

Roke mrtvih 
v množičnih 
grobovih 
okostenele 

roke mrtvih 
v krematorijih 
Zgorele 
v sive gore 
človeškega 
pepela 

groza 
črna groza 
Žive 
dan na dan je 
med kamni 
smrti 
mlela 

dan na dan 
na žice 
z elektriko 
napite 
s trupli 
črne 
zoglenele 
note 
je smrt 
pisala 

smrt, ki je 
koračnice . 
igrala 

smrt, ki te 
je dan 

da bi povest 1 za dnem 
svojega mesta Ti motrila ' \ 
z mislimi 

Ti 
in srcem smrt, ki ti je 
dojel Najbolj zveste dan za dnem dojel 

delavske roke grozila 
Iz listin so dvignile da te zmeljt 
se je vame puške v moko 
pretakal sivega 
kot šarži najbolj zvesta pepela 
za rodom delavska srca 
rod so zanetila pa te ni 

upor zlomila 
do tega pa te ni 
stoletja ti si moral zdrobila 
pokoren ostati 
kruhu, v sivem mestu saj nekje 
ki mu ga na zvesti straži v daljavi 
je rezal za borce bila je 
gospod *> Z gor domovina 

zanjo smo 
trpeli 
zanjo 
se borili 
ker bolj 
kakor življenje 
smo rodni dom 
ljubili 

Žalna koračnica 
Daleč daleč 
so že časi 

časi našega 
trpljenja 

časi bojev 
hrepenenja 

mnogi že 
smo osiveli 

v mnogih kal 
prezgodnje 
smrti 
leta groze 
so pustila 

mnoge vojne 
preživele 
črna prst 
je že 
prekrila 

mnogi naši 
neopazno 
so nas 
zapustili i 
danes ti 
a jutri jaz 
bom spal 
v gomili 

utrujeno 
nanašam črke 
V črne vrste 

v črne vrste 
naše krste 

Finale 
Gledam pesem 
ki pred leti 
sem v kavarni 
ti prebral jo 

a nocoj lahko 
bi dal jo 
tja med vence 
k tvoji krsti 

saj že takrat 
smrt si slutil 
in jo čakal 
vdano 

o, le kdo bi 
takrat videl 
v tvoji duši 
skrito rano: 
»V samoti 
neopazno 
mi dan 
ugaša 

Da vsaj 
kriknilo 
SRCE 
bi v zarjo 
svojo kri 

a brez moči 
kot dan 
jesensko siv 
vdano 
smrti čaka. .« 
15.—17. XI. 1970. 



Za nadalnji razvoj stanovanjskega gospodarstva 
Pred časom smo imel i tud i v naš i občin i posvete o i zhodišč ih 
za resolucijo o nadaljnjem razvoju stanovanjskega gospodar
stva v Slovenij i . I zhod išča naj b i omogoč i la usmerjanje na
daljnjega razvoja stanovanjskega gospodarstva za da l j še ob
dobje ob sočasnem prilagajanju d r u ž b e n o ekonomskemu 
razvoju. Izhodišča bo d o k o n č n o , z u p o š t e v a n j e m objekt ivnih 
pr ipomb potrdi la s k u p š č i n a S R Slovenije. K e r se ob tem 
pojavljajo vp ra šan j a , k i bodo zanimala tako zaposlene v Žele
zarni in pa v naš i občini nasploh je n a š sodelavec za Žele-
zarja in lokalni radio pr ip rav i l dal jš i razgovor z direktor ico 
stanovanjskega podjetja Jesenice inž. Mar i jo Vičar . 

VPRAŠANJE: Kaj je osnov
ni namen izhodišč resolucije 
o nadaljnjem razvoju stano
vanjskega gospodarstva? 

O D G O V O R : V izhodiščih so 
postavljeni osnovni c i l j i po
l i t ike stanovnjskega gospo
darstva za naslednjih pet
najst let. 

Osnovni c i l j i so: 

— stanovanjsko gospodar
stvo razvijat i m o č n e j e k o d 
doslej na ekonomskih osno
vah; 

— uveljaviti nače lo , da je 
skrb za stanovanje stvar 
d ržav l j ana , d r u ž b a pa m u p r i 
tem pomaga; 

— z m a n j š a t i socialne razl i 
ke, k i so na p o d r o č j u stano
vanjskega gospodarstva iz
redno m o č n e ; 

— i n na jveč jo skrb naj 
d r u ž b a posveča tistemu, k i 
še n ima stanovanja. 

Z a doseg teh ciljev, so v 
izhodišč ih predlagana nasled
nja nače la : 

— stanarina mora b i t i viš
j a i n postati pomemben čini-
telj v razvijanju stanovanj
skega gospodarstva; 

— o p u š č e n a naj bo l imi t i 
rana in l inearna subvencija 
i n uvedene diferencirana sub
vencija glede na dohodke 
d ruž ine ; 

— še nadalje naj bo za vse 
zaposlene obvezno iz ločanje 
dela narodnega dohodka za 
stanovanjsko gradnjo oz. sub
vencioniranje stanarin držav
l janom določen ih kategorij; 

— okrepljena naj bo v loga 
o b č i n e v pr ipravl janju in vo
denju stanovanjske graditve, 
k i naj bo v b o d o č e programi
rana; 

— d r u ž b e n i stanovanjski 
fond naj se postopoma mo
dernizi ra z odprodajo s tar ih 
stanovanj i n gradnjo novega 
m o d e r n e j š e g a stanovanjskega 
fonda; 

— delovne organizacije za 
gospodar j ene z stanovanj
skim fondom je treba naprej 
razvijat i i n j i h usposabljati 
za njihove naloge; 

— promet z zemlj išč i je 
treba uredi t i na novih osno
vah tako, da bo m o g o č e me
stno rento zajemati za po
trebe nadalj ne urbanizacije; 

— sedanja visoka zaščita 
najemnikov stanovanj naj b i 
se spremenila. 

VPRAŠANJE: Ob razpravah 
tudi v naši občini je mogoče 
slišati različne pripombe in 
mnenja glede resolucije. V 
č e m so predvsem te pripom
be? 

O D G O V O R ; Z resolucijo o 
nadaljnjem razvoju stano
vanjskega gospodarstva k i jo 
je sprejela zvezna s k u p š č i n a 
v letu 1965 so b i la sprejeta 
nače la , da naj postane skrb 
za stanovanje v večji mer i 
skrb o b č a n a ob večji pomo
či d r u ž b e . Proces od pre j š 
njega nač ina pridobivanja 
stanovanj, p r e t e ž n o najemnih 
stanovanja na novi nač in , za
č r t a n leta 1965 je b i l poseb
no v naš i obč in i zelo poča
sen. Zato je v javni razpravi 
b i l a dana podpora predlaga
n i m izhodiščem. Poseben po
udarek pa je b i l dan pospe
šeni gradnji d r u ž b e n i h stano
vanj in večji podpori dajanja 
kreditov t is t im o b č a n o m , k i 
gradijo stanovanja sami. Sta
narina naj b i se poveča la sa
mo tol iko, da b i jo več ina 
stanovalcev zmogla brez sub
vencije, tako da b i prejemale 
subvencijo samo socialno 
ogrožene d ruž ine , ker b i si
cer več ino sredstev delovnih 
organizacij uporabi l i za pla
či lo subvencije. Delovne i n 
druge organizacije naj b i še 
naprej izločale del sredstev 
za stanovanjsko gradnjo i n 
predvsem zagotavljale stano
vanja t i s t im d r u ž i n a m , k i sta
novanja še nimajo. 

V P R A Š A N J E : A l i bo reso
lucija o nadaljnjem razvoju 
stanovanjskega gospodarstva 
vplivala na rast stanovanjske
ga fonda, in če bo, kako se 
bo to odražalo v praksi? 

O D G O V O R : Resoluci ja o 
nadaljnjem razvoju stano
vanjskega gospodarstva, ki 
j o bo sprejela r e p u b l i š k a 
s k u p š č i n a Slovenije, daje 
podporo p o v e č a n e m u obsegu 
gradnje stanovanj. Seveda je 
predpogoj za povečan je sta
novanjske gradnje "stabiliza
c i ja t rž išča , zagotovitev raci
onalne gradnje na več j ih 
kompleksih , bol j š i pogoji za 
pridobivanje gradbenih zem
lj išč, programiranje stano
vanjske gradnje ter več ja 
ude ležba sredstev o b č a n o v 
ter kredi tn ih bank. V n a š i 
obč in i je v p rv ih let ih po re
fo rmi stanovanjskega gospo
darstva v letu 1965 b i l o zgra
jenih več stanovanj kot v le
t ih pred reformo. Vendar je 
že v letu 1968 in predvsem 
letos š tevi lo zgrajenih stano
vanj b i lo polovico m a n j š e kot 
pred reformo. Tu so upoš t e 
vana samo stanovanja v več 
stanovanjskih h i š a h (stolpni
cah, s to lp ič ih ) . Stanovanjski 
pr imanjkl ja j v naš i občin i se 
je v teh let ih zman j ša l , ven
dar je to bolj posledica zmanj
ševanja š tevi la zaposlenih, 
kot pa večjega obsega grad
nje stanovanj. V naslednjih 
letih naj bi se prevsem pove

ča la ude l ežba sredstev obča
nov i n povečal i k redi t i delov
n ih organizacij delavcem za 
gradnjo stanovanj. O b č i n s k a 
s k u p š č i n a intenzivno priprav
l j a u r b a n i s t i č n o dokumenta
c i jo i n zeml j i šča za gradnjo 
indiv idualn ih i n d r u ž b e n i h 
stanovanj. Predvidoma bo v 
letu 1971 m o ž n o p r i če t i z 
gradnjo indiv idualn ih h i š po 
zazidalnih n a č r t i h na pribl iž
no 300 lokaci jah i n 100 loka
ci jah v obs to j eč ih naseljih 
ter nadaljevati z gradnjo že 
zače t ih blokov oz. stolpnic, 
kjer je že izdano gradbeno 
dovoljenje za p r ib l i žno 200 
stanovanj. Nujno b i b i lo po
veča t i hranilne vloge o b č a n o v 
p r i k red i tn i banki , zaradi 
pridobitve kredi ta , ker so se

danje va rčeva lne vloge v p r i 
merjavi z os ta l imi pod roč j i v 
Slovenij i zelo nizke. 

VPRAŠANJE: Govora je bi
lo tudi o diferenciranih sta
narinah. Kaj lako poveste o 
teh in stanarinah na sploh? 

O D G O V O R : V bis tvu ne go
vor imo diferenciranih stana
r inah, ker bodo stanarine do
ločene za vsa stanovanja po 
i s t ih kr i te r i j ih . Subvencijo 
bodo prejemali samo tist i 
občan i oz i roma d ruž ine , k i 
ne bodo mogle p lačevat i no
vo do ločene stanarine. Kr i te 
rije za prejemanje subvenci
je bo morala določi t i občin
ska s k u p š č i n a i n na osnovi 
sprejetih kri teri jev določi t i 
subvencijo posameznim obča
nom. V sedanjih pogojih, ko 

je stanarina do ločena v od
stotku gradbene vrednosti 
stanovanj iz decembra 1964, 
je stanarina postala prenizka 
i n ne mora pokr i t i vseh 
s t roškov , k i b i j i h po zako
n u morala. Gradbena vred
nost stanovanj, k i j i h trenut
no prodajajo gradbena pod
jetja je za 100 % večja, kot 
leta 1964 in tudi vzdrževalna 
dela so d raž j a za več kot 
100% kot leta 1966. Da bo 
zagotovljeno normalno vzdr
ževanje stanovanjskih hiš in 
stanovanj ter vsaj enostavna 
reprodukci ja stanovanj v 
d r u ž b e n i lastnini , je nujno, 
da se določi jo višje stanari
ne in i s točasno stabil izira 
t rž išče , ter po možnos t i zni
ža prodajna cena novih sta
novanj. 

Zapisal T. L . 

Tretja seja predsedstva 
občinskega odbora ZZB MOV 

Jesenice 

Najprej so ugotovil i , da so 
naloge, k i so j i h sprejeli na 
2. redni seji, skoraj v celoti 
izvršene. Nato so se dogovo
r i l i o plenarni seji, k i bo 
27. novembra t. 1. v delav
skem domu na Javorniku. V 
prvem delovnem delu plenar
ne seje bodo govor i l i o ne
katerih aktualnih v p r a š a n j i h 
ude ležencev N O B , v drugem 
delu plenarne seje pa bo slo
vesna podelitev 78 P R I Z 
N A N J , k i j i h bodo prejeli po
samezniki , organizacije i n 
delovne skupnost i , k i so se 
posebno izkazal i na p o d r o č 
j u razvijanja i n negovanja 
tradici j N O B . T o bo tudi 
sklenitev l e tošn j ih uspel ih 
prireditev v počas t i t ev 25-let-
nice osvoboditve. 

K o so anal iz i ral i potek ak
ci je za ustanovitev muzeja 
revolucije na Jesenicah, so z 
zadovoljstvom ugotovi l i po; 
membno soglasje, k i so ga 
iz rekla vodstva o b č i n s k i h 
d r u ž b e n o po l i t i čn ih organiza
cij i n j e s e n i š k i k u l t u r n i k i . 
Izkazalo se je , da je b i l tak 
pr is top k obravnavanju o po
trebnosti take ustanove kot 
je muzej revolucije, u s p e š e n 
i n hkra t i pot, k i vod i k ures
n ičen ju zastavljenega ci l ja . 
P r i tem so ugotovil i , da so 
bile ob teh razpravah sprože
ne zamisl i i n predlogi, k i j i h 
bo s p r i d o m lahko uporabi l 
odbor za ustanovitev muzeja 
v novem sestavu. 

V nadaljevanju so b i h in
formirani z vsebino nedavne
ga posveta na Jesenicah o p i 
sanju zgodovine delavskega 
gibanja, v kateri imajo Jese
nice pomembno mesto i n 
vlogo. Sk len i l i so, da b o po
trebna zavzeta in ic ia t iva i n 
p o m o č tud i v tej smeri . 

N a koncu seje so se usta
v i l i še ob programu pr i redi
tev, k i bodo prihodnje leto 
ob 30-letnici vstaje slovenske

ga naroda i n narodov Jugo
slavije. Iz okvirnega progra
ma povzemamo, da bo I I I . 
zbor aktivistov Gorenjske 
4. ju l i j a v Preddvoru, 22. ju
l i j a bo na Vodiški p lan in i 
osrednja proslava Gorenjcev 
i n 1. avgusta b i v okv i ru ob
č inskega praznika pr i red i l i 

jubi le ju pr imerno proslavo 
na Obranci nad Poljanami, v 
spomin na p rv i obo rožen i 
spopad j e sen i ške če te z nem
škimi oborožen imi s i lami , v 
katerem sta padla Ferdo K o 
ren i n V i k t o r Arzenšek. 

Če spremljamo dejavnost 
n a š e bo rčevske organizacije, 
potem n i t ežko ugotoviti 
njeno veliko aktivnost, k i ne 
pozna poč i t ka in njeno privr
ženos t c i l jem, k i še niso ures
ničeni . 

Namesto 
pisma sanitarnim 

inšpektorjem 
P o t o š k a pot na K o r o š k i Be

l i n ima kanalizacije, zato se 
odpadne vode i n voda iz stra
n i šč stekd po cestnem kana
l u . V s a dosedanja opozori la , 
da b i na P o t o š k i pot i uredi l i 
prepotrebno kanalizacijo so 
b i l a zaman. Zalegla tudi niso 
opozorila na zbor ih volivcev, 
č e p r a v je znano, da je stanje 
v spodnjem delu P o t o š k e po
t i najbolj k r i t i čno . V zadnjem 
č a s u so v neposredni bližini 
P o t o š k e pot i začeli z gradnjo 
š tevi ln ih zasebnih h i š . N a 
g radb i šče je b i lo treba spe-
l j a vodo, za to so napravi l i 
p r i k l j u č e k i z vodovoda, j a š e k 
pa na dan ko to p o r o č a m o še 
vedno n i b i l dovolj zavaro
van, tako da se umazana vo
da steka v j a š e k pred h i šo na 
Po tošk i pot i š t . 9. 

Vsepovsod se k r č e v i t o bra
ni jo nalezl j ivih bolezni, še po
sebej pa so poostreni ukrepi 
tudi p r i nas. Žal je K o r o š k a 
Be la spet med zadnj imi i n 
zato prebivalci P o t o š k e pot i 
prosimo sanitarne inšpek to r 

je, da si stanje na Po tošk i po
t i ogledajo i n od pr is tojnih 
organov zahtevajo, da čim
prej uredijo kanalizacijo, od 
graditeljev zasebnih h i š pa 
zahtevajo, da vodovodni ja
šek na Po tošk i pot i , kjer je 
odcep na njihovo g radb i šče 
ustrezno zavarujejo. 

P r i č a k u j e m o , da bodo čla
nek prebral i tudi na pristoj
nem organu Sob Jesenice in 
si položaj ogledali na samem 
mestu. Takrat bo verjetno 
čas tudi za to, da poizkusimo 
skupaj ugotoviti čigava je 
P o t o š k a pot i n če je sploh 
cesta če t r t ega reda. Treba bo 
poiskat i odgovor na vpraša
nje kdo je odgovoren za nje
no vzdrževanje : komunalno 
podjetje Jesenice, krajevna 
skupnost a l i pa zasebniki, k i 
so s i zgradil i a l i pa še gradi
j o ob njej stanovanjske hiše . 
Dodamo naj še to, da je sta
nje nevzd ržno , odkar so pred 
let i zapr l i železniški prehod 
na tej cesti i n n i več možen 
dostop na cesto 1. reda. 

12 

Pretekl i teden je b i l a 3. redna seja predsedstva obč inskega 
odbora Z Z B N O V Jesenice. Člani predsedstva so se zbral i v 
J a v o r n i š k e m rovtu, v novi pr i je tni brunar ic i predsednika 
Slovenka. 



Društvo LT pri ŽIC 
proslavilo 10-letnico obstoja 

Pretekli teden je b i lo na že l eza r skem i zobraževa lnem centru 
več prireditev, k i j i h je ob p r i l i k i 10-letnice organiziralo dru
štvo ljudske tehnike, č l a n i foto k r o ž k a so p r ip rav i l i foto raz
stavo dejavnosti foto i n k ino k rožka , razstavljenih je b i lo 
okrog 70 fotografij. K i n o k r o ž e k je p r ip rav i l dvodnevno revi
jo mladinskega f i lma Slovenije, katere se je udelež i lo deset 
avtorjev iz sedmih k inoklubov z 18 f i lm i . Poseben redakci jski 
odbor pa je p r ip rav i l c ik los t i ran bi l ten, k i je zajemal več 
sestavkov o delu d r u š t v a , oz i roma posameznih k rožkov i n o 
sp lošnem pomenu L T . 

Foto razstavo,, k i je pr ika
zovala delo v foto i n k ino 
k r o ž k u v pretekl ih desetih 
letih, je 10. novembra v na
vzočnost i učencev i n osebja 
ŽIC odpr l ravnatelj poklicne 
in t ehn i čne šole inž. An ton 
Zevnik, obenem pa je spre
govoril tudi o pomenu L T na 
šoli. 

Popoldne je sledil jub i le jn i 
občni zbor, na katerem so 
bi l i navzoči predstavnik repu
bl iškega sveta L T Slovenije 
tov. Pečan , predsednik občin
skega sveta L T Jesenice tov. 
Župančič , skoraj vsi nekdanji 
in sedanji č lani upravnega i n 
nadzornega odbora ter učen
ci in d i jak i obeh šol. Vse na-
\zoče je najprej pozdravi l 
predsednik upravnega odbora 
Janez Hrovat , nato pa je 
spregovoril o delu d r u š t v a 
LT v pretekl ih desetih letih. 
Za n j im so spregovori l i še 
predsednik OS L T Jesenice 
Uroš Zupanč ič , d i rektor ŽIC 
Maks Dimnik , i n predstavnik 
republ iškega sveta L T Slove
nije M i l a n Pečan , k i je ob 
koncu predal predsedniku 
druš tva zlato odl ič je L T za 

posebne zasluge p r i š i r j en ju 
t ehn i čne kulture, s ka te r im 
je d r u š t v o ob 10-letnici odl i 
kova l r e p u b l i š k i svet L T . 
Srebrno odl ič je pa je za svo
je dolgoletno delo prejel L j u 
bo K o k o š n i k . V s i č lan i , k i so 
delovali v d r u š t v u več kot 
pet let i n imajo na jveč za
slug za u s p e š n o delo pa so 
prejeli spominska k n j i ž n a 
dar i la obč in skega odbora L T 
Jesenice. 

Takoj po z a k l j u č k u jub i 
lejnega občnega zbora je sle
d i la revija mladinskega f i lma 
Slovenije. Za revijo so svoje 
f i lme poslal i č lan i naslednjih 
d r u š t e v ozi roma klubov: sku
pina k ran j sk ih kinoamater-

jev (7), f i lmska skupina Ode-
on Jesenice (5), k i n o k l u b 
gimnazije K o p e r (1), f i l m s k i 
studio pionirskega doma 
Ljubl jana (1), foto-kino k lub 
Kočev je (1), k ino k lub Prle-
k i j a f i lm Lju tomer (1) i n K K 
D L T p r i ŽIC Jesenice (2). Ži
rija je za projekci jo izbra la 
14 f i lmov, poleg tega je b i l 
izven konkurence predvajan 
tudi f i l m »Prvi metr i sloven
skega fi lma«. 

Nagrade so prejeli : zlato 
plaketo »Železar« Zdravko Pa-
pič , F S p ion i r sk i dom Ljub
ljana za f i l m »Pr izor z vaze«, 
srebrni plaketi »Železar« 
Franc i Slak, K K gimnazi ja 
K o p e r za f i lm »Izidor! Prepo
vedano!« i n Janez Jauh, S K K 
K r a n j za f i l m »Ljub im kolo«, 
bronaste plakete »železar« pa 
B r a n k o A l t , K K D L T p r i ŽIC 
Jesenice za f i l m »Kocka n i 
pad l a« . Brane Ogris S K K 
K r a n j za f i lm »Smrt« i n Jure 
Mis j ak , S K K K r a n j za f i l m 
»Sprav«. 

tz 

Kako poživiti 
dejavnost DPM 

N a dnevnem redu 14. seje 
o b č i n s k e zveze D P M je b i l a 
tudi analiza dela d r u š t e v 
D P M . Seje so se udeleži l i tu
d i predsedniki vseh d r u š t e v iz 
n a š e o b č i n e i n posredovali 
problemat iko. T a je zelo raz-

Tečaj za kinoamaterje 
Po nekaj let ih f i lmska sku

pina Odeon letos spet orga
nizira tečaj za kinoamaterje. 
Tečnj se bo pr iče l v ponede
ljek, 23. novembra v prosto
rih k inok luba na cesti žele-
zarjev 26 (stari internat — 
sedanja uprava gostinskega 
podjetja Železar) i n bo tra
jal do 16. decembra vsak po
nedeljek, sredo i n .petek od 
IS. do 21. ure. 

Tečaja se lahko ude lež i jo 
vsi, k i že imajo f i lmske ka
mere, a l i pa j i h šele namera
vajo kup i t i . Teča j bo obsegal 
predavanja ozi roma razgo
vore o f i lmsk i tehniki , este
tiki, laborator i jski obdelavi 
filma, m o n t a ž i , tonski opre
mi in projekci j i . To ne bo 
tečaj v k las ičn i o b l i k i , tem

več bodo to neke vrste raz
govori , k i j i h bodo vod ih 
znani kinoamater j i i n profe
sionalni s t rokovnjaki . Tako 
bodo marsikateremu udele
ž e n c u p r ih ran i l i r a z o č a r a n j a 
in pojasnil i mnoge t e h n i č n e 
probleme, kater ih s a m i naj
b r ž ne b i n i k o l i reši l i , a l i pa 
šele po dolgem eksperimen
tiranju, k i pa ne b i b i lo naj
bolj poceni. Tečaj bo za vse 
ude ležence b r e z p l a č e n — 
predpogoj je le, da se včla
n i jo v skupino, s t em pa 
imajo tudi pravico do izpo
sojanja raznih p r i p o m o č k o v 
i n l i terature ter do lepljenja 
oziroma m o n t a ž e f i lmov p r i 
kateri j i m bo lahko pomagal 
eden od že za to usposoblje
n ih č lanov. tz 

Fotoamaterje zebe 
Letos slavi 45-latnico ob

stoja j e sen i šk i foto k lub An
drej P re še rn . K l u b , k i je naj
več y. i n na jkva l i t e tne j š i v ob
čini, z d r u ž u j e fotoamaterje 
od Ra teč do Begunj i n Go
ri j p r i B ledu . Fotoamater j i 
razstavljajo svoja dela na fo-
torazstavah doma i n v tuj ini . 
Trenutno sodelujejo na raz
stavah v S i sku , Maglaju , Sa
rajevu i n . v K r a n j u . Sodelu
jejo pa t ud i na I . r epub l i šk i 
razstavi diapozit ivov v N o v i 
Gorici . 

Foto klub i m a svoje pro
store z urejenim fotolabora-
tor i jem na S tar i Savi p r i 
Trevnu. T a m se tudi zbirajo 
fotoamaterji na svoje seje. 
N a zadnji so se tud i pogo
varja l i o ogrevanju prosto
rov, k i je p r o b l e m a t i č n o že 
od vsega zače tka , odkar so 
dob i l i te prostore. K e r n i no
benih izgledov za ogrevanje, 
z ima se p a bl iža , so se do
meni l i , da se bodo sestajali 
na toplem — v g o s t i l n i 

l i čna i n marsikje odvisna 
tudi od sodelovanja krajev
n ih skupnosti in d r u ž b e n o 
po l i t i čn ih organizacij v kra
j u , kjer d r u š t v o D P M deluje. 
Posamezna d r u š t v a imajo na 
vol jo š tevi lne i n zelo različ
ne oblike dela, k i pa j i h bo
do lahko real iz i ra la le ob 
p o m o č i i n sodelovanju tako 
posameznih šol kot tudi kra
jevne skupnosti in organiza
c i j . Posamezna d r u š t v a mar
sikatere naloge niso mogl i 
izpeljati , ker so bile le-te ve
zane na p r e c e j š n j a f inančna 
sredstva, k i pa j i h žal n i b i lo 
dovolj . Zato je p r i p o r o č i l o in 
predlog za skupno r e ševan je 
nalog i n problemov to l iko 
bol j umestno. Tesne j še so
delovanje nameravajo vzpo
staviti med Javorn ikom i n 
Ble j sko Dobravo, za poživi tev 
dejavnosti D P M pa s i zelo 
prizadevajo tudi v Gornje-
savski dol in i , v Žirovnici ter 
na nekaterih terenih v mestu 
Jesenice. 

Smo t ik pred novoletnimi 
p razn ik i , zato je vsa dejav
nost usmerjena v to, da b i 
m l a d i m za novoletno jelko 
nud i l i č imveč . Predsedniki 
posameznih d r u š t e v D P M so 
povedali , da skoraj povsod 
že pripravljajo prireditve, s 
ka ter imi bodo razveselil i na
še n a j m l a j š e za novo leto. 

V januarju bodo organizi
r a l i o b č n e zbore i n i zvo l i l i 
nova d r u š t v e n a vodstva, ter 
sprejeli delovne n a č r t e , k i 
bodo po m o ž n o s t i že usklaje
n i s ririzadevanji tako dru
š tva D P M kot vseh ostal ih 
organizacij i n k ra ievn ih 
skupnosti . N a Javorn iku bo
do občn i zbor D P M pripravi
l i skupaj s komis i jo za pio
n i r ska v p r a š a n j a p r i krajev
n i skupnosti i n skupaj sesta
v i l i tud i ustrezen delovni na
č r t . 

Fotoamaterji pri teoret ičnem pouRu 

Gasilci so za načrtno izobra
ževanje mladih na naših šolah 
Preteklo sredo je b i l a v 

prostor ih o b č i n s k e gasilske 
zveze na Jesenicah redna se
j a upravnega i n nadzornega 
odbora. Najprej so reš i l i ne
kaj organizacijskih zadev, 
nato pa je sledila i zč rpna 
razprava k po roč i l u predsed
n ika i n poveljnika o b č i n s k e 
gasilske zveze. Poveljnik je 
p o r o č a l o delu operativnega 
š t a b a ter o rezultatih sektor
ske gasilske vaje, k i je b i l a 
p r e j š n j o nedeljo na področ 
j u krajevne skupnosti Žirov
nica. M e d razpravo so ome
njal i tudi p o ž a r na gospodar
skem poslopju Jože t a Legata 
na R o d in ah, k i so ga po poro
čilih, k i j i h povzemamo iz 
dnevnega časop i s j a , zanet i l i 
š t i r j e otroci stari od 11 do 14 
let. Mater ia lna š k o d a , k i j o 
je povzroč i l p o ž a r znaša 
150.000 N dinarjev. 

Omenjeni p o ž a r je ponov
no opozori lo, da bo treba v 
prihodnje ne samo o b č a s n o 
ampak stalno sodelovati s 
šo l sko mladino. Sicer je b i lo 
v pretekl ih let ih več akc i j , 
k i so bile namenjene šolski 
mladin i , s ka ter imi so gasilci 
opozarjali na nevarnost po
žarov . Toda vse kaže , da bo 
treba s tem delom nadaljeva
t i i n k sodelovanju pri tegnit i 
pristojne forume, še posebej 
pa posamezne šole, D P M , 
Zvezo mladine i n druge. 
Odloči t i se bo treba za ustre
zno metodo ozi roma nač in . 

kako b i naš i mlad in i na naj
bolj preprost nač in pokazal i , 
da je igranje z ognjem ne
varno, k i se ponavadi k o n č a 
s h u d i m i posledicami. 

M o r d a bo kazalo razmiš l ja 
t i o tem, da b i na posamez
n ih šo lah organiziral i deseti
ne pionirjev, k i b i bile v 
stalnem s t iku z gas i lskimi 
d r u š t v o m na svojem območ
j u i n pokl icno gasilsko če to 
n a š e železarne^ k i je sodob
no opremljena in razpolaga z 
modernimi sredstvi za gaše
nje poža rov . Skoraj v vseh 
večj ih kra j ih n a š e obč ine so 
dane možnos t i , da mladino 
opozar jano na nevarnost po
ža rov oziroma na povzroči te
l ja le-teh prek predavanj i n 
ustreznih f i lmov. 

N a seji o b č i n s k e gr-silske 
zveze so se dogovori l i , da bo
sta kul turnoprosvetni refe
rent ter referent za mladino 
po izkuša l a vzpostavi t i s t ik z 
že omenjenimi forumi , prek 
n j ih pa s šo l sko i n dorašča -
j o č o mladino. Po mnenju 
upravnega odbora o b č i n s k e 
gasilske zveze bo treba vpe
l ja t i stalno i n n a č r t n o delo 
na p o d r o č j u i zobraževan ja ter 
opozarjanja mlad ih na ne
varnost poža rov , k i povzroči
j o ve l iko materialno š k o d o 
d r u ž b i i n tudi posameznim 
o b č a n o m , v e č k r a t pa taki po
ža r i zahtevajo tudi dragocena 
č loveška živl jenja . 

Tretji foto klub v Sloveniji 
Jesen i šk i foto k lub Andrej P r e š e r e n zd ružu je veliko 

ljubiteljev č r n o bele fotografije i n barvnih diapoziti
vov. Fotoamaterj i sodelujejo skoraj na vseh razstavah 
doma pa tudi v tu j in i . Lansko leto so sodelovali v tuji
n i na razstavi v F iumice l lu v I ta l i j i i n v Panticosti v 
Špan i j i . Fotoamaterj i K o l m a n , Koc janč ič , Črv, Trojar , 
inž . Skube, M i k e l j , Stojan, Sluga i n drugi neumorno 
delajo. V preteklem letu so vel iko pr ipomogl i , da se je 
n a š foto k lub uvrs t i l na tretje mesto v Slovenij i . Naj
bol j š i foto k lub v Slovenij i za leto 1969 je foto k ino 
k lub Mar ibor , na drugem pa je foto grupa ŠOLT 
Ljubl jana . 

Foto klub je p r i red i l tudi fotoamaterski t e ča j . V e l i 
ko š tevi lo t eča jn ikov , k i so zelo redno obiskoval i t e č a j , 
je opravilo zak l jučn i izpi t z odl iko. Tečajn ik i so poka
zal i tako mero znanja kot še na nobenem p r e j š n j e m 
teča ju . V s i , k i so u s p e š n o opravi l i izpit , so prejeli lepe 
diplome. 

Foto k ino zveza Slovenije bo foto k l u b u Andrej 
P r e š e r e n podeli la ob dnevu republike tudi posebno 
diplomo za uspehe v letu 1969. oj 
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(NADALJEVANJE) 
Naloge staršev pri filmski 
vzgoji otroka 

Predno se s t a r š i lot i jo f i lm
ske vzgoje otrok, se morajo 
predvsem zavedati, da bodo 
uspel i samo tedaj, če se bodo 
uresn ič i l e tudi druge vzgojne 
naloge. S t a r š i se bodo h i t ro 
p r ep r i ča l i , da brez šo l skega 
uspeha, brez š i r še estetske 
vzgoje, ustreznega moralnega 
vp l iva n i uspeha ni t i p r i f i lm
s k i vzgoji . N a m r e č na sploš
no vzeto: brez sp lošne izo
brazbe n i m o g o č e spremljat i 
pr ikazovanja filmskega dela. 
Prav od sp lošne izobrazbe je 
odvisno, na kaj bo otrok p r i 
gledanju f i lma najbolj usme
r i l pozornost, kako bo f i l m 
doživel i n k a k š n e sklepe bo 
iz f i l m a izluščil . F i l m s k a 
vzgoja je hk ra t i del druž in
ske vzgoje, to p a pomeni , da 
bodo s t a r š i uspeli samo p o d 
pogojem, da vsestransko skr-

v stranske prizore a ne opaža 
glavnih. Po svoje tudi i zb i ra 
program glede na zanimivost 
dejanja, ne pa po prepr ič l j i 
vost i ideje i n u m e t n i š k i h ka
kovostih, v id i dejanje glavnih 
junakov, ne odkr iva pa mo
tivov, č e vse to strnemo, pr i 
demo do enostavnega za
k l jučka , da o t rok sam ne 
more razumeti f i lma . Prav 
zaradi tega imajo s t a r š i po
membno vlogo i n o d n j ih je 
odvisno, a l i bo f i l m predstav
l ja l za o t roka nov nivo izo
brazbe, a l i pa obratno v i r , iz 
katerega č r p a negativne po
jave, pr imere id r . 

Izbiranje repertoarja za 
otroke 
Mlaj š im o t rokom — do de

set let — izbirajo fi lme star
ši, s t a r e j š i m pa s t a r š i le p r i 
p o r o č a j o i n svetujejo, katere 
predstave naj ob i šče jo . Sta
re j š i naj ne o b č u t i j o , da se 
f i l m i dele na tiste, k i j i h 

MOJ PRIJATELJ B E N , je izredni film o prijateljstvu med 
dečkom in medvedom Benom, ki je prejel lani živalskega 
Oskarja. Ogled filma, ki je te dni na sporedu v naših kinema
tografih priporočamo vsem, predvsem pa mladim gledalcem 

be za vzgojo svojih otrok i n s t a r š i dovoljujejo i n na tiste, 
to humano i n sodobno. Ne k i j i h prepovedujejo. Dečki 
bi b i l o prav, če b i s t a r š i za- i n deklice postajajo samo-
nemar i l i neke veje d r u ž i n s k e s to jne j š i , imajo pregled kine-
vzgoje, npr. učen je doma, 
spolno vzgojo, izbiro d r u ž b e 
i n podobno, a b i posveti l i 
vso pozornost f i lmski vzgoji . 
Ne bi b i lo pametno, če b i 
s t a r š i p r i nekaterih od teh 

v vej nastopali s surovo avto
riteto, p r i drugih pa z razu
mevanjem. Vzgojni sistem, v 
katerem prevladujeta nerazu
mevanje i n strogost, n i pra
vi len i n u s p e š e n n i t i v eni 
veji d r u ž i n s k e vzgoje. 

S t a r š i bodo mnogo pripo
mogl i k zorenja svojih otrok, 
č e bodo otroku izbiral i kako
vostne filmsko predstave, 
razčlenjeval i z o t rokom ogle-
dane filme, spoznavali otro
ke s skr ivnos tmi f i lmske 
umetnosti , m u svetovali do
bro f i lmsko li teraturo i td . 

Ot rok gleda f i l m s svoj imi 
o č m i , po svoje t o l m a č i s l ike, 
neverjetno dobro se vživlja 

matografskega repertoarja i n 
ču t i j o potrebo, da filme izb i 
rajo sami. Toda nimajo še za
dostnih u m e t n i š k i h mer i l , k i 
b i j i m omogoča l a dober i n 
pavilen izbor. P r i tem j i m 
morajo pomagati s t a r š i . Star
ši morajo u p o š t e v a t i nj ihovo 
zanimanje i n le tako bodo 
sprejeli razlage s t a r š e v i n j i h 
ne bo pr ivlači l f i lm , k i ga 
s t a r š i ne p r i p o r o č a j o . Obrat
no pa bodo otroci , k i žive ne
nehno pod terorjem nedotak
l j i v i h i n ne raz ložen ih zahtev, 
občut i l i p r i v l ačno m o č i n m i k 
prepovedanega i n bodo skr i 
vaj obiskal i tako predstavo. 
P r i tem pa n i treba mi s l i t i , 
da lahko vplivajo na f i lmsko 
oblikovanje otrok samo star
ši, k i imajo viš jo s p l o š n o izo
brazbo i n f i lmsko kul turo , 
ampak tudi t is t i s svojo živ-
Ijensko zrelostjo so lahko 
zelo u s p e š n i svetovalci svo
j i m o t rokom. P r i tem morajo 
s t a r š i imet i pred očmi pred
vsem izobraževa lne i n vzgoj
ne vrednosti f i lma, kakor tu
di starostno dobo i n interes 
svojih otrok. 

Čas in števi lo obiskov kine
matografa 
Razen za izbor morajo 

s t a r š i skrbeti , ko l ikokra t i n 
kdaj bo šel njihov otrok v 
k ino . Otroci do 15 let staro
sti lahko obiskujejo le popol
danske predstave i n n i po
trebe, da hodijo k zadnj im 
v e č e r n i m predstavam. 

Otrok, k i redko zaide v k i 
no, je p r i k r a j š a n za prene
katero moralno i n izobraže
valno dobro, za mnoga doži
vetja, lepote i n pri jetnost i . 
Toda otrok, kd prepogosto 
sedi v kinodvorani , lahko po
stane ž r tev pojava, k i se k a ž e 
v tem, da otrok vse svoje 
zanimanje usmerja na f i l m 
i n f i lmsko aktivnost ter n ima 
prave volje i n odnosa do 
umetnosti , poklicev i n zabav 
d r u g a č n e vrste. 

(Se nadaljuje) 

Resnica 
o »Neustrezni 

izobrazbi« 
V petek, dne 6. novembra, 

je izšla v D E L U v r u b r i k i »V 
nekaj v r s tah« informacija , s 
katero nepodpisan avtor spo
roča , da v j e sen i šk ih šo lah 
ču t i j o vse večjo potrebo po 
s trokovnem kadru, ker i m a 
več kot polovico uči te l jev ne
ustrezno strokovno izobraz
bo. Posebej pa ugotavlja, da 
je na n a j s l a b š e m osnovna šo
l a Mojs t rana , kjer več kot po
lovico ur predavajo uči te l j i s 
srednjo izobrazbo. V t o l a ž b o 
s t a r š e m , k i morajo zaupati 
svoje otroke nestrokovnim 
š o ln ikom, vsaj tako je razu
met i iz sestavka, se pa vse 
več uč i te l jev vpisuje na v i š je 
šole, da b i dobi l i v iš jo kval i 
f ikaci jo. 

Tako poenostavljeno, neres
n i č n o prikazovanje kadrovske 
problematike v šo lah lahko 
povzroč i samo vel iko moral
no š k o d o ustanovi i n n jenim 
delavcem. Le-ti u p r a v i č e n o so
dijo, da je vest opravl j iva, 
saj ne ustreza resnici . 

Sodimo, da je dopisnik p i 
sal o s t rokovni zasedbi u č n i h 
predmetov na predmetni 
stopnji, ka j t i razredni pouk 
je polno strokovno zaseden s 
p e d a g o š k i m i delavci, k i imajo 
predpisano šo l sko izobrazbo. 
N a predmetni stopnji pouka 
pa imajo vse m a n j š e šole 
kadrovske težave, ker zaradi 
objekt ivnih okol i šč in n i mo
goče za vsako predmetno 
p o d r o č j e in za vse ure pred

metnega pouka razpisati no
va delovna mesta. Navzl ic ob
j ek t ivn im težavam je delovna 
skupnost nenehno zbol j sevala 
strokovno zasedenost pred
metnika, k i j c n a r a s l a od 35,8 
odstotka v letu 1967/68 na 63,3 
odstotka v tem šo l skem letu. 
S tem p remikom v kadrovski 
s t ruktur i smo dosegli polno 
strokovno zasedbo u r mate
matike, angl. jezika, f izike, 
kemije, biologije in še neka
ter ih drugih predmetov ter 
47,1 % ur slovenskega jezika, 
kjer pa se strokovna zasedba 
procentualno zviša, če upoš te 
vamo, da je v petem razredu 
dopusten skupinski predmet
n i pouk. 

S tako strokovno zasedbo 
predmetov pa osnovna šola v 
Mojs t ran i prav zagotovo n i 
na n a j s l a b š e m mestu v obči
n i Jesenice. 

Ob tem skopem pojasnilu 
se zavedamo, da navedena 
š tevi lke same po sebi ne re
šu je jo vse problematike učno 
vzgojnega dela na šoli. Ogla
s i l i smo se zato, ker želimo, 
da b i bi lo obveščan je javno
sti i n v p rv i vrst i s t a r šev na
ših učencev, r e sn i čno . 

Če dopisnik še želi obrav
navati probleme naše šole, 
m u bomo dali na razpolago 
vse podatke, tako da bo v bo
doče njegovo pisanje ustreza
lo resnici. 

f 
Učiteljski zbor 
os. š. Mojs t rana 

Pismo 
uredništvo Železarja 

LEPI SPOMINI — španski film, ki bo zaradi s impatičnega 
Hoselita in njegovega petja očaral vse. Film je na programu 
v naših kinematografih 

Ko sem v soboto prelista
vala vaše glasilo, sem se z ra
dovednostjo ustavila ob član
ku z naslovom »Konferenca 
ravnateljev osnovnih šol ob
čine Jesenice«. R a z o č a r a n a 
sem ugotovila, da vsebina 
č l a n k a ne ustreza naslovu. 
Ker neznani avtor »-rž« po 
pisanju sodeč na konferenci 
ni bil prisoten in n i mogel 
vedeti, da smo z ravnatelji 
obravnavali vzgojno i n izo
b r a ž e v a l n o delo šol s š i r š ih 
v id ikov, saj smo razpravl jal i 
še o de ležu posameznih o b č i n 
pri izobrazbenem produktu 
na o b m o č j u Gorenjske, o 
vzgojni funkci j i pouka, pa 
tudi o t renutnih aktualnih 
problemih ob uvedbi petdnev
nega delovnega tedna, ob od
piranju hospi taci jskih od
delkov itd., i td . 

. Neznani avtor »-rž« si novi
narsko delo predstavlja kaj 
enostavno: ves njegov č l anek 
je dobesedno p r e p i s pis
menega po roč i l a o u č n i h us
pehih i n delu osnovnih šo l 
obč ine Jesenice, k i ga je izde

l a l zavod za šo ls tvo S R Slo
venije — organizacijska eno
ta K r a n j . T a m pa, kjer je 
stavek zasukal po svoje, je 
hudo pogreš i l , kaj t i obvezno 
šo lan je je izpolnilo v šolskem 
letu 1969/1970 kar 402 učen
cev i n ne 261, kot to navaja 
njegov ne točn i prepis. Prav 
tako n i izstopilo iz osnovne 
šole 8 učencev če t r t ega , 10 
učencev petega, 35 učencev 
šes tega ter 88 učencev sedme
ga razreda. T i učenc i so le iz
po ln i l i šo l sko obveznost, ve
č ina n j i h pa bo šo lanje v os
novni šoli nadaljevala. 

Avtor »-rž« je objavi l isti 
č lanek tudi v Glasu in si ta
k o s k u š a l s svoj imi plagia-
to r sk imi metodami zagotovid 
dvojni zas lužek, ka r je v po
polnem nasprotju s sociali
s t i čno etiko. 

S tem p i smom želim opo
zor i t i pisca »-rž« na njegov 
n e p o š t e n odnos do sestavljal-
ca poroč i la . '' 

Zora Čuden 
Zavod za šolstvo SRS 

Organizacijska enota 
Kranj 
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Kino RADIO 

21. i n 22. novembra angl. 
barvni f i l m U M A Z A N A I G R A 
v reži j i Andrea De Totha, v 
glavni vlogi Michae l Caine, 
ob 17. i n 19. u r i . 

22. novembra š p a n s k i barv
n i f i l m L E P I S P O M I N I , v 
reži j i Anton ia del Amoja , v 
glavni vlogi J O S E L I T O , ob 
15. u r i . 

23. i n 24. novembra špan
sk i barvni f l i m L E P I SPO
M I N I , ob 17. i n 19. u r i . 

25. novembra amer. barv
ni f i l m K A T A R I N A V E L I K A , 
v reži j i Gordona Fleminga, 
v glavni vlogi Jean Moore , 
ob 17. i n 19. u r i . 

26. novembra i ta l i janski 
barvni C S f i l m Ž E L E Z N I 
K A P E T A N , v reži j i Sergia 
Grieca, v glavni vlogi Barba
ra Steele, ob 17. i n 19. u r i . 

27. novembra i tal. šp . barv
ni C S f i l m T E P E P A , v reži
j i G i u l i a Petronija , v glavni 
vlogi John Steiner, ob 17. i n 
19. u r i . 

28. novembra amer. ba rvn i 
f i lm M O J P R I J A T E L J B E N , 
ob 10. u r i . 

28. novembra franc. ba rvn i 
CS f i l m J U D O K A T A J N I 
A G E N T , v reži j i P ie r ra Z i m -
merja, v glavni v logi Jean 
Claude Berco, ob 17. i n 19. 

Kino PLAVŽ 

21. novembra š p a n s k i barv
ni f i lm L E P I S P O M I N I , ob 
16. u r i . 

21. i n 22. novembra amer. 
barvni f i l m K A T A R I N A V E 
L I K A , ob 18. i n 20. u r i . 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi n a š e dra
ge i n skrbne žene , mame i n 
stare mame 

JULIJANE C E R N E 

se zahvaljujemo zdravnikom 
in ostalemu osebju internega 
oddelka za zdravljenje. 

Zahvaljujemo se vsem, k i 
so nam v t ežkih dneh na 
k a k r š e n k o l i n a č i n pomagali , 
iz rekl i sožal je i n pok lon i l i 
vence i n cvetje. 

Prav tako tudi vsem lastni
kom avtomobilov i n sosedom 
za neseb i čno p o m o č iskrena 
hvala. 

Še enkrat hvala vsem, k i 
ste se pos lovi l i od nje in jo 
v tako vel ikem števi lu spre
m i l i na njeni zadnji pot i . 

Žalujoči: m o ž Miha, sin 
Miloš, hči Vlasta z druži
no in ostalo sorodstvo. 

Dopisujte 

v Železarja 

23. i n 24. novembra angl. 
ba rvn i f i l m U M A Z A N A I G R A , 
ob 18. i n 20. u r i . 

25. novembra š p a n s k i barv
n i f i l m L E P I S P O M I N I , ob 
18. i n 20. u r i . 

26. i n 27. novembra amer. 
ba rvn i f i l m M O J P R I J A T E L J 
B E N , ob 18. i n 20. u r i . 

28. novembra amer. barvni 
f i l m L E G E N D A O L Y L A H 
C L A R E , ob 18. i n 20. u r i . 

Kino D O V J E 

21. novembra franc. ba rvn i 
f i l m R I M S K A C E S T A . 

22. novembra amer. angl . 
barvni CS f i l m M O R I L E C 
B R E Z O D G O V O R N O S T I . 

25. novembra angl. barvni 
f i l m U M A Z A N A I G R A . 

28. novembra amer. barv
n i f i l m M O J P R I J A T E L J 
B E N . 

Kino K R A N J S K A G O R A 

21. novembra amer. barvni 
C S f i lm V R N I T E V R E V O L -
VERAŠA. 

22. novembra amer. barv
n i f i l m M O J P R I J A T E L J 
B E N . 

23. novembra amer. ba rvn i 
C S f i l m P E S E M P A C I F I K A . 

26. novembra amer. barvni 
film K A T A R I N A V E L I K A . 

28. novembra angl. barvni 
f i l m U M A Z A N A I G R A . 

K i n o D E L A V S K I D O M 
J A V O R N I K 

21. novembra amer. angl. 
barvni C S f i l m M O R I L E C 
B R E Z O D G O V O R N O S T I , ob 
19. u r i . 

22. novembra amer. barv
n i C S f i l m V R N I T E V R E -
VOLVERAŠA, ob 17. u r i . 

22. novembra š p a n s k i barv
n i f i l m L E P I S P O M I N I , ob 
19. u r i . 

25. novembra amer. barvni 
f i lm M O J P R I J A T E L J B E N , 
ob 19. u r i . 

28. novembra amer. barvni 
f i lm K A T A R I N A V E L I K A , 
ob 19. u r i . 

Ne zamudite ogleda f i lma 
M O J P R I J A T E L J B E N , k i je 
na sporedu v k i n u Radio 20. 
11. ob 17. i n 19. u r i in 28. 11. 
ob 10. u r i dopoldan; 
v k i n u Plavž 26. i n 27. 11. ob 
18. i n 20. u r i . 

I n f i lma L E P I S P O M I N I 
— v glavni vlogi ' - » - " ' o . 
F i l m bo na sporedu v k ino 
Radio 22. 11. ob 15. u r i , 23. 
i n 24. 11. ob 17. i n 19. u r i ! 
v k i n u Plavž 21. 11. ob 16. 
u r i , 25. 11. ob 18. i n 20. u r i . 

Ne zamudite, ne bo vam 
žal! 

V nedeljo, 22. novembra, ob 
20. u r i : P . Wi l l i ams: P I K N I K 
— komedi ja v treh dejanjih 
— gostovanje na B R E Z N I C I . 

Z A H V A L A 
S ind ika lnemu odboru stroj

n i h delavnic se na j l epše za
hval jujem za denarno p o m o č , 
k i m i je b i l a med boleznijo 
zelo d o b r o d o š l a . 

Franc Ferme 
delavnica tehtnic 

Z A H V A L A 
T o v a r n i š k e m u odboru os

novne organizacije s indikata 
že lezarne Jesenice za prejetih 
100 dinarjev namesto venca 
pokojnemu delovodju šamo-
tarnen Alo j zu K o r c u se iskre
no zahvaljuje 

d r u ž i n a K o r c 
Cankova š t . 47 

Z A H V A L A 
T o v a r n i š k e m u odboru os

novne organizacije že lezarne 
Jesenice i n s indika lnemu 
odboru predelovalnih obra
tov valjarne B e l a se na j l epše 
zahvaljujem za denarno po
m o č , k i m i je v č a s u moje 
dolgotrajne bolezni zelo do
b r o d o š l a . 

M a r t i n A r h 
l in i j a rezanja 
val jarna Be la 

Z A H V A L A 
Sindika lnemu odboru obra

ta transport se zahvaljujem 
za dragoceno dari lo , k i sem 
ga prejel ob upokoj i tv i . To
v a r n i š k e m odboru osnovne 
organizacije s indikata Žele
zarne pa se zahvaljujem za 
denarno p o m o č , k i m i je b i la 
med boleznijo zelo dobrodo
šla. 

Jakob Langus 
transport 

Z A H V A L A 
Sindika lnemu odboru stroj

nega vzdrževan ja se na j l epše 
zahvaljujem za denarno po
m o č , katero sem prejel v ča
su mojega bolovanja. 

Ma t i j a Čuk 
S V k l jučavn iča r j i 

Z A H V A L A 
S ind ika lnemu odboru me

h a n i č n e delavnice na Javor-
n i k u se na j l ep še zahvaljujem 
za denarno p o m o č v č a s u bo
lovanja. 

S imon Ravn ik 
meh. delavnica 

Z A H V A L A 
Sind ika lnemu odboru me

h a n i č n e delavnice se iskreno 
zahvaljujem za denarno po
m o č , k i m i je b i l a v dolgo
t ra jni bolezni zelo dobrodo
šla. 

V i k t o r Dugar 
meh. delavnica 

Z A H V A L A 
Sindika lnemu odboru obra

ta transport se iskreno za
hvaljujem za pri jeten večer 
i n dragoceno dari lo. 

Upokojenka 
Ivanka H r i b a r 

R A Z P I S L I C I T A C I J E ZA P R O D A J O O S N O V N I H 
S R E D S T E V 

• ZPSŽ Ljubl jana — že lezarna Jesenice 

r a z p i s u j e 

J A V N O L I C I T A C I J O 

za prodajo rabljenih osnovnih sredstev i n sicer: 

1. pisalni stroj »Cont inenta l« , letnik 1936, š t . 330929, za 
N d in 100.— 

2. pisalni stroj »Cont inenta l« , letnik 1936, š t . 440541, za 
N d in 200.— 

3. pisalni knj ižni stroj »Cont inenta l« , letnik 1940, š te
v i lka 910977/1V, za N din 300.— 

4. žensko kolo »Rog«, š t . 47003, za N din 100.— 

5. e lek t r i čn i h ladi lnik »Siemens« H , št . 286557, kom-
presorski , s pokvarjenim kompresorjem, za novih 
din 150. 

ZPSŽ Ljubl jana — že lezarna Jesenice razpisuje javno 
l ici taci jo za prodajo navedenih osnovnih sredstev za 
dne 15. decembra 1970 ob 8. u r i v prostor ih t ehn ičnega 
sektorja (bivši U O S ) . interesenti si lahko ogledajo 
n a š t e t a osnovna sredstva dne 10. i n 11. 12. 1970 od 8. do 
10. ure v prostor ih registrarure (direkcija Že leza rne ) . 

Lici taci je se lahko udelež i jo vse pravne in fizične 
osebe, k i pa se morajo na l ic i tac i j i izkazati s potrdi
lom, da so vplačal i 10 % pologa na blagajni že lezarne 
Jesenice, od vrednosti predmeta, za katerega namera
vajo l ic i t i ra t i . 

O B J A V A 

za prosta delovna mesta v obratu d r u ž b e n e prehrane: 

1. KURJAČ K O T L O V 
2. M I Z A R 

D-3 
D-3 

2 osebi 
1 oseba 

P O G O J I : 

pod t č . 1 — strokovna šola i n izpi t za kurjenje kotlov 
a l i več le tna praksa na tem delovnem me
stu s s t rokovnim izpi tom; 

pod t č . 2 — obr tna šo la — sp lošna smer, praksa v 
s t roki zažel jena. 

Prijave z osnovnimi podatk i in podatki o strokov
nosti v roku 15 dni poš l j i t e na gostinsko podjetje Zele-
zar, C . železar jev 26. komis i ja za delovna razmerja. 
Osebni dohodki po p rav i ln iku o deli tvi OD. 

K o m i s i j a za delovna razmerja p r i 
G P Ž 

O B V E S T I L O 

S m u č a r s k o d r u š t v o Jesenice pr i re ja sejem s m u č a r 
ske opreme v prostor ih E lek t ro Žirovnice na T i tov i 
cesti. 

Sejem bo odprt od 23. 11. vsak dan, razen sobote i n 
nedelje, od 10. do 12. i n od 12. do 18. ure. 

S t a r š i , prinesite za vas nerabne s m u č a r s k e rekvizite. 

Sejemski odbor 
Š p o r t n e g a d r u š t v a 
J e s e n i c e 

O B J A V A 

P o d r u ž n i c a ČGP D E L O na Jesenicah sprejme razna-
šalca-ko za dostavni okol i š K o r o š k a Bela—Jav-^rnik. 
Zas lužek dober. 

Prijave sprejema p o d r u ž n i c a ČGP Delo Jesenice. 

N a osnovi čl. 28 prav i ln ika o delovnih razmerj ih 
že lezarne Jesenice, dajemo 

O B J A V O 

za prosto delovno mesto v komercialnem sektorju — 
prodajni oddelek: 

5269, U-4, K O R E S P O N D E N T , 1 oseba, 

P O G O J I : 
Za objavljeno delovno mesto se zahteva s rednješol 

ska izobrazba ekonomske, upravno-administrativne a l i 
komercialne smeri ter znanje strojepisja. 

Prijave z osebnimi podatk i i n podatki o izobrazbi 
je v r o k u 8 dn i od dneva objave poslati na kadrovsk i 
sektor. 

K A D R O V S K I S E K T O R 
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Podvig Kr. gore ODBOJKA — ODBOJKA 

Konec preteklega tedna 
smo si na d r sa l i šču Podme-
žak l jo ogledali tekmo, v ka-. 
ter i so v I I . ko lu tekmovanja 
za evropski pokal gostje iz 
Vzhodne Nemči j e — Dinamo 
Weisswasser, premagali do
m a č o ekipo z 2:5. To je b i l 
letos p rv i poraz Jeser . ;čanov 
na d o m a č e m igr išču, "ahko 
pa r e č e m o ; da je b i l previ
sok. V lepi tekmi, k a k r š n e 
na Jesenicah ietos še n i b i 
lo , so b i l i d o m a č i n i večino
ma v p r e m o č i , igral i so lep
še za oko i n imel i več pr i 
ložnos t i z a zadetek, gostje pa 
so b i l i uč inkov i te j š i i n to 
j i m je tudi prineslo zmago. 

Povratno s rečan je bo 25. 
novembra. Jesen ičan i bodo 
odpotoval i z letaiom, z nj i 
m i pa tudi 70 navi jačev , k i 
j i h bodo spodbujali v sre
čan ju , kjer pravzaprav nima
jo nobene m o ž n o s t i za zma
go, s tem pa so tudi izpadl i 
i z tega tekmovanja. 

Še pred to tekmo pa so dr
žavni p rvak i odpotovali v 
Bolzano, kjer je bi lo sreča
nje 18. i n v Ortisei , kjer so 
igra l i 19. novembra. Le dva 
d n i kasneje, v soboto, pa bo
do odšl i na derbi s r e č a n j e v 
Ljubl jano, kjer bodo posku
šali dokazati svojo pravo 
vrednost. Vsekakor bodo ve
seli, če b i j i h pr i š lo bodr i t 
č imveč nj ihovih pr iv ržencev . 
Tekma bo na p r o š n j o H K 
Olimpi je ob 19.30 u r i . 

Gasar, K r m e i j , Razinger, 
Ambrož ič , D . Šeb jan ič , E n d l i -
har, Pire, J . Šeb jan ič , Sma-
gin, Ške r j anc , Kafri.-?, K u n -
šič, Medved, Čemažar , H i t i , * 
Jagodic i n V i d m a r so v to
rek pr i red i l i d o m a č i m gledal
cem veselo - -^senečen je . M a 
loštevi lni Jledalci na tekmi 
K r . gora : Medveščak so lah
ko v idel i , kako so favorizira
n i gostje mora l i pok lekn i t i 
pred mlado ekipo Kran j ske 
gore." . \ . 

V i n k o Pire, k i se je po dalj
š e m premoru zopet v r n i l na 
led, tokrat za Kran j sko go
ro, b i bil- skorajda k r iv prve-_ 
ga zadetka, k i b i ga lahko do
segli gostje, toda vratar Ga
sar je p rep reč i l , da b i izku
šen i Renaud zatresel njegova 
vrata. 

Prva tretjina ; e potekala 
v rah l i p r e m o č i gostov, k i 
pa niso znali izkor is t i t i šte
vi lčne p r e m o č i , k:> ;e iz
k l jučen H i t i . Kran j ska gora 
je b i l a o b č u t n o bo l j š a \s ne
kaj minut pred koncem, ko 
je posebno prv i napad zapra
v i l nekaj zreiih p r i ložnos t i . 
K o t v povrač i lo za to, pa je 
Gojanovič le minuto pred 
koncem zadel samo vratni-
co. 

Druga tretjina se je pr iče
l a v znamenju izkl juči tev. 
Najprej je odšel —> kazensko 
k lop Ambrož ič zaradi nepra
vilnega zadrževan ja ploščice , 
le nekaj trenutkov za tem 
pa sta m u sledila še J . š e b 
j a n i č za d o m a č e i n o d go
stov Sinovec. K o se je v r n i l 
na led Ambrož ič , izključten 
p a je b i l Gojanov ič , so K r a n j -

skogorci i zkor i s t i l i š tev i lčno 
p r e m o č i n povedli . N a poda
jo Hafnerja je b i l u s p e š e n 
š k e r j a n c . K a k š n o veselo pre
senečenje , ko je le minuto 
kasneje b i l uč inkov i t še A m 
brož ič . Mučn i t renutki v tej 
t ret j ini pa se za Medveščak 
še niso konča l i . N « izredno 
podajo Hafnerja je še lepši 
gol spet dosegel Š k e r j a n c v 
36. minu t i . Nekaj upanja za 
Medveščak je vzkl i lo v 38. 
minu t i , ko je zadetek dose
gel Sinovec. 

K o je v 44. minu t i najbolj
ši strelec K r . gore Hafner na 
podajo K u n š i č a poviša l na 
4:1, se je zde'"i usoda gostov 
z a pe č a t ena . T i pa se še niso 
vdal i in d o m a č i m sta v 52. 
in 53. minut i zatresla m r e ž o 
Sinovec oz. Renaud. Kranj 
ska gora se je po tem pov
sem povlekla v obrambo, vča
sih pa so igralci vseeno pr i 
hajal i pred nasprotnikova 
vrata i n posebno ob solo 
prodoru Pi rca je le malo 
manjkalo, da b i se d o m a č i 
otresli vseh bojazni. Minu to 
pred koncem so gostje vra
tarja zamenjali za šeste
ga igralca. Kran j ska gora 
je vzdrža la te neznansko dol
ge trenutke, razdr la vse na
pade gostov i n popolnoma za
s luženo zmagala ter osvoji la 
dve / ^ . ^ o c e n i točki , - k i po

menita skromno upanje, da 
se bo m o g o č e vseeno reš i l a 
izpada. Š k o d a , da pred tek
mama z Beogradom i n Slavi
jo n i imela več pr iprav na 
ledu. Tedaj b i vse točke brez 
dvoma ostale doma i n ne b i 
b i lo nobenega s t rahu pred 
izpadom. 

Junak tega s r e č a n j a je b i l 
brez dvoma vratar Gasar. 
Čeprav morda k r iv za dva 
zadetka, j i h je še več, k i 
smo j i h že skoraj videl i v 
mrež i , ubrani l . Če bo tudi 
na pr ihodnj ih tekmah bran i l 
tako bo največ ja opora svo
j emu m o š t v u . 

Tandem Š k e r j a n c — Hafner 
je b i l spet u spešen . Razvesr-
l j ivo je, da Š k e r j a n c priha
j a v formo, saj do te tekme 
n i igral tako dobro, kot smo 
ga b i l i navajeni. Vsekakor pa 
se je vsak t rudi l , ko l ikor se 
je mogel, med n j imi tudi E n -
dlihar, k i je zamenjal V i d 
marja i n bo z več tekmami 
s svojo pametno igro lahko 
eden naš ih na jbo l j š ih obram
bnih igralcev. Trener D u š a n 
B r u n je po k o n č a n i t ekmi 
ves s rečen dejal: »Tega ni
sem n i t i najmanj pr ičakoval .« 

Kran j ska gora bo odigrala 
pr ihodnjo tekmo 22. novem
bra v Beogradu. J i m bo uspe
lo nadoknadi t i tisto, kar so 
izgubi l i na Jesenicah, ko so 
igral i 3:3? 

Jesenice : Metalac— Sisak 3:2 

NOGOMET — NOGOMET 

V prvenstveni tekmi zad
njega ko la v jesenskem delu 
tekmovanja je ekipa Jesenic 
v gosteh premagala ekipo 
N a k l a s 3:0. 

Po zmagi N a k l a nad Šen
č u r j e m v p r e j š n j e m k o l u so 
naš i odš l i na tekmo v I€aklo 
s p r ece j šn j im s p o š t o v a n j e m 
nasprotnika. Tako so naš i 
zaigral i i n niso n i t i malo 
podcenjevali nasprotnika. Za
igral i so resno in poletno i n 
večji del prvega po lčasa drža
l i d o m a č i n e na nj ihovi polo
v ic i igrišča, vendar s i niso 
ustvarjali p r i ložnos t i za za
detke. G o l so Jesen ičan i do
segli šele p ro t i koncu polča
sa, vendar so d o m a č i n i ime
l i pred tem več p r i l ožnos t i 
za zadetek, k i pa j i h niso iz
kor i s t i l i . 

V drugem delu so naš i dva
krat zadeli v č r n o i n tudi 
d o m a č i n i so ime l i nekaj pr i 
ložnos t i . J e sen ičan i so se 
bo l j še znaš l i na mehkem igr i 
šču i n tako s pametno igro 
dosegli žel jeno zmago, k i je 
še p o m e m b n e j š a , ker je eki
pa Šenču r j a igrala v zadnjem 
k o l u doma s Trbo jami le 0:0. 

V N a k l e m so za Jesenice 
i y a l i : K u n š i č , L juš ič , B a r a č , 

Šub ic , Rakov ič , Pavlovič 
(Z rn i č ) , J akš i č , K r a l j , K a č a r , 
Hozd ič , K a r a h o d ž i č . 

Gole so dosegli: K r a l j v 43., 
Hozd ič v 56. i n K a č a r v 73. 
minu t i igre.' , 

-Tako so sedaj j e sen i šk i no-
gometaSi na prvem mestu v 
gorenjski nogometni l i g i z 
dvema t o č k a m a naskoka 
pred Š e n č u r j e m i n t remi toč
k a m i pred Kran jem. K temu 
lahko dodamo še jesenski 
naslov mladincev, k i so tudi 
p r v i v svoji l igi 

Zadnja tekma j e sen i šk ih 
odbojkarjev, k i so jo v je
senskem delu odigral i doma 
v I I . zvezni l ig i — zahod, se 
je p r iče la v napetem vzduš
ju . V malo telovadnico os
novne šole so gostje, igra lc i 
Metalca iz Siska , pr ipe l ja l i 
dva avtobusa navi jačev, da 
j i h je b i lo več kot d o m a č i h 
k i so ' j ih ves čas temperamen
tno spodbujali , tako kot j i h 
m i ne znamo. 

A r h , Bergel , Božič , Konč
nik, Po točn ik , Pristov, Ros-
slef in Strnad, so p rv i n iz 
pr ičel i s tem, da so serviral i 
zunaj igr išča, kasneje pa so 
zapravi l i še pet servisov. Go
stje so povedli z 0:3 i n po
tem vodi l i vse do 5:10. Spo
sobnost Jesen ičanov , da zna
jo izgubljati že dobljene bit
ke i n dobivati že izgubljene 
j i h je tokrat spet reš i la . Ize
nači l i so p r i 12:12 i n zmaga
l i s 15:12. 

V nadaljevanju igre gostje 
ves čas niso izpust i l i vodstva 
iz rok, t r ikra t pa je b i l re
zultat izenačen. K o pa so 
gostje, ves čas burno spod
bujani , vod i l i že z 9:14, je 
bi lo konec upanja, da b i na
ši še zmagali. Uspe l i pa so 
z m a n j š a t i raz l iko i n izgubi l i 
s 12:15. Ta n iz so izgubi l i 
bolj zaradi lastnih napak 
kot pa zaradi dobre igre na
sprotnika. 

Naslednj i niz je obetal ka
tastrofo d s m a č i h , saj je Me
talac vod i l že s 3:10, vseeno 

pa so izgubi l i le z min imal 
no razl iko 13:15. 

Že m o č n o utrujeni so v 
zače tku če t r t ega niza Jeseni
čan i povsem popust i l i . K l j u b 
temu, da so gostje imel i ene
ga samega res dobrega tolka-
ča, ga niso znali zaustaviti . 
Metalac je vod i l že s 5:11 i n 
7:12, od takrat dalje pa n i 
dosegel n i t i ene točke več i n 
izgubi l s 15:12. 

Zadnj i niz je potekal v 
znamenju dobre igre Roma
na Po točn ika . P ro t i njegovim 
strahovi t im udarcem so b i l i 
gostje brez moč i . To je b i l 
tudi edini niz, v katerem so 
Jesen ičan i povedli . E k i p i sta 
menjal i strani igr i šča p r i 
8:2 za d o m a č e . Ob podpor i 
d o m a č i h gledalcev, k i so se 
k o n č n o le prebudi l i , saj so 
d o m a č i vendar zmagovali, so 
zmagali s 15:8. 

V s rečan ju , k i sicer n i b i 
lo tako lepo kot prot i M a r i 
boru , zato pa je bi lo še raz-
bur l j ive j še , so se največ tru
d i l i i n tudi pokazal i Po točn ik , 
Bergelj i n Rossler, mla jš i pa 
niso pokazal i tistega kar zna
jo . 

Po tej zmagi so Jesen ičan i 
še vedno u v r š č e n i na drugo 
mesto, k i ga bodo morda vse
eno obdrža l i , k l jub temu, da 
v zadnji t ekmi tega dela pr
venstva igrajo v gosteh v Za
grebu z Metalcem, kjer bo
do le težko iztržil i zmago. 

Z 

Novinarski k o d e k s 
Kar l inova verzija obvešča

nja javnosti v č l ank ih »Ne-
š p o r t n a gesta« z dne 30. 10. 
i n 13. 11. 1970 je ena, toda 
da leč od resnice. 

Novinar je uporabi l le tiste 
informacije, k i so m u ustre
zale za njegovo predpostavko. 
V č l ank ih n i hotel a l i n i znal 
pr ikazat i problema, njegove 
vzroke i n posledice. Zato 
vztrajam p r i svoji prvotni tr
di tv i , da je tako pisanje laič
no i n tendenciozno, danes pa 
dodajam še — nelogično, i n 
sicer zato, ker p r i obveščan ju 
javnosti prihaja v protislovja. 

S tekme Jesenice : Preddvor — Kačar. v napadu 

K o t pr imer navajam njegove 
interpretacije, v kater ih zvra-
ča kr ivdo porazov na mene, 
če igram ali ne. V tekmi pro
t i Kaš te l i sem b i l k r i v slabe 
igre d o m a č e g a m o š t v a zato, 
ker sem akt ivno igral , v tek
m i prot i Fuž ina r ju pa zato, 
ker nisem igral . K je je torej 
logika? 

Ponovno poudarjam, da so 
b i l i razlogi za mojo ostavko 
globlj i , da sem o njej r azmiš 
l j a l dalj časa i n da je b i la 
tekma s K a š t e l o le povod, ne 
pa vzrok ostavke. Povod je 
b i l a zato, ker me v dvajsetih 
letih aktivnega tekmovanja 
na prek t isoč tekmah (od te
ga 150 za Jesenice) še n ihče 
n i tako neup rav i čeno žalil kot 
prav na tej tekmi posamezni 
funkcionarji ŠD Jesenice. 
Tov. K a r l i n je b i l na tej tek
m i navzoč in je vedel za mno
ga dejstva, zakaj se je tekma 
slabo igrala. Javnosti j i h n i 
pr ikazal tako kot m u veleva 
njegov novinarski kodeks. Za
m o l č a n j e a l i nepoznavanje 
dejstev ne oprav iču je niko
gar, najmanj p a novinarja. 
Resnica pa se lahko dokaže 
tudi na drugem mestu, zato 
polemike, k i j o je začel tov. 
K a r l i n , ne b o m nadaljeval v 
Železar ju . 

prof. V i k t o r Krevse l 

Tudi člani jesenski prvak 

Naklo : Jesenice 0 : 3 


